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Vse 
najboljše 

v Jugoslaviji smo danes 
najštevilčnejši tisti, ki smo 
rojeni prepozno, da bi skusil-
si tesnobo vojne ali pomanj-
kanje v porušeni domovini, 
ki nam nikoli ni bilo treba 
povešati oči in skupaj z raz-
bitimi zobmi goltati neizre-
čenih besed... ki pa smo po 
drugi strani dosedaj živeli 
bolje kot bomo morda jutri. 
To pa nam vseeno ne daje 
nobene pravice pozabljati, 
da zaradi tistega oddaljenega 
novembrskega dne govori-
mo jezike, ki so nas jih učile 
mame in da imamo v življe-
nju skoraj povsem enake 
možnosti. Ne smemo omalo-
važevati možnosti, ki jih 
sploh še nismo poskusili iz-
rabiti, boriti se moramo za 
pravico, da vedno povemo 
kar mislimo, da smemo nare-
diti kar je po našem dobrega, 
da se nam zameri samo slab 
človek, ne pa drugače govo-
reč ali misleč, naučiti se mo-
ramo sami in nato še svoje 
otroke, ločiti bedaka od mo-
drijana, rokomavha od po-
štenjaka, marljivega od pre-
varanta. Za to pa nam ni tre-
ba poslušati zgodb o juna-
štvih, ki jih skozi besede ne 
bomo mogli nikoli prav po-
doživeti. Morda so že tudi 
naši očetje in dedje pozabili, 
da se v tistem bosanskem 
niestecu niso zbrali zaradi 
mahanja z zastavami in ople-
tanja z jeziki, temveč iz po-
vsem človeške potrebe po 
združitvi vseh sil, miselnih 
in telesnih, različnih a po-
dobno mislečih ljudi, da bi 
njihovi narodi preživeli in 
rodili otroke, ki se jim življe-
nja ne bo treba bati. 

Zato ne bomo zapisali »Ži-
vel dan republike!«, temveč 
»Vse najboljše za rojstni dan, 
državljani.« 

BRANE PIANO 
Foto: EDI MASNEC 

Rešitev je ie v tržni 
naravnanosti 
Intervju z dr.Davorinom Kračunom. 
Stran 4. 

Korali za oitprto, lavno delo 
Kandidata za predsednika celjske SZDL o svojih pogledih 
na delo organizacije. Stran 2. 

KOMENTIRAMO 

Včeraj tako -
danes drugače 

Samoprispevkov - takšnih 
in drugačnih - se je zadnja 
leta prijel neljub prizvok. 
Vedno več ljudi je o njih go-
vorilo kot o preživeli obliki, 
s katero rešujemo probleme, 
ki bi jih morali drugače - or-
ganizirano ali sistemsko, če 
hočete. Nekoč vedno izgla-
sovani občinski samopri-
spevki so pričeli propadati. 
Potem pa, kot da seje zlomi-
lo še enkrat. Ljudje spet gla-
sujejo za samoprispevke. Ta-
ko je bilo pred_ dobrim ted-
nom v Slovenskih Konjicah, 
enako zadnjo nedeljo 
v Celju. 

Res sta bila oba programa 
skrbno pripravljena, ljudje 
so jih poznali in vedeli, da je 
v njih tisto, kar potrebujejo. 
V konjiški občini je bila to 
vrsta potreb krajevnih skup-
nosti, v celjski samo ena 
- sodobna bolnišnica. Obču-
tenje potreb, kijih vključuje-
jo programi samoprispevkov 
pa prav gotovo ni dovolj za 
uspeh referendumov. Saj so 

tudi prej že bih referendumi 
o res potrebnih rečeh (nič za-
to, če ne ravno na našem ob-
močju), pa so bih ljudje pro-
ti. V Celju na primer spomla-
di sploh niso šli v referen-
dum za samoprispevek, ker 
ni bil čas pravi. 

Od takrat se razmere niso 
prav nič izboljšale. Celo na-
sprotno - kriza seje zaostrila 
kot nikoli doslej. Verjame-
mo lahko, da je ravno to bil 
zadnji kamenček vzpodbude 
odločitev za samoprispevke. 
Očitno je postalo, da le na 
takšen način sploh še lahko 
odločamo, za kaj bomo dali 
svoj denar, da zgradimo in 
uredimo tisto, kar vemo, da 
potrebujemo - ne kar nam 
drugi določijo. Ob vseh ome-
jevalnih ukrepih pa smo tudi 
spoznali, da ne moremo pri-
čakovati skor£(jšr\je sistem-
ske rešitve niti najbolj nuj-
nih življenjskih potreb. Pa 
smo pri starem pregovoru: 
»Pomagaj si sam in...« 

MILENA B.POKLIČ 

Etol je zgradil 
lastno hladilnico 
Ob prazniku bodo v Etolu 

v Skofji vasi predali name-
nu novo hladilnico, ki so jo 
pričeli graditi lani in je 
Etol stala 1,8 milijarde di-
narjev. 

Hladilnica ima kar 260 
kvadratnih metrov hlajenih 
Površin, ki so razdeljene 
"I del za hladno skladiščenje 
^tolovih izdelkov in v del za 

globoko zamrzovanje suro-
vin, predvsem sadja. Kot je 
dejal Miran Podgoršek, vo-
dja proizvodnega sektorja 
v Etolu, bodo s tem precej 
zmanjšali stroške, saj so mo-
rali dosedaj plačevati najem 
hladilnikov v drugih delov-
nih organizacijah, povečali 
pa bodo kakovost surovin. 

BRANE PIANO 

Več potniških 
Vlakov oh prazniku 
i Ob praznovanju Dneva 
••^publike, ki si ga bo mar-
sikdo tudi podaljšal, so že-
lezničarji okrepili železni-

promet. 
Tako bodo že v petek po-

poldan okrepljeni popoldan-
pi vlaki proti Mariboru, 
Ljubljani, Beogradu, Saraje-

in Kopru, dodatne vago-
pa bodo imeli potniški 

tudi ob povratku v po-
A/tedtr^k in torek. 

Na celjski železniški posta-
ji pričakujejo več potnikov 
predvsem jutri, zato bo proti 
Sevnici ob 13. uri in trideset 
minut odpeljal še poseben 
vlak. Če boste torej za praz-
nike kam odpotovali z vla-
kom, pravočasno kupite vo-
zovnico, da ne bo nepotreb-
nega čakanja v vrstah pri po-
stajni blagajni. 

BRANE PIANO 

Pokojnine že 
v bankah 

Vest, ki je pred za-
ključkom redakcije pri-
spela iz Ljubljanske ban-
ke, je namenjena upoko-
jencem, ki prejemajo po-
kojnine. 

Te so pri okencih ban-
ke od včeraj, 25. novem-
bra. Torej nekaj dni prej 
kot ponavadi. Pred vrati 
je 29. november. Dan re-
publike, ko imamo radi 
na mizi kak priboljšek. 
Zato tudi takšna odloči-
tev in poteza banke. 

MP 

Zrak je prekomerno onesnažen 
Nataknimo si maske! 

Takšen bi lahko bil apel Ce-
ljanom v dneh, ko je zaradi 
prekomernega onesnaževa-
nja zraka dihanje lahko tu-
di škodljivo dejanje. Kuril-
na sezona, vreme, industri-
ja, vse to prispeva k poveča-
ni onesnaženosti zraka 
z žveplovim dioksidom, 
k povečanim dnevnim pov-
prečnim koncentracijam 
ter k povečanim maksimal-
nim polurnim povjprečjem. 

Prejšnji teden se je pov-
prečna dnevna koncentraci-
ja enkrat (v torek 16.11.) zau-

stavila na meji, ki označuje 
prekomerno onesnaženost 
zraka, sicer pa v maksimal-
nih polurnih povprečjih ni 
bilo dneva, da ta ne bi krep-
ko prekoračila te meje ali se 
celo pribhžala kritični. Sicer 
pa več o tem v tabeli, ki jo 
bomo odslej v našem časopi-
su ponovno redno objavljali, 
zgolj zaradi boljše obvešče-
nosti seveda. Težko je na-
mreč priporočiti, da kurite 
boljše vrste premoga, če teh 
doma nimamo in če so že sla-
be in »najcenejše« vrste naj-
dražje na svetu. Da o kakš-
nih drugih virih raje ne go-

vorimo. Očutnejših nihanj 
sicer po postavitvi čistilnih 
naprav v Cinkarni ni več in 
so torej nekateri učinki oz-
dravitve zraka že občutni, 
a se smog še vedno ni tako 
razkadil, da bi lahko zadihali 
bolj globoko. Torej, zapirajte 
okna in zračite, ob jasnem 
vremenu, v obdobjih ko je 
koncentracija najvišja naj 
bodo starejši in otroci v sta-
novanjih. Borite se proti in-
flaciji vdihavanja in za proti-
ukrep dihajte kolikor je po-
trebno. Na meji eksistence. 

R. P. 

Jutri bodo odprli magistralo 
Jutri dopoldan ob pol enajstih bodo pri podvozu na 

Kersnikovi ulici v Celju s kratko slovesnostjo predali 
namenu zadnji odsek celjske magistrale, ki bo po eni 
strani razbremenila mesto dela tranzitnega prometa, po 
drugi pa s svojo nasilno vrinjenostjo v urbano okolje 
povzročala Celjanom še dodatne glavobole ob prometnih 
konicah. 

S prekinitvijo Ipavčeve ulice in delnim zaprtjem križišča 
v Vrunčevi smo namreč Celjani prisiljeni voziti po- Maribor-
ski, Kersnikovi ali Čopovi ulici, kar pa je ob prometnih 
konicah očitno premalo, s^j se je že med gradnjo magistrale 
dogajalo, da se je kolona vozil vlekla vse od Gregorčičeve do 
Dečkove ceste. 

BRANE PIANO 

Ob prazniku vabi 
šef kuhinje 

G O L D i N G 
R U B I N A 
v Žalcu 
vse žejne z okusom, 
in lačne z apetitom, 
29. in 30. novembra 
ob 20. uri. 



Občani Celja so 
za samoprispevek 
Za se Je Izreklo 55,61 odstotka 
upravičencev 

v nedeljo so občani Celja 
na referendumu izglasovali 
uvedbo četrtega samopri-
spevka v občini. Za pro-
gram, ki je v celoti name-
njen posodobitvi in uredi-
tvi celjske bolnišnice, se je 
izreklo 55,61 odstotka volil-
nih upravičencev (26 219 od 
47 145). 

Odstotek od svojih oseb-
nih dohodkov, pokojnin in 
katastrskega dohodka bodo 
plačevali od 1. januarja 1988 
do 31. decembra 1992. Zbrali 
bodo 3 milijarde 636 milijo-
nov dinarjev, s čimer bodo 
uredili enoto za novorojenč-
ke, otroški oddelek, transfu-
zijski oddelek, infekcijski in 
dermatovenerološki oddelek 
ter kupili aparaturo za so-
dobno računalniško tomo-
grafijo. Občanom Celja v ča-
su četrtega samoprispevka 
ne bo treba prispevati enod-
nevnega zaslužka za moder-
nizacijo bolnišnice. 

Referendum, za četrti sa-
moprispevek je bil uspešnej-
ši kot za tretjega leta 1982. 
Udeležilo se ga je 89,8 od-
stotka volilnih upravičen-
cev, medtem ko se ga je leta 
1982 85 odstotkov. Za samo-
prispevek je glasovalo 55,61 
odstotka, leta 1982 54,22 od-
stotka. Največ, preko 60 od-
stotkov občanov, je glasova-
lo za samoprispevek v kra-
jevnih skupnostih Dečkovo 
naselje (69,28), Ljubečna 
(64,08), Savinja (60,72), Dobr-
na (61,66) Medlog (62,89), 
Slavko Šlander (60,18) in Ka-
rel Destovnik-Kajuh (60,09). 
Manj kot polovica občanov 
je glasovala za samoprispe-
vek v treh krajevnih skupno-
stih: Vojnik (46,86), Šmartno 
v Rožni dolini (48,39) in Ga-
berje (49,54). Pred petimi leti 
je proti glasovalo pet krajev-
nih skupnosti, najnižji od-
stotek za pa je bil v Strmcu 
- 39,88. » 

Podatki sami po sebi govo-
re, da je bilo več upravičen-
cev pripravljeno povedati 
svoje mnenje, pa tudi, da je 
prevladala pripravljenost 
prispevati svoj denar za raz-
rešitev perečih problemov 
bolnišnice. Gotovo je to ne le 

odraz zavedanja o potrebi 
urejenega zdravstva, temveč 
najprej poznavanja proble-
mov. Priložnosti za to je bilo 
dovolj, pri čemer so bili naj-
več vredni neposredni stiki 
zdravstvenih delavcev z ob-
čani in priložnost, da zvedo 
odgovor na vsako vprašanje 
in si celo, če želijo, sami ogle-
dajo v bolnišnici, kar jih je 
zanimalo. 

MILENA B. POKLIC 

Odllkovania 
Predsedstva 
SFRJ 

Predsednik skupščine 
občine Žalec Ludvik 
Semprimožnik je včeraj 
na krajši slovesnosti po-
delil zaslužnim občanom 
odlikovanja Predsed-
stva SFRJ. 

Red dela z zlatim ven-
cem je prejel Stanislav 
Skok, medaljo dela sta 
prejela Ivan Maver in 
Stanko Žolek, red dela 
s srebrnim vencem pa so 
prejeli Franc Kveder, 
Franc Mak, Karolina Dru-
žinec, Janez Kroflič in 
Ivan Hribernik. 

T. TAVČAR 

Preveliki zalogaji 
Mani smeli načrti v Šent/urfu 

Osnovne smernice druž-
benega in gospodarskega 
razvoja v prihodnjem letu 
so v Šentjurju že izdelali, 
prva mnenja o občinski re-
soluciji pa so deljena. Neka-
teri menijo, da je potrebno 
smelo in optimistično načr-
tovati, drugi pa se zavzema-
jo za realne cilje, ki jih bodo 
v občini lahko dosegli. 

Na splošno so člani šent-
jurskega izvršnega sveta me-
nili, da so stopnje rasti druž-
benega proizvoda, izvoza in 
uvoza blaga, zaposlenosti, 
produktivnosti dela ter indu-
strijske in kmetijske proiz-
vodnje previsoko zastavlje-
ne. Že v prvi razpravi o reso-
lucijskih smernicah so zniža-
li stopnjo zaposlenosti z 1,5 
odstotka na 1 odstotek, kme-
tijsko pridelavo pa so znižali 
za odstotek in zdaj načrtuje-
jo 3 odstotni porast. Vse na-
črtovane stopnje rasti so si-
cer usklajene z letošnjimi in 
v okviru srednjeročnega 
družbenega plana, vendar pa 
jih bo, glede na zaostrene po-
goje gospodarjenja, težko 
uresničiti. 

Člani občinskega izvršne-
ga sveta so ob obravnavi re-
solucijskih smernic poudari-
li, da je treba realno načrto-
vati, saj se bodo v občini si-
cer znašli še v težjem gospo-
darskem položaju. Gre nam-
reč zato, da skladno z rastjo 
proizvodnje, pa čeprav le na-
črtovane, raste tudi poraba. 

Zmanjšanje stopenj rasti 
zaposlovanja in kmetijske 

pridelave pa je upravičeno 
tudi iz čisto objektivnih raz-
logov. V zaposlovanju, ki so 
ga letos v občini že ob.devet-
mesečju uresničili 2,4 od-
stotno (za leto 1987 so načr-
tovali 1,5 odstotni porast za-
poslenosti), bodo težko na-
daljevali s takšno rastjo. 
V občini imajo namreč nekaj 
gospodarskih bolnikov 
- omenimo le negotov polo-
žaj v Toprovih tozdih Moda 
in Elegant ter nerentabilno 
proizvodnjo v Alposovem 
tozdu Cevarna - in če se 
v teh delovnih kolektivih po-
slovanje ne bo izboljšalo, bo-
do lahko razmišljali le o pre-
zaposlovanju in nikakor 
o novih delovnih mestih. 

Približno tako je tudi 
v kmetijstvu. Negotova, 
predvsem pa neskladna 
kmetijska politika, ki jo kr-
nijo še nestimulativni ukrepi 
iz protiinflacijskega paketa 
Zveznega izvršnega sveta, 
daje možnosti le za ohranja-
nje zdajšnje kmetijske pride-
lave, menijo v Kmetijskem 
kombinatu. Visoko stopnjo 
rasti - načrtovali so 4 odstot-
no, zdaj pa so jo zmanjšali za 
odstotek - bo tako izredno 
težko doseči. 

Sicer pa je preveč optimi-
stično načrtovanje nesklad-
no tudi s ključnim resolucij-
skim ciljem, v katerem po-
udarjajo, da je potrebno vse 
oblike porabe prilagoditi 
razpoložljivemu dohodku. 

IVANA FIDLER 

Korak za odprto, javno delo 
Kandidata za predsednika OKSZDL Celie sta Slavko Pezdir In 
Andrej Cvetko 

Prizadevanja za odprto, 
demokratično in javno delo 
socialistične zveze so iz 
dneva v dan bolj potrebna 
- tudi kot protiutež vrsti 
kratkoročnih omejevalnih 
ukrepov, na katere večina 
ljudi ni imela in nima vpli-
va in kot nuja oblikovanja 
poti, ki nas bi popeljala na-
prej, iz sedanjega brezna te-
žav. Vsak posameznik, vsa-
ka pametna misel, lahko 
k temu prispeva. Vendar to 
ni preprosto. Če bi bilo, bi 
široko in odprto socialistič-
no zvezo že imeli. Kdaj jo 
bomo v resnici imeli, je od-
visno tudi od ljudi, ki stoji-
jo na čelu te organizacije. 
V celjski občini so z letoš-
njim postopkom oblikova-
nja predlogov za vodstvo 
občinske konference nare-
dili korak v pravo smer. 
Včeraj sta se na javni kan-
didacijski tribuni predsta-
vila kandidata za predsed-
nika občinske konference 
Slavko Pezdir in Andrej 
Cvetko. Že samo s tem sta 
potrdila svojo pripravlje-
nost za javnost dela. 

Ves postopek evidentira-
nja in kandidiranja v vod-
stvo in organe občinske kon-
ference socialistične zveze je 
bil širok. Za možne kandida-
te so oblikovali kar 296 pred-
logov, od tega 14 predlogov 
za predsednika in 11 za oba 
podpredsednika. V razpravi 
o evidentiranih za najodgo-
vornejše funkcije niso niko-

gar označili kot neprimerne-
ga. Podpora posameznikom 
je bila vseeno različna, pre-
cej pa se jih je kandidaturi 
odpovedalo. Predsedstvo je 
tako po poglobljeni razpravi 
in na osnovi priporočil koor-
dinacijskega odbora za ka-
drovska vprašanja izobliko-
valo predlog kandidatne li-
ste za konferenco, ki bo 7. 
decembra. Za predsednika 
kandidirata Andrej Cvetko 
in Slavko Pezdir, za pod-
predsednika pa Anka 
Aškerc, Marko Brezigar, 
Mojca Ceglar in Maja 
Krajnc. 

Kandidata za predsednika 
občinske konference sociali-
stične zveze sta svoje pogle-
de na položaj in vlogo soci-
alistične zveze predstavila 
javno. Več o njih so lahko 

slišali obiskovalci včerajšnje 
javne kandidacijske tribune, 
mi pa objavljamo samo iz-
seke. 

Andrej Cvetko: »V pogo 
jih vsesplošne krize in ob na-
porih za njeno premagova-
nje se mi zdi, da postajajo 
vse bolj in spet aktualna OF 
ovska nrav aktivitete kot nu-
je po samodokazovanju, 
obrambi identitete in afirma-
ciji naprednega. Ne moremo 
in ne smemo namreč zapasti 
v širino ponujene vizije ena-
kih v bedi. Življenje moramo 
osmisliti na sodobnejših os-
novah ustvarjalnega nemira, 
inovativnosti in posledično 
bogatega življenja posamez-
nika in vseh skupaj. Občin-
ska socialistična zveza z vse-
mi krajevnimi in ostalimi 
asociacijami svojega delova 
nja naj bi postala, še bolj kot 
je, poligon za ustvarjanje kli-
me produktivnih sprememb 
v vseh porah našega življe-
nja. Splošna inovativnost, 
tudi v politiki, naj bi afirmi-
rala in pritegnila vso rzpolož-
Ijivo znanje in razpoložljiv 
razum. Zagotavljala bi naj 
vso nujno konfrontacijo sta-
lišč, soočanje porajajočih 
v alternativi in vsega prepo-
trebno novega in napredne-
ga. Vse to si predstavljam 
brez pretiranega formalizira-
nja in ortodoksnega duše 
brižništva. Odprto, argu-
mentirano, demokratično, 
predvsem pa javno.« 

Slavko Pezdir: »V samou-
pravni socialistični demo-
kraciji se morajo različni 
družbeni interesi, ki izhajajo 
iz gospodarskih, svetovno-
nazorskih, kulturnih in dru-
gih razlik, izražati, soočati, 
spopadati in usklajevati 
v najsprejemljivejše in druž-
beno najtvornejše rešitve 
prav v socialistični zvezi de-
lovnega ljudstva kot frontni 
in množični družbenopoli-
tični organizaciji. Dragocena 
dediščina Osvobodilne fron-
te in ustavni položaj določa-
ta, da mora biti prav SZDL 
v vseh svojih oblikah delova-
nja široko odprta zakonite-
mu izražanju najrazličnejših 
pristnih oziroma izvirnih in-
teresov in mnenj posamezni-
kov, društev, družbenih or-
ganizacij in njenih frontnih 
delov - družbenopolitičnih 
organizacij. Okvir samo-
upravne socialistične demo-
kracije navznoter in neuvrš-
čene miroljubne politike 
navzven je dovolj širok za to. 
Ker se prelomne zamisli in 
inovacije vedno porajajo na 
obrobju, najpogosteje celo 
v nasprotju s konzervativni-
mi sredinskimi mnenji in de-
janji večine, mora biti SZDL 
(v kateri na srečo ni načela 
demokratičnega centraliz-
ma) posebej odprta in pozor-
na do mnenj in pobud tistih, 
ki mislijo drugače od te veči-
ne ali od še vedno privilegi; 
rane manjšine. Edini kriterij 
stahšč in pobud mora biti 
njihova dejanska gospodar-
ska, pohtična, znanstvena in 
kulturna utemeljenost m 
vrednost.* 

MILENA B. POKLIC 

Če ni denarja, je 
treba zmanjšati želje 

V žalski občini se lahko 
pohvalijo v gospodarstvu le 
še z redkimi uspehi. Še po-
sebej v velikih težavah so 
kovinsko-predelovalna, les-
na in tekstilna industrija. 
Tudi o tem so govorili na 
torkovi programsko volilni 
seji občinske konference so-
cialistične zveze v Žalcu, na 
kateri so za novega pred-
sednika izvolili Milana Zu-
panca iz Griž, ki je bil do-
slej zaposlen v zabukovški 
Minervi. 

Gospodarski rezultati so 
zaskrbljujoči. Fizični obseg 
proizvodnje se je v mnogih 
organizacijah združenega 
dela zmanjšal, izvoz na kon-
vertibilno področje pa je bil 
v devetih mesecih za trideset 
odstotkov manjši kot v ena-
kem lanskem obdobju. Ja-
nez Meglič je v svoji razpravi 
opozoril tudi na problem za-
radi neizpolnjevanja obvez-
nosti po samoupravnih spo-
razumih. To še posebej ob-
čuti samoupravna interesna 
skupnost za ceste in komu-
nalo. Če lahko v federaciji na 
hitro sptejemajo odloke, po-
tem bi jih lahko tudi v obči-
nah, je dejal MegUč. 

Vlado Plaskan pa je menil, 
da so vsakršni apeli za pove-
čanje skupne splošne porabe 
neumestni, če se gospodar-
stvo ubada s težavami in de-
narja enostavno ni dovolj za 

vse želje. Lep primer za to je 
tudi šolstvo. Skoraj v vseh 
občinah bi radi imeli svoje 
srednješolske centre ali di-
slocirane oddelke in ko so 
napravili izračune, so ugoto-
vili da za vse, kar so načrto-
vali primanjkuje 11.000 
otrok. Na sploh se bodo mo-
rali v šolah racionalneje ob-
našati, iskati notranje rezer-
ve, ne pa samo rešitve od 
drugih. 

Na seji so opozorili tudi na 
neustrezno organiziranost 
občinskih samoupravnih in-
teresnih skupnosti. V občini 
obstaja predlog za reorgani-
zacijo skupnih služb samou-
pravnih interesnih skupno-
sti. Navsezadnje je nerazum-
ljivo, je dejal Janez Meglič, 
da le nekaj ljudi razpolaga 
z družbenimi sredstvi, kar 
velja tudi za komite za druž-
benoekonomske odnose. 

Precej besed je bilo izreče-
nih tudi o delegatskem siste-
mu. V socialistični zvezi so 
v zadnjih dveh letih nezado-
voljni z zagotavljanjem gra-
div, ki jih pripravljajo za seje 
izvršnega sveta. Kljub dogo-
voru jih ne prejemajo pravo-
časno, kar omejuje možnost 
razprave in okrni usklajeva-
nje v okviru družbenopoli-
tične organizacije o obravna-
vanih temah na zborih, ki 
pripravljajo gradiva za svoje 
skupščine. 

JANEZ VEDENIK 
Priznanja ob Dnevu republike 

Na slovesnosti ob Dnevu republike, ki bo jutri, 
v petek, ob 12.30 v prostorih Pivovarne Laško, bodo 
podelili tudi državna odlikovanja, red dela s srebrnim 
vencem, ki ga bodo prejeh Janko Remic, Franc Roj-
nik, Gorazd Setina in Franc Škorja. 

Slovesnost bo istega dne zvečer, ob 18. uri, tudi 
v osnovni šoli Anton Aškerc v Rimskih Toplicah. Na 
njej bo predsednik občinske skupščine, Jože Krašovec 
podelil državno odlikovanje, red zaslug za narod, alpi-
nistu Frančku Knezu. 

N.K. 

Borce skrbi družbeni vsakdan 
mmmmmmmmmmmammmmm^^mmamBmmmmmmm^mmmimmm 
V Šentjurju želijo boljšo zdravstveno oskrbo 

šentjurski borci so na 
redni letni skupščini meni-
li, da je skrb za njihovo 
zdravje v okviru občine si-
cer zadovoljiva, pogrešajo 
pa večjo republiško solidar-
nost za reševanje vprašanj 
zdravstvenega varstva. 

Temu vprašanju so tudi 
v preteklih letih šentjurski 
borci namenili kar precej po-
zornosti, v prihodnje pa ga 
bodo reševali skupaj z občin-
sko zdravstveno skupnostjo. 
Sicer pa v občini ugotavljajo, 
da se vse bolj slabša tudi so-
cialna varnost borcev. Pred 
leti je bilo ob številčno moč-
nejši borčevski organizaciji 
le približno 100 takšnih, ki so 
bili upravičeni do stalnih 
družbenih priznavalnin, le-
tos pa dobiva takšno denar-
no pomoč že 370 borcev. To 
je tudi več kot polovica vseh 
šentjurskih borcev, prišteti 
pa je potrebno še 126 enkrat-
nih družbenih pomoči, ki so 
jih 'podelili v občini. Poleg 
vse slabšega socialnega po-
ložaja borcev v občini tudi 
čedalje težje rešujejo stano-
vanjske težave svojih članov. 

Vendar pa borci niso samo 

jadikovalt nad svojim, čeda-
lje slabšim položajem v druž-
bi, ampak so se dotakniU tu-
di aktualnih družbenih do-
gajanj. Menili so, da je po-
trebno zaostriti posamično 
odgovornost in poskrbeti tu-
di za kaznovanje in ne le 
ugotavljanje odgovornosti. 
Protiinflacijski paket ukre-
pov Zveznega izvršnega sve-
ta je sicer različno prizadel 

posamezne družbenopolitič-
ne skupnosti, vendar gospo-
darstva ne bomo oživili s po-
samičnimi ukrepi, ki neko-
mu dajejo prednost na račun 
drugega, so ugotavljali borci. 

Največ časa v razpravi pa 
so namenili položaju v šent-
jurski občini in svojemu 
vključevanju v razreševanje 
težav. Menili so, da je zadnji 
čas za enoten občinski raz-

vojni načrt turizma, nekaj 
pripomb pa je letelo tudi na 
počasno urejanje Jezerskega 
klanca ter avtobusnih posta-
jališč v občini. Najbolj pa 
borce skrbi, da med mladimi 
zamira zanimanje za muzej-
sko zbirko iz časa narodno-
osvobodilne vojne, ki je na 
ogled na Planini. Prejšnja le-
ta so si jo organizirano ogle-
dovali osnovnošolci in briga-
diiji, letos pa je bil obisk 
manjši, zato morajo borci po-
skrbeti za popularizacijo 
muzejske zbirke. 

IVANA FIDLER 

Šentjurski borci so na 
svoji skupščini ponovno iz-
volili za predsednika Ob-
činskega odbora ZZB NOV 
Avgusta Božiča, podpred-
sednik pa bo naslednji dve 
leti Stane Kozjan. 



KOmENTIRAMO 

Plače direktorjev 
Pred dnevi je občinski 

svet ZSS Celje dal v javnost 
brez komentarja podatke 
o čistem osebnem dohodku 
direktorjev in zaposlenih 
v celjskih OZ D. Na osnovi 
primerjalne analize podat-
kov bi ta komentar lahko že 
kar na samem začetku zak-
ljučil z ugotovitvijo, da ni 
pomembno, kaj in koliko 
delamo, temveč kje smo za-
posleni. 

Primerjalna analiza OD 
v celjskem gospodarstvu pa 
vendarle daje podlago tudi 
za druga razmišljanja in iska-
nje odgovorov na izhod iz 
krize, saj so anomalije naše-
ga gospodarstva očitne tudi 
na področju delitve osebnih 
dohodkov. Že površen pre-
gled podatkov o OD direk-
torjev za september/87 potr-
juje upravičenost gornje tr-
ditve. 

, Največji OD direktorja 
v Celju je znašal 1.117,110 
din (v OZ D z 42 zaposleni-
mi), kar je sicer malo, če bi 
ga preračunano v dolarje pri-
merjali z mezdo ne preveč 
uspešnega menedžerja v tu-
jini. Je pa zelo velik, če ga 
primerjamo z OD direktor-
jev velikih OZD v Celju, ki 
imajo v povprečju nekaj čez 
70 starih milijonov in vodijo 
kolektive s kar nekaj deset-
krat več zaposlenimi in zah-
tevnimi proizvodnimi proce-
si (npr: Železarna 82 krat več 
zaposlenih - 3464) ali pa 
z najnižjim OD direktorja, ki 
znaša (v isti zvrsti gospodar-
ske dejavnosti) 360.790 din, 
kar kaže na razmerje 1 :3,1 

med poslovodnimi organi. 
Torej imamo opravka s sra-
motno nizkimi nemotivirajo-
čimi OD direktorjev na eni 
strani in pogosto visokimi 
(ne glede na poslovne uspe-
he) na drugi strani, v čemer 
je verjetno tudi razlog, da 
mnogi med njimi zajecljajo, 
ko jih naključno povpraša-
mo, kakšen OD imajo. 

Samo s primerjavo OD di-
rektorjev pa bi lahko preveč 
zabredli v motne vode, saj bi 
stvari lahko postavili tudi 
drugače - da direktor majh-
nega podjetja lahko več pri-
speva k uspehom kolektiva, 
kot njegov kolega v večjem 
kolektivu. Toda OD naj bi bil 
med drugim le odraz uspeš-
nosti vseh zaposlenih, zato je 
tembolj vprašujoča razlika 
med najbolje plačanim di-
rektorjem in najnižjim OD 
v istem kolektivu, ki znaša 
komaj 119.550 din ali 1 :9,3. 
In če smo še natančnejši, raz-
merje med najvišjim in naj-
nižjim OD v Celju je 1 :11,4 
oz. povprečnim OD v občini 
1 : 4,2. V svetu pa prevladuje 
razmerje 1 : 5,3 (junija v SRS 
1 :2,2), kar pomeni, da se 
v Celju postopoma le odalju-
jemo od uravnilovke, ki se 
nam je v preteklosti toliko-
krat očitala. Gledano iz tega 
zornega kota se nam najvišji 
OD ne morejo zdeti proble-
matični, še zlasti, če si prikli-
čemo v spomin teze resoluci-
je 10. kongresa ZKS, kjer pi-
še, da »moramo napraviti 
premik v miselnosti in 
praksi pri nagrajevanju 
uspešnih poslovnežev, naj 
bi jih ustrezneje vrednotili. 

pri čemer naj se ne bi bali 
nastajanja razlik med de-
lavci«. Za takšno opredeli-
tev se je letos zavzel tudi 
zbor združenega dela SO Ce-
lje, saj naj bi razvoj gospo-
darstva temeljil predvsem 
na materialnem motiviranju, 
z večjimi OD najuspešnejših 
poslovodnih delavcev. 

Do sem je ta opredelitev 
sprejemljiva, manj sprejem-
ljiva pa postane, kot kažejo 
nekatere socio-ekonomske 
raziskave, da je naše gospo-
darstvo še zelo nesamostoj-
no (npr: 60% cen je še pod 
državno kontrolo, interven-
cijski ukrepi ipd.), kar pome-
ni, da tudi poslovodne struk-
ture nimajo vseh objektivnih 
možnosti, preko katerih bi 
lahko s svojo sposobnostjo 
do podjetnosti vplivale na 
uspešno poslovanje. Vse bolj 
imajo zvezane roke, zato lah-
ko (malo zlobno) ugotavlja-
mo, daje v marsikateri OZD 
njihov večji dohodek rezul-
tat ugodnega (monopolnega) 
položaja in navijanja cen, 
manj pa rezultat dejanskega 
razvoja in produktivnosti. 
Kajti prav neposredno pose-
ganje države v poslovanje 
OZD večinoma duši njihovo 
podjetniško sposobnost in 
pres trukt uriranje. 

Koga naj torej zgrabimo za 
roge, da bo OD res postal 
odraz uspešnega dela in po-
slovnosti; direktorje, ki so se 
znali privijugati skozi mnoge 
nemogoče postopke in sebi, 
ponekod pa tudi delavcem, 
napihniti OD, ali državi, ki 
s svojimi tudi nemogočimi 
predpisi zavira podjetnost 
ter akumulacijo preliva od 
sposobnih k nesposobnim? 
To drugo vsekakor vodi na 
drsalnico socialistične druž-
be, v kateri se po Churchillu, 
»pravično razporeja siroma-
štvo«. 

VIKI KRAJNC 

Denar spremeni potrebe v želje 
s posvetovanja o cestni problematiki na Celjskem 

»Cestni zavoj pri Babi in 
Trojanski klanec nista zgolj 
regijski in lokalni problem, 
temveč prometni čep, ki de-
li Slovenijo na dvoje,« so 
ugotavljali na ponedeljkovi 
celjski seji člani sveta ob-
čin celjskega območja, 
predsedniki izvršnih sve-
tov, predstavniki občinskih 
sisov za ceste, strokovnih 
služb republiškega sisa za 
ceste in Cestnega podjetja 
Celje. 

Sestanek je bil sklican, da 
bi predstavniki republiškega 
sisa za ceste seznanili celjsko 
regijo z zapletenim in težav-
nim položajem v republiki, 
predvsem v zvezi s financa-
mi, pred sestavo načrta vzdr-
ževanja in gradnje cest za 
prihodnje leto. Vsi razprav-
Ijalci so se pridružili pripom-
bam koordinacijskega odbo-
ra sisov za ceste s Celjskega, 
ki je izhodiščem načrta 
Skupnosti za ceste Slovenije 
za leto 1988 očital zapostav-
ljanje celjske regije in zahte-
val, da se prometne zagate 
pod Trojanami čimprej re-
šijo. 

Predstavniki republiškega 
sisa so se ob pojasnjevanju 
finančne situacije dosledno 
izgovarjali na premajhen do-
hodek od tako imenovanega 
bencinskega dinarja in na 
nekatere odločitve zveznega 
izvršnega sveta, čeprav slo-
venski zakon o cestah jasno 
določa, da mora ob pomanj-
kanju sredstev za ceste po-
sredovati republiški izvršni 
svet. Predsednik skupščine 
republiške skupnosti za ce-
ste je povrh dejal, da bi velja-
lo ponovno razmisliti o ljud-
skem posojilu za ceste ali 
o tem, da bi regije same po-
iskale vire za vzdrževanje in 
gradnjo cest. Če vemo, da je 
Levičnik še pred nedavnim 
zagovarjal prenos upravlja-
nja z regionalnimi cestami 
nazaj na republiško raven, je 
takšna izjava milo rečeno za-
frkavanje slovenskih občin 
in uporabnikov cest. 

Predstavniki iz vse regije 
so v ponedeljek v Celju 
obravnavali tudi metodolo-
gijo določanja prednostnega 
reda obnove cest. Ugotavlja-
li so, da metodologija sicer 
skuša, vendar dejansko ne 
upošteva vseh različnih kri-

terijev za določanje pred-
nostne obnove cest. 

Andrej Levičnik je pojas-
nil tudi, zakaj volitve novih 
organov in funkcionarjev 
skupščine Skupnosti za ce-
ste Slovenije kasnijo. Njego-
va obrazložitev je bila po-
vsem nerazumljiva, saj je de-
jal, da so dobili septembra 
kar šest predlogov za pred-
sednika skupščine, kar se 
jim je na sisu zdelo preveč, 
zato so z usklajevanjem v re-
publiški konferenci sociali-
stične zveze skrčili predloge 
na pet evidentiranih kandi-
datov za razhčne funkcije 
v sisu, to pa se jim zdaj zdi 
premalo. Kljub temu je zago-
tovil, da bodo volitve opravi-
li decembra. Navedeno zveni 
res precej nenavadno, ven-
dar bomo razložili v katerem 
grmu tiči zajec: sedanjemu 
predsedniku skupščine, An-
dreju Levičniku, je mandat 
pretekel že spomladi, skup-
ščina mu ga je začasno po-
daljšala, šele prvega januarja 

pa bo Levičnik lahko postal 
vodja delovne skupnosti re-
publiškega sisa, ki se bo 
morda tudi po njegovi volji 
s šestih zaposlenih okrepila 
na več kot 120 delavcev. Po-
leg tega se je sis pričel zavze-
mati tudi za to, da bi bodoči 
predsednik skupščine funk-
cijo opravljal neprofesional-
no, s čemer pa se slovenske 
občine na vso srečo ne stri-
njajo. 

Sicer pa lahko ponedelj-
kov sestanek v Celju na krat-
ko ocenimo kot sejo potreb, 
ki so zaradi pomanjkanja de-
narja vse bolj le želje, za iz-
polnitev katerih z republike 
priporočajo opiranje na last-
ne sile, bolje rečeno, na la-
sten denar. Kot da osnovna 
cestna mreža Slovenije ni 
stvar narodnogospodarske-
ga preživetja, temveč nebo-
digatreba, s katerim se naj 
v slabih časih ukvarjajo ob-
čine. 

BRANE PIANO 

I Z J A V E ^ M N E N ^ I A . 

Jože Breznikar, delegat v Zveznem Zboru 
skupščine SFRJ o sprejemanju protinflacij-
skega programa: 

»Slovenski delegati smo iz zvezne skupščine odha-
jali potrti, jezni in razočarani. Ne zaradi tega, ker smo 
bih pri sprejemanju protiinflacijskega programa pre-
glasovani - to smo navsezadnje pričakovali - temveč 
zaradi načina dela, kije delegatsko skupščino spreme-
nil v poslansko. Zasedanje je bilo zelo burno in ves čas 
so pritiskali na našo delegacijo, da bi se vendarle opre-
delili za program. Slišali smo celo očitke, da ne zasto-
pamo mnenja svoje baze, pač pa da nalašč nasprotu-
jemo. 

Po vsem kar se je dogajalo, si upam trditi, da niti 
vlada sama ne ve natančno, kaj nam bo sprejeti pro-
gram prinesel. Edini odgovor na naša vprašanja je bil, 
da program moramo sprejeti, ker je edina rešitev, daje 
dober, ker so ga sestavljali strokovnjaki...« 

Ivan Pevec, kmet-kooperant iz Ponikve; 
na regijskem posvetu o slovenskem kmetij-
stvu v Šmarju: 

»Tudi v kmetijstvu bi morala večjo vlogo odigravati 
stroka, strokovnost, novo znanje. Zato je potrebno, da 
vrnemo pospeševalni službi tisti pomen, ki gaje imela 
nekoč. Kmetijski pospeševalec naj se posveča samo 
stroki, sodelovanju s kmeti, ne pa administraciji, ki ga 
pri tem močno ovira.« 

Kakšne bodo najnižje plače 
Po '^uratinlh" podatkih zaslužijo najmanj delavci pri obrtnikih 

Od novembra naj bi bili 
najnižji osebni dohodki 
v občini Celje 170 000 dinar-
jev. Takšno priporočilo re-
publiškemu sindikatu so 
dali prejšnji teden v celj-
skem predsedstvu občin-
skega sveta zveze sindika-
tov, kjer so hkrati poudari-
li, da bi morali tam, kjer no-
vembra tega ne bodo dose-
gli, poiskati vzroke za nižje 
plače in ponekod sprejeti 
tudi ukrepe za boljše poslo-
vanje. 

O problematiki osebnih 
dohodkov (ta je še posebno 
aktualna, ker je zisov proti-
inflacijski program obšel so-
cialno varstvo delavcev), so 
v sindikatu govorili v okviru 
rednega pregleda izplačanih 
osebnih dohodkov za sep-
tember. Zaskrbljujoče je, da 
je septembra več kot 2100 
delavcev, to pa je šest odstot-
kov vseh, prejelo osebne do-
hodke do 180 tisočakov, kar 
Po mnenju nekaterih raz-
Pravljalcev komaj zadostuje 

preživetje. Sicer je manj 
•̂ ot 120 tisoč dinarjev (takš-

naj bi bile najnižje plače 
Po prejšnjih priporočilih), 
Septembra prejelo 85 delav-
cev, od 120 do 150 tisoč di-
narjev pa 411 delavcev. Pri 
^rednotenju najenostavnej-
šega dela prihaja do precejš-
njih razlik, (saj je recimo naj-
nižji osebni dohodek v Re-
•̂ lami 97.368 dinarjev, v Go-
stinskem podjetju Celje ne-
^ čez 120 tisočakov, v Sa-
n^oupravni stanovanjski 
Skupnosti 205.657 dm (in 
^ Etolu 214. 969 dinarjev) in 
Je torej najnižji osebni doho-
dek odvisen tudi od tega. kje 
Jelaš m ne kaj delaš. Ob raz-
P''avi o tem so zato zahtevali, 

se najnižje ovrednotena 

dela uskladijo s sporazumi 
dejavnosti. Ob tem so opozo-
rih tudi na višanje plač po 
metodi linearnega večanja 
točke, brez upoštevanja re-
zultatov posameznika. 

Govorili so tudi o plačah 
direktorjev. Najvišje osebne 
dohodke so septembra izpla-
čali v Etolu (819.935 din). 
Ljubljanski banki splošni 
banki Celje (826 503), sozdu 
Mene (881 461), Zlatarni 
(888 524), Petrolu tozd Trgo-
vina (914.417 din). Celjski 
mesni industriji (935.416), 
Razvojnem centru (943.311), 
Topru (963 607 din) z dodat-
kom 280.000 po sklepu ob-
činske skupščine) in pozdu 
SKTO (1.170.000 din.) Po 
mnenju predsedstva osebni 
dohodki direktoijev bistve-
no ne odstopajo navzgor, 
vendar pa informacija o nji-
hovi višini ne more biti po-
polna, če ne vsebuje tudi 
uspešnosti poslovanja posa-
mezne organizacije. Zato naj 
bi v bodoče k osebnim do-
hodkom priložili (oziroma 
primerjali) še te podatke. Ob 
tem, da nekatere organizaci-
je še vedno ne dajejo podat-
kov o svojih osebnih dohod-
kih so se, kljub temu da daja-
nje podatkov ni zakonska 
obveznost, vprašali, zakaj jih 
nekateri skrivajo. Konferen-
ce sindikatov v posameznih 
okoljih naj bi poskrbele, da 
v bodoče tega skrivanja ne_ 
bo več. 

Med sklepi opozorimo še 
na tistega, ki sindikat pri 
obrtnikih obvezuje na pre-
gled tega, kako se spoštujejo 
kolektivne pogodbe. Po po-
datkih namreč prejemajo 
najnižje plače ravno zaposle-
ni pri obrtnikih, saj je kar 12 
odstotkov takšnih, ki so pre-

jeli manj kot 120 tisoč dinar-
jev. Sindikat pri obrtnikih 
naj bi tudi preveril, koliko so 
utemeljene govorice, da se 
delavci pri obrtnikih podpi-
šejo pod plačo, ki je v resnici 
tudi trikrat manjša od tiste, 
ki jo dejansko prejmejo. 

RADO PANTELIČ 

Temna plat sporazuma na Šri Lanki 
Po ie dvodnevni, enostransko razgla-

šeni prekinitvi ognja indijske sile na Šri 
Lanki nadaljujejo ofenzivo proti separa-
tističnim gverilcem, znanim kot Tamil-
skimi tigri. Toda ofenziva se utegne gle-
de na potek dogodkov kaj lahko sprevre-
či v dolgotrajno »klasično« džungelsko 
vojno brez dokončnega zmagovalca. Bo 
Šri Lanka tako postala »indijski Viet-
nam«, kakor menijo nekateri, zlasti pa 
domači nasprotniki premiera Radživa 
Gandhija? 

Že bežen pogled v ozadje žgoče krize na 
Šri Lanki razkrije njene zapletene in 
tragične razsežnosti. Za nastop Indije 
proti tamilskim gverilcem, ki jih je do-
nedavna še podpirala, seveda ne gre 
iskati vzrokov daleč v zgodovini, ven-
dar je tudi res, da imajo etična nasprotja 
med večinsko skupnostjo Sinhalcev (bu-
distične vere) in manjšino tamilcev (hin-
dujske vere) na Šri Lanki globoke zgodo-
vinske korenine, ki so jih novejša poli-
tična dogajanja še okrepila. 

Že pred več kot dva tisoč leti so se na 
otoku, ki danes imenuje Šri Lanka (pred 
tem je bil dolgo Cejlon) bojevala sinbal-
ska in tamilska kraljevstva, pri čemer je 
šlo za prevlado v trgovini. Kasneje, v ko-
lonialnem obdobju, se je na otoku okre-
pil sinhalski nacionalizem. Britanski 
kolonialni gospodarji pa so po načelu 
»deli in vladaj - dajali prosperitetnejši 
tamilski skupnosti iz visokih hinduj-
skih kast različne privilegije. To je med 

skupnostima razvnelo tudi verske in 
rasna nasprotja, pri čemer so se sinhal-
ski gorečneži sklicevali na to, da so za 
razliko od južnoindijskih dravidskih 
Tamilcev sami arijskega izvora in pose-
bej izbrani za varovanje Budovega 
nauka. 

Po pridobitvi neodvisnosti leta 1948 
so se razmere obrnile in Sinhalci so po-
stali družbeno in politično favorizirana 
skupnost, kar je sprožilo sprva politične 
in nato nasilni boj Tamilcev za svoje 
pravice. Tamilski skrajneži, med kateri-

Plše Slobodan Vujanovič 

mi so postali najmočnejša skupina prav 
Tigri, pa so zahtevali ustanovitev samo-
stojne tamilske države na otoku. 

Nasilje na Šri Lanki se je začelo leta 
1983 in odtlej so zapovrstjo propadli vsi 
poskusi za politično rešitev krize. Indija 
ni podpirala zahteve tamilskih uporni-
kov po samostojni državi, vendar jim je 
zaradi podpore tamilske javnosti v svoji 
zvezni državi Tamil Nadu (kjer živi 50 
milijonov Tamilcev) tam nudila zatočiš-
če, ti pa so morali v zameno načelno 
sprejeti politično rešitev z določeno 
stopnjo avtonomije za Tamilce na Šri 
Lanki. Vlada Šri Lanke je obtoževala 
indijsko, da daje zavetje teroristom, In-
dija pa vlado v Colombu, da vztraja pri 
nasilnem reševanju krize, pri čemer naj-

bolj trpi civilno tamilsko prebivalstvo. 
Končno sta se julija letos indijski pre-

mier Radživ Gandhi in predsednik Šri 
Lanke Džunius Džajevordene sporazu-
mela, da bodo Tamilci dobili avtonom-
no administrativno enoto, pod pogojem, 
da Tigri in druge uporniške skupine po-
ložijo orožje. Presenečeni uporniki so, 
čeprav neradi, v sporazum formalno pri-
volili, vendar je med Tigri prevladal ob-
čutek, da so prevarani, oziroma, da bodo 
v novih razmerah izgubili vso svojo 
moč. Zvrstile so se njihove teroristične 
akcije, vlada Šri Lanke pa je od indij-
skih mirovnih sil, poroka sporazuma, 
zahtevala, naj v skladu s sporazumom 
posredujejo. 

Indijska vlada je v akcijo privolila, 
saj ima doma že sama dovolj težav s se-
paratizmom in terorizmom, poleg tega 
pa je želela potrditi vlogo Indije kot re-
gionalne sile. In tako se je začel nov 
vrtinec nasilja, ki mu še ni videti konca. 
Tako Randhi kot Džajevordene imata 
doma številne nasprotnike sporazuma, 
ki ga označujejo z izrazi kot »hazardna 
pustolovščina« ali »nacionalna izdaja«, 
vendar napovedujeta, da bosta vztrajala 
pri sporazumu. Tragedija pri tem je, da 
je sprva obetaven in v svetu pozdravljen 
sporazum pokazal prav svojo najtem-
nejšo plat, možnost zagrizene gverilske 
vojne in širjenje terorizma, tako tamil-
skega kot sinhalskega. Bo mir res mogo-
če doseči z nasiljem ? 



Rešitev je le v tržni naravnaiiosti 
AHemaiiva temu Je romunsko-albanska varianta razvoja, trdi ar. Davorin Kračun, Izredni profesor ¥EKŠ 

Naše sedanje ekonomsko stanje z večlet-
no ničelno stopnjo rasti dohodka in s pro-
duktivnostjo minus 1,7 odstotka si prej 
kot ekonomska kriza zasluži izraz eko-
nomska nemoč, po mnenju nekaterih pa je 
naše gospodarstvo v marsičem podobno 
gospodarstvu 19. stoletja. Mnogim takšna 
ekonomska nemoč ustreza, ob tem pa so 
tisti, ki so nas v takšen položaj privedli, še 
vedno na oblasti. 

Po logiki stvari lahko vse skupaj popravi-
jo le novi mladi ljudje, ki so se pripravljeni 
soočiti s težavami in ekonomski sistem vi-
deti takšen kot je sedaj, neobremenjeni 
s preteklostjo. Besedo naj ima stroka, zato 
smo tudi mi za praznični intervju izbrali 
enega strokovnjakov, doktorja Davorina 
Kračuna, člana Inštituta za ekonomsko di-
agnozo in prognozo, ki deluje v okviru Vi-
soke ekonomsko-komercialne šole v Mari-
boru. Davorip Kračun je tudi izredni profe-
sor na VEKŠ, v prejšnjem mandatu je bil 
prodekan VEKŠ, bil pa je tudi član stabili-
zacijske komisije v Sloveniji. 

Beseda je seveda tekla o antiinflacijskem 
programu, njegovih predvidenih posledi-
cah ter o tem, kje so dejansko izhodi iz 
krize. 

NT: Po mnenju nekaterih je bil največji 
udarec za devizno zakonodajo, resolucijo 
in druge dokumente programirana infla-
cija. Obrestne mere so se ob njeni uvedbi 
zmanjšale za polovico, kar je neposredno 
vplivalo na povpraševanje, s tem pa tudi 
na inflacijo. Kaj vi menite o tem, upošte-
vaje tudi dejstvo, da skupščina SFRJ pro-
gramirane inflacije sploh ni nikoli spre-
jela? 

Kračun: »Politika programirane inflacije 
res nikoli ni bila sprejeta kot uradno potr-
jen program. Predvsem je šlo za nekatere 
teoretične poglede, ki so dali sorazmerno 
velik pomen inflacijskim pričakovanjem. 
Logika, ki ji je sledila teorija in politika 
programirane inflacije je ta, da j e treba niž-
ja inflacijska pričakovanja vzpodbuditi 
z znižanjem obrestnih mer. Poleg inflacij-
skih pričakovanj naj bi s tem znižali tudi 
tiste stroške gospodarstva, ki vplivajo na 
naraščanje cen. Strokovnjaki v Jugoslaviji 
so svarili pred to politiko, ki se je za zgreše-
no pokazala tudi v praksi. Inflacijska priča-
kovanja so namreč mnogo globlje zakoreni-
njena, da bi jih lahko odpravili le z spre-
membo obrestnih mer in temeljijo pred-
vsem na izkušnjah iz preteklosti, na ukre-
pih davčne politike, močno nanje vpliva 
tudi zvezni proračun ipd. Tako so znižane 
obrestne mere res nekoliko znižale obrest-
ne zadolžitve pri najbolj zadolženih gospo-
darskih organizacijah, vendar so na drugi 
strani vzpodbudile močno inflacijsko obna-
šanje. V inflaciji je kredit darilo tako dolgo, 
dokler obrestna mera ni realno pozitivna. 
To nam mora biti jasno in to nosilcem takš-
ne politike očitno ni jasno. Najbrž pa gre 
predvsem za ekonomske interese tistih 
struktur v Jugoslaviji, ki poslujejo s tujimi 
sredstvi in ki jim obresti predstavljajo stro-
ške. V urejeni politiki obrestnih mer nam-
reč nominalne visoke obrestne mere ne po-
menijo nič drugega kot samo prenos dolo-
čenega dela narodnega dohodka od dolžni-
kov k upnikom. Ker inflacija deluje v prid 
dolžnikom in v škodo upnikom, seveda 
v teh pogojih ne more normalno delovati 
kreditni trg. Eden možnih načinov, da lah-
ko ti mehanizmi normalno funkcionirajo bi 
bila obrestna mera, ki nominalno presega 
stopnjo inflacije, kar je osnovni pogoj za 
zdravo, normalno gospodarjenje.« 

Škoda bo večja od koristi 
NT: Sedaj imamo program, ki si ne po 

vsebini ne po akcijski naravnanosti tega 
imena ne zasluži več. Slovenija in Hrva-
ška sta proti njemu. O njem je odločala 
politična arbitraža, ki je tokrat nastopala 
bolj izza kulis, precej manj javno kot vla-
da Milke Planine. Na VEKS, kjer ste pre-
cej usmerjeni k mikroekonomski analizi, 
ste že izračunali, kaj nam ti ukrepi prina-
šajo? 

Kračun: »Ta antiinflacijski program ima 
več obrazov. Prvi je tisti, ki smo ga videli 
napisanega in ki je bil bolj ah manj v javni 
razpravi. Ta program kakšne posebne stro-
kovne kritike ne vzdrži. Ima sicer nekaj 
dobrih idej, a ni celovit, tako da tudi njego-
vo izvajanje ne bi ustavilo trenutnih zelo 
neugodnih gibanj v gospodarstvu. Druga 
stvar pa so ukrepi, ki so bili sprejeti pod 
njegovo krinko. Gre za zamrznitev cen in 
delno zamrznitev plač, ki jih program sam 
vsaj v svoji prvi verziji ni predvideval. Gre 
torej za dve različni stvari. Če ocenim za-

mrznitev m grobo administrativno posega-
nje na področje cen, je ta utemeljena le 
v primeru, če bi bil pripravljen celovit in 
konsistenten program reševanja gospodar-
skega kaosa v Jugoslaviji. Samo v tem pri-
meru bi bil upravičen dvo- do tromesečni 
predah, da bi se gospodarstvo prilagodilo 
novemu položaju. Sprejeti program tega ne 
obeta, kajti grobi administrativni ukrepi so 
in bodo na nekoliko daljši rok zagotovo 
delovali kontraproduktivno, tako kot so 
zmeraj. Tako kot vedno, kadar imamo opra-
viti z zamrznitvijo cen in plač, je vprašljiva 
tudi tehnika izvajanja ukrepov, kar navad-
no pripelje do tega, da se tovrstni ukrepi 
sprevržejo v svoje nasprotje. Namesto da bi 
zniževah inflacijo, jo bodo na koncu še po-
spešili. Še bolj so s takšnimi ukrepi pravilo-
m.a kaznovani dobri gospodarji, še bolj so 
kaznovani tisti, ki iščejo izboljšanje svojega 
položaja v produkciji, kot tisti, ki iščejo 
izhod za svoj položaj v špekulaciji.« 

NT: Bo rast cen višja, kot če ukrepov 
o zamrznitvi ne bi sprejeli. Kakšni so vaši 
izračuni? 
Kračun: »Glede rasti cen moramo razliko-
vati dvoje. Prva je rast, ki spontano nastopa 
v gospodarstvu, brez omejitev, druga pa je 
rast, ki se uveljavi z močnimi cenovnimi 
omejitvami. Vsekakor je za določen čas 
možno z raznimi zamrznitvami omejiti rast 
cen v nekaterih panogah, a s tem se pro-
blem le preloži. Naknadno, ko zamrznitev 
preneha, pridejo ti problemi na dan še silo-
viteje. Če zamrznitev predolgo traja, imamo 
namesto rasti cen, ki jo je mogoče izmeriti, 
druge obhke inflacije. Na primer pomanj-
kanje blaga, ki ga v razmerah prenizkih cen 
nehajo proizvajati. Zato so posledice hujše, 
kot če bi imeli za odstotek ali dva več infla-
cije. Gre torej za grob administrativni po-
seg v gospodarjenje, ki zagotovo prinaša 
hkrati škodo in korist. Zelo verjetno je, da 
bo škoda večja od koristi. 

Program odpravljanja cenovnih razlik pa 
je z eno potezo povečal cene energije in 
surovin in ima močan multiplikativni uči-
nek na ostale gospodarske sektorje. Lahko 
rečemo, da ti ukrepi zamrzujejo položaj 
v sektorju, kjer vlada veliko nesorazmerje 
in kjer so skriti veliki pritiski na cene. 
Vprašanje, kako dolgo jih bo mogoče brz-
dati. 

Naredili smo več izračunov različnih po-
litik na področju cen, vključno z raznimi 
šok terapijami, ki jih bomo predstavili na 
srečanju ekonomistov v Opatiji. 

Disparitete bi lahko odpravili z bistveno 
nižjo rastjo cen, seveda, če bi jih opravili 
v začetku leta. Pri premogu in energiji npr. 
s 5 do 10 odstotnimi popravki, za razliko od 
sedanje 50 ali 60 odstotne rasti. Seveda ob 
pogoju, da bi tem dejavnostim med letom 
pustili usklajevanja z rastjo cen drugih sek-
torjev. V tem primeru bi imeli približno 150 
odstotno inflacijo, s tem da bi bil prenos 
inflacijskih napetosti v prihodnje leto mini-
malen ali pa ga sploh ne bi bilo. V sedanjih 
razmerah pa smo dosegli na račun primar-
nih dejavnosti nekoliko nižjo inflacijo, ven-
dar pa odprava razlik predstavlja močan 
šok ostalemu delu gospodarstva in tudi 
tem dejavnostim. Kajti, če se poveča cena 
elektrike za 60 odstotkov in cena premoga 
za 55%, je vprašanje ali so razlike odpravlje-
ne. Poznamo namreč zelo močan povratni 
učinek cene premoga na ceno elektrike. Da 
ne govorimo o predelovalnih dejavnostih, 
ki težko prenesejo tako velik skok cen. Za-
gotovo predstavlja ta program odprave raz-
lik precejšen šok, ki bi se mu lahko izog-
nili.« 

Zavora razvoju Je etatistična 
naravnanost 

NT: Po vseh naporih bomo torej spet na 
začetku, ko bo treba storiti nekaj resnega. 
Brez dvoma le zato, ker nekateri živijo na 
račun inflacije, tako kot recimo nekateri 
živijo na račun sive emisije. Komu je 
pravzaprav program pisan na kožo, ob 
tem da se želijo razvita okolja opreti na 
lastne sile, nerazvita pa vidijo rešitve 
v federaciji. Plamenice v našem grbu raz-
lično svetijo, te različnosti pa so po mne-
nju nekaterih ekonomistov takšne, da ne 
dopuščajo enotne regulacije na zvezni 
ravni in so torej potrebne ustavne in dru-
ge spremembe gospodarskega in politič-
nega sistema? 

Kračun: Izvor težav je v administrativni 
naravi jugoslovanskega ekonomskega si-
stema nasploh. Čeprav vsi programi v zad-
njih letih i.:sčejo izhod v vzpostavitvi tržne-

ga gospodarstva, je vendarle dejstvo, da 
nimamo tržnega gospodarstva,- temveč je 
naše gospodarstvo administrativno etati-
stičnega značaja. Na posameznih področjih 
trg sicer deluje, v glavnem pa ga nadomeš-
čajo državni ukrepi. To je osnovni razlog 
nesorazmerij. Trga proizvodnih faktorjev 
naša ekonomska ureditev ne pozna. Obre-
sti ali ceno devize oblikujemo takorekoč 
z dekreti, z državnimi ukrepi. Nimamo tudi 
institucij, v katerih bi bilo mogoče obliko-
vati ravnovesno ceno proizvodnih faktor-
jev, kot so recimo različne borze, neodvisne 
banke ipd. Gre torej za etatistični karakter 
gospodarstva, k i je postal zavora nadaljnje-
mu razvoju. To spoznanje je v Jugoslaviji 
zelo staro, že od uvedbe samoupravljanja 
naprej. Odprava etatističnega gospodarstva 
je žal v dejanjih mnogo počasnejša kot v de-
klaracijah. Poznamo celo obdobje restavra-
cije etatističnega gospodarstva v sedemde-
setih letih. Končna posledica vsega je, da 
v svetovni gospodarski konkurenci naši 
proizvajalci niso konkurenčni tistim, ki jih 
trg sili k stalnemu napredku. Izkušnje 
v svetu kažejo, da so se v osemdesetih letih 
uspešno rešile krize, ki jo je povzročil ener-
getski šok, samo tržno usmerjene dežele. 
Tudi manj razvite dežele, denimo dežele 
jugovzhodne Azije, so dosegle visoko stop-
njo rasti, ki jim sedaj sledi tudi ustrezna 
družbena blaginja. Različne tem pa so tiste, 
ki so rešitev iskale v etatistični strategiji in 
so danes v vedno huiši gospodarski zagati: 
Vietnam, Kampučija, Romunija pa tudi 
Sovjetska zveza, kjer je perestrojka dokaz, 
da prva dežela planskega gospodarstva vse 
bolj išče tržno usmerjeno razvojno strate-
gijo.« 

NT: Pa vi verjamete, da zisov program, 
kot ga ta zagovarja, predstavlja le poligon 
za kasnejši prehod na tržno gospodar-
stvo? 

Kračun: »Ne. Gre za medel in šibak pro-
gram, z nekaj dobrimi idejami, z mnogo 
želja, a z malo nakazanih konkretnih poti za 
uresničevanje ciljev. Vzpostavitev tržnega 
gospodarstva namreč zahteva resne sistem-
ske spremembe. Za te je med drugim po-
membna uskladitev mnenj politike in pa 
seveda strokovno delo. Ekonomisti v Jugo-
slaviji smo si dokaj enotni, kako bi tržno 
gospodarstvo v Jugoslaviji izgledalo, kate-
re so potrebne institucionalne spremembe. 
A izvedba ni stvar ekonomistov ampak po-
litičnega konsenza, pohtične izpeljave in 
tega Jugoslavija ni sposobna izpeljati. Na 
to očitno kažejo razprave o ustavnih spre-
membah, ki so se zasukale, če govorim v je-
ziku ekonomistov, v dokaj netržno smer. 
Predlogi za spremembo ustave namreč ne 
omogočajo odprve tistih omejitev za tržno 
gospodarstvo, kijih ustava iz leta 1974 vse-
buje. Pohtični dokumenti vključno z anti-
inflacijskim programom ne predstavljajo 
osnove za izhod iz krize.« 

Nekateri imajo od inflacije 
profite 

NT: Kaj nam prinaša zadnja devalvaci-
ja? Od leta 1980 pa do danes se je po neka-
terih podatkih 28-krat spremenil tečaj di-
narja z vedno enakimi pojasnili - da bo 
realen. Odstopanja so seveda prinesla ve-
liko škodo. V današnjih pogojih se je velik 
del gospodarstva pri poslovanju s tujino 
usmeril na tako imenovane posle 1:1. Te-

ga je za 30 odstotkov, ravno toliko je kij. 
ringa. Le za kakšnih 40 odstotkov je kon-
vertibilnega priliva. 

Kračun: »Valuta, ki ne opravlja vseh 
funkcij, ki bi jih morala, nima druge mož-
nosti, kot da nenehno devalvira. V tržnem 
gospodarstvu bi se tečaj valute oblikoval 
tržno, glede na ponudbo in povpraševanje 
oz. glede na zunanjetrgovinske tokove, ki 
opredeljujejo položaj valute na mednarod-
nem trgu. Naša politika uradnega težaja je 
administrativni poizkus simulacije tistega, 
kar bi s$ verjetno na trgih dogajalo, zato 
v zadnjih letih vodimo politiko kontinuira-
nih devalvacij. Zadnji dve leti so bile deval-
vacije praviloma mesečne, v zadnjem času 
so dnevne, tako da 24,4 odstotna devalvaci-
ja v novembru ni predstavljala posebnega 
šoka. V razmerah, ko so naši proizvajalci 
nekonkurenčni v tujini, jim samo nenehne 
devalvacije omogočajo, da so konkurenčni 
vsaj s ceno. vendar zaradi povratnih učin-
kov, stroškov uvoza seveda, takšna konku-
rečnost ne traja dolgo. Od tu zahteva po 
nenehnem devalviranju, ki mu ni videti 
konca brez resnih sprememb celotnega go-
spodarskega mehanizma znotraj dežele. Ta 
pot je še vedno boljša kot razUčne admini-
strativne poti, denimo izvozne premije, ki. 
se izplačujejo z veliko zamudo in ne pred-
stavljajo resne vzpodbude. Priznajmo tudi, 
da je v razmerah, ko dinar ni sposoben 
opravljati vseh denarnih funkcij, velik inte-
res vsakogar, da bi lahko razpolagal z devi-
zami. Tudi to je lahko močan izvozni motiv, 
ne glede na to, da se kalkulacija po obstoje-
čem tečaju ne izplača. Tudi te možnosti 
gospodarstvo nima več. Edina vzpodbuda 
so premije in nenehne devalvacije. Dolž-
nost gospodarstva je da se prilagaja in da 
skuša iz vsakega posla, iz vsake spremem-
be zakonodaje iztržiti kar največ. Ker pa 
smo imeli tudi daljša obdobja precenjenega 
dinarja, je jasna tudi usmeritev mnogih, ki 
so iskali izhod na klirinškem trgu, v kom-
penzacijskih poslih.« 

NT: Ustanovitev družbe po načelih trž-
nega gospodarjenja in umik države in par-
tije iz operativnih gospodarskih odločitev 
bi bila osnova, ki bi obetala boljše čase. 
Tega še nimamo, hkrati pa je naš koncept 
še vedno proizvodni in teži h količinam. 
Tehnični razvoj zaostaja. Kje naj gospo-
darstvo dobi vzpodbude, kakšni bi morali 
biti po vašem kratkoročni, kakšni dolgo-
ročni ukrepi? S čim bi dosegli stabilizaci-
jo jugoslovanske ekonomije v času, ko na 
250 tisoč Jugoslovanov pride ena zgrešena 
investicija in ko imamo na 100 din denar-
ne mase 250 din nepravega denarja? 

Kračun: »Odgovor ni enostaven. Mislim 
da je treba projekt reševanja Jugoslavije 
razdeliti na dve fazi. Na kratkoročno in dol-
goročno. Problem ni samo inflacija, pro-
blem je tudi stalno sprehajanje na robu 
mednarodnega bankrota, problem je nizka 
proizvodna sposobnost in podobno. Pri in-
flaciji je kratkoročno rešitev v sistematično 
vodeni politiki indeksacije, v ,politiki, ki bi 
omogočala, da nima nihče od inflacije pro-
fitov, ki bi inflacijske učinke enakomerno 
porazdelila vsem. K tej politiki spadajo re-
alne pozitivne obrestne mere ali revaloriza-
cije kreditov, prilagajanje tečaja dejanskim 
možnostim, nenehno prilagajanje osebnih 
dohodkov in podobno. Na daljši rok je 
praksa tovrstni sistem indeksacije že vpe-
ljala, gre le za to, da bi sistematizirali to, kar 
se že dogaja. Inflacije v tem primeru sicer 
ne bi zmanjšali, verjetno bi jo celo nekoliko 
povečali, vendar bi nevtralizirali njeno pre-
razdelitveno vlogo. S tem pa seveda ugasne 
politični interes za vzdrževanje inflacije. To 
bi bila prva faza - ureditev notranjih odno-
sov. V tem času bi lahko pripravili vse po-
trebne reforme za institucionalno ureditev 
tržnega gospodarstva. Šele nato lahko zdra-
vimo inflacijo samo, z enim od znanih pro-
tiinflacijskih ukrepov, ki so jih v zadnjih 
nekaj letih nekatere dežele, recimo Izrael. 
Turčija itn., uspešno izvedle. Prednost vseh 
teh dežel je seveda v tem, da že imajo razvi-
te institucije tržnega gospodarstva.« 

Romunsko-albanska varianta 
razvoja 

NT: To je torej mnenje stroke. Vendar, 
pri operaciji jugoslovanskega gospodar-
stva je vsakdo dobrodošel, kot je pred 
kratkim izjavil še en vekšov strokovnjak 
in sekretar zveze jugoslovanskih ekono-
mistov doktor Davor Savin, ki se je hkrati 
vprašal, kam bi prišli, če bi hotel vsak, ki 
obišče bolnišnico, že kar operirati. Koliko 
igrajo pri tej politiki, kdo bo odločal, re-
publiški ključi in kadrovska politika? 



Kračun: »Čimveč je vme-
šavanja države v ekonomijo, 
temveč je različnih politič-
nih interesov. To je jasno in 
to ni le jugoslovanska poseb-
nost ampak je značilnost 
vseh držav, kjer ima država 
veliko vlogo v gospodarstvu. 
Šele tržno gospodarstvo je ti-
sto, ki lahko subjektivnost 
države in njenih organov pn 
odločitvah nadomesti z ob-
jektivno delujočimi meha-
nizmi in zato je tudi tržni me-
hanizem objektivno sposo-
ben usklajevati različne inte-
rese. Do določene mere seve-
da. V tržnem gospodarstvu 
država ni tista, ki bi spreje-
mala odločitve in določala 
cene, temveč zgolj nadzoruje 
potek gospodarjenja in sku-
ša usklajevati odločitve na ti-
stih področjih, kjer je znano, 
da trg ne prinaša ravnovesja." 
Je tudi tista, ki skrbi za fi-
nančno disciplino in vodi 
kreditno monetarno politi-
ko, k i j e primerna trenutnem 
položaju. Gre za to, da se dr-
žava iz vseobsežnega in sub-
jektivnega regulatorja omeji 
samo na tistega, ki delovanje 
mehanizma uravnava le 
v skrajnih primerih in ki vo-
di določeno ekonomsko po-
litiko. Samo v tem primeru 
so možnosti za politično de-
formacijo minimalne, med-
tem ko so pri nas možnosti 
za politično deformacijo ve-
like. Jasno je, da bodo dolž-
niki, če imajo politično moč, 
vedno zahtevali vsaj odpis 
obresti, če že ne odpisa dol-
gov in kolikor večjo politič-
no moč imajo dolžniki, slabi 
gospodarji, toliko manj je 
verjetno, da bi šla politika, ki 
jo vodi država, v prid razvoju 
jn učinkovitosti. To so feno-
meni. ki niso samo jugoslo-
vanski ampak občečlo-
veški.« 

NT: Verjetno tudi ukrepi 
stroke v javnosti ne bi bili 
z navdušenjem sprejeti, saj 
ne bi bili povsem neboleči. 
Primer - prehod na kontro-
lo cen na evropski ravni. 
Kaj bi lahko bilo ob vsem 
tem motivacija ljudem? 

Kračun: »Osnovna moti-
vacija ljudi v konsistentnem 
ekonomskem sistemu je, da 
boljše delo vodi k večjemu 
zaslužku. V sistemu, kjer vi-
šino osebnega dohodka do-
ločajo pavšalni ukrepi eko-
nomske politike, različni 
sporazumi oziroma različne 
omejitve, je zelo malo mož-
nosti, da bi človek z boljšim 
delom več zaslužil. Možno-
sti, da se ljudje ločijo na os-
novi dela in rezultatov dela 
bi bile močan ventil, ki bi 
zmanjšal nezadovoljstvo. 
V trenutnem položaju je edi-
na možnost ta, da ljudje 
v rednem delovnem času 
skrbijo za svojo osnovno so-
cialno varnost in za mizerni 
osebni dohodek, medtem ko 
si standard ustvarjajo s po-
poldanskim delom, sivo eko-
nomijo, kar pa je seveda 
s stališča sistema kot celote 
neproduktivno. Nezadovolj-
stvo izhaja predvsem iz na-
pačnih ukrepov ekonomske 
politike, še bolj pa iz nerod-
ne izvedbe ukrepov. S pri-
merno tehniko ne bi bilo 
nujno da bi ukrepi še bolj 
posegli v žepe Jugoslova-
nov. Kakšne posebne rezer-
ve v znižanju realnih oseb-
nih dohodkov namreč ni 
več. Ljudje, ki živijo samo od 
plače, živijo zelo težko. Pri-
bližno 70 odstotkov Jugoslo-
vanov ima eksistenčne pro-
bleme. Grobi ukrepi, ki jih 
sprejema politika, zaostruje-
jo ravno položaj te večine.« 

NT: Kaj naj torej ob vsem, 
kar imamo danes, čaka 
v prihodnosti. Ste opti-
mist? 

Kračun: »Zelo rad bi bil 
optimist. Mislim, da brez res-
nih sprememb temeljev eko-
nomskega sistema v smeri 
tržnega gospodarstva ni iz-
hoda. V nasprotnem je mož-
na le romunsko-albanska va-
rianta razvoja.« 

RADO PANTELIČ 

Oktobrski prodajni rekord 
Sestavljena organizacija združenega dela Gorenje 

iz meseca v mesec povečuje izvoz na najzahtevnejše 
svetovne trge. 

Oktobra so izvozili kar za 17 milijonov 652 tisoč 
dolarjev svojih izdelkov in povečali skupen letošnji 
izvoz na dobrih 137 milijonov dolarjev. Od tega je kar 
96 odstotkov prodaje bilo ustvarjene na konvertibilnih 
trgih, s tem pa so lanski izvoz že presegli za sedemnajst 
odstotkov in ta čas z izvozom presegajo svoj uvoz za 24 
odstotkov. V Gorenju torej vse uspešneje uresničujejo 
nalogo, da se čimbolj vjtljučijo v mednarodno delitev 
dela. 

Znotraj Gorenja sta bili ob koncu oktobra največji 
izvoznici delovni organizaciji Gospodinjski aparati 
z dobrimi 87 milijoni dolarjev letošnjega izvoza in 
Gorenje Bira iz Bihača z več kot 14 milijoni dolarjev 
izvoza. Gorenje Mali gospodinjski aparati iz Nazarij so 
ta čas izvozili za dobrih 5 milijonov dolarjev svojih 
izdelkov. 

BP 

Akumulacija bo šla v bazično industrijo 
Laški airektorjl so razpravljali o novllt pogojih poslovanja 

»Novi zakon o cenah pri-
naša v poslovanje delovnih 
organizacij več škode kot 
koristi,« je bila osnovna 
ugotovitev na petkovem se-
stanku direktorjev delov-
nih organizacij laške občine 
s člani izvršnega sveta. 
Slab teden po prejetju no-
vih ukrepov zvezne vlade so 
bile ocene o poslovanju pod 
novimi pogoji sicer zgolj 
splošne, saj časa za natanč-
nejše analize še ni bilo, že 
površna primerjava pa 
upravičeno vzbuja pesi-
mizem. 

V večini delovnih organi-
zacij ugotavljajo, da je pove-
čanje cen surovin in energije 
nesorazmerno s cenami 
končnih izdelkov, kar bo 
povzročilo odlivanje dela 
akumulacije v primarno pro-
izvodnjo. Kot je ugotovil Jo-
že Pušnik iz TIM, pa proizva-
jalci surovin ne bodo ostah 
le pri dovoljenih podraži-
tvah, saj jih na primer doba-
vitelj OKI že zdaj opozarja, 
da z dovoljenim 15-odstot-
nim povišanjem ne bo mogel 
shajati. Delovne organizacije 

bodo primorane sprejeti tudi 
takoimenovane »sive« po-
dražitve, če bodo sploh hote-
le priti do surovin. 

Previsoke vhodne cene in 
zamrznjene ali minimalno 
povišane cene izdelkov so 
problem, s katerim se ubada-
jo vsi finalisti. V radeški Pa-
pirnici so izračunali, da jim 
bo podražitev surovin 
zmanjšala realizacijo za 800 
milijonov ali šestino na rne-
sec, kot je povedal Jože Šu-
šteršič. Tozd Muflon pa bo 
kot velik uvoznik prizadet 
tudi zaradi devalvacije. 
Spremenjeni tečaj dinarja 
naj bi mu prinesel za 10 mili-
jard dinarjev negativnih 
razlik. 

Sicer pa tudi izvozniki 
ugotavljajo, da jim devalva-
cija ne bo prinesla kakšnih 
večjih prednosti. Franci Le-
poglavšek iz Sopote, ki izvo-
zi 54 odstotkov izdelkov ugo-
tavlja, da pozitivne učinke 
devalvacije sproti izničujejo 
dražje surovine. Oto Rak iz 
Bora Laško pa je menil, da 
bo izvoz ob slabšem povezo-
vanju v reproverigi postal 
sploh nerentabilen. Opozoril 

je tudi na zmanjšanje kupne 
moči prebivalstva, ob kate-
rem je pohištvena industrija 
še posebej prizadeta. V takš-
ni situaciji bi bilo po njego-
vih besedah upravičeno 
omejevanje proizvodnje, kar 
pa ob upoštevanju socialnih 
dejavnikov ni mogoče izpe-
ljati. 

V Pivovarni Laško jih bo 
prizadela zamrznitev cen pi-
va ob podražitvi slada, ječ-
mena, zamaškov in stekle-
nic, je povedal Tone Turn-
šek. Devalvacija pa bo tudi 
bistveno podražila nakup ve-
like polnilne linije, za katero 
bodo morali odšteti 7 milijo-
nov mark. 

V veliki zagati so se znašle 
tiste delovne organizacije, ki 
poslujejo na robu rentabil-
nosti. Tako je na primer Sa-
vinja Laško komajda uspela 
urediti tekoče poslovanje, 
zdaj pa so se znova znašli 
v brezizhodnem^ položaju. 
Direktorica Vera Žagarje po-
vedala, da bi sedanji trend 
poslovanja lahko ohranili le 
ob 50-odstotni podražitvi 
vseh storitev, saj naj bi samo 
za dražjo elektriko po novem 

porabili toliko sredstev, kot 
so ustvarili rezervnega skla-
da v devetih mesecih. 

Dražja elektrika, transport 
in ogrevanje bodo prizadeli 
tudi trgovino, je poudaril 
Maks Vodopivec iz Merxo-
vega tozda Prodaja, čeprav 
še niso natančno izračunali, 
kaj naj bi to pomenilo v kon-
kretnih številkah. 

Podobne težave ugotavlja-
jo v KOG in Ingradovem toz-
du v Laškem, kjer pa jih bo 
prizadelo tudi omejevanje 
investicij in vnaprej sklenje-
ne pogodbe. 

Da se nič bistvenega ne bo 
spremenilo na področju 
kmetijstva, je ugotovil Jože 
Rajh iz kmetijske zadruge 
Laško. Poudaril je, da je na-
daljnja proizvodnja še naprej 
vprašljiva, saj disparitete 
cen niso odpravljene. 

Laški izvršni svet je po 
vsem povedanem zadolžil 
vse poslovodne organe za 
analizo dohodkovnega polo-
žaja delovnih organizacij in 
opozoril, naj posebno pozor-
nost namenijo vprašanju 
osebnih dohodkov. 

NADA KUMER 

Prihodnost v novih proizvodnih programih 
ToztJovska iJelliev Je vse manj pomembna, pravijo v Alposu 

šentjurska delovna orga-
nizacija Alpos praznuje le-
tos 30-letnico poslovanja, 
vendar pravih vzrokov za 
resnično praznično vzdušje 
nimajo. Gre za to, da kljub 
dobremu delu komajda še 
držijo korak s časom v toz-
du Cevarna, ki je bil vse do 
letos eden najpomembnej-
ših delovnih kolektivov 
v občini. 

V zadnjih letih je imela čr-
na metalurgija, kamor sodijo 
tudi proizvodni programi ce-
varne, doma dober položaj. 
V cenovni politiki in s tem 
tudi prodaji je bila v primer-

javi s kovinsko-predeloval-
nimi delovnimi organizacija-
mi veliko na boljšem, to pa je 
vplivalo tudi na porast proiz-
vodnih zmogljivosti v črni 
metalurgiji. Zdaj, ocenjujejo 
v Alposu, imamo na doma-
čem trgu skorajda trikratni 
presežek proizvodov črne 
metalurgije in to je tudi zao-
strilo pogoje gospodarjenja. 
Poleg tega pa je v našem go-
spodarstvu že dolgo uveljav-
ljena praksa, da črno meta-
lurgijo in kovinsko-predelo-
valno industrijo neenako-
merno razvijamo. Zdaj so 
pogoji boljši v eni dejavno-

sti, seveda na račun druge, 
ko pa poskušamo oživiti .ta-
mirajočo panogo, gre to se-
veda spet na račun tiste, ki 
se je uspela malce okrepiti. 

V zadnjem letu je plasma 
proizvodov črne metalurgije 
na domačem in tujem trgu 
zelo padel, hkrati pa so zni-
žali tudi prodajne cene. Pro-
izvodnja v črni metalurgiji je 
skorajda že v celoti nerenta-
bilna, vendar poskušajo po-
ložaj v Alposu še vedno reše-
vati s solidarnostjo med toz-
doma. Prejšnja leta so v ce-
varni pomagali delavcem 
tozda Oprema, zdaj pa raču-
najo na solidarnostno pomoč 
delavci cevarne. Vendar se 
celoten delovni kolektiv za-
veda, da tako ne bo šlo več 
dolgo. Ob sestavljanju delov-
nih planov za prihodnje leto 
so v Alposu že razmišljali 
o krčenju fizičnega obsega 
nerentabilne proizvodnje in 
s tem seveda tudi zaposlova-
nja, o tem pa so obvestili tu-
di šentjurski izvršni svet. 

Rešitev vidijo v Alposu tu-
di v obnovi svojih proizvod-
nih programov. Menijo, d a j e 
potrebno še v tem srednje-
ročnem obdobju začeti s pro-
izvodnjo preciznih jeklenih 
cevi iz nerjavnega jekla in 
nekaterih drugih vrst jekla. 

ki ga že zdaj uporabljajo 
v proizvodnji. Predvidevajo, 
da bo naložba zaključena do 
leta 1990, prav zdaj pa se do-
govarjajo s tujim poslovnim 
partnerjem, ki bi sovlagal 
v nakup potrebne tehnologi-
je. V Alposu bi s^lenih po-
godbo o sovlaganju in odku-
pu oziroma izvozu cevi, tako 
da bi imeli za nekaj časa tudi 
prodano proizvodnjo. 

Alpos ima tri glavne pro-
izvodne programe - proiz-
vodnjo šivnih jeklenih in 
aluminijastih cevi, pohi-
štva za gostinstvo in turi-
zem ter opreme za trgovine. 

Poleg tega nameravajo po-
sodobiti tudi proizvodnjo 
kovinskega pohištva, saj Al-
posovi pohištevni programi 
v primerjavi s svetovnimi 
standardi počasi že zaostaja-
jo v kakovosti, ceni in obliki. 
Predlog za modernizacijo 
proizvodnje kovinskih pohi-
štvenih programov so v Al-
posu že izdelali, prav zdaj pa 
se potegujejo za mednarodni 
kredit iz sklada za zaposlova-
nje zdomcev iz zahodnoe-
vropskih držav, ki bi to poso-
dobitev omogočil. 

IVANA FIDLER 

40 let zveze DIT 
Prejšnji teden je prazno-

vala 40-letnico organizira-
nega delovanja Zveza dru-
štev inženirjev in tehnikov 
v celjski regiji. Na proslavi 
v Narodnem domu v Celju 
so ob jubileju podelili tudi 
priznanja zaslužnim 
članom. 

»V zgodovini zveze so bila 
svetla in uspešna razdobja, 
pa tudi somračna in nepro-
duktivna, a kakorkoli se ta 
ocenjuje, še pomembneje je, 
kaj se bo dogajalo v prihod-
nje, ko mora priti do prodora 
znanja med osnovne proiz-

vodne faktorje. To ni optimi-
stična misel ob jubileju, tem-
več objektivna nuja,« je po-
udaril predsednik skupščine 
občine Tone Zimšek, ki je 
po proslavi pripravil spre-
jem za inženirje in tehnike 
celjskega območja. 

Vsekakor so zveza in 
enajst društev, k i j ih združu-
je, v 40 letih opravili veliko 
koristnega. Razmeroma 
močno so se v zvezi, društvih 
in posamezniki vključili tudi 
v prestruktuiranje celjskega 
gospodarstva. Ob vsej vlogi, 
ki jo ima tehnično znanje za 
nadaljni razvoj pa je žal vlo-
ga tehničnih strokovnjakov 
nizko ovrednotena, zato se 
jih precej odloča za privatne 
poklice ali išče drug zaslu-
žek v popoldanskem času. 
Stroka kot takšna pa je tudi 
odrinjena od družbenih do-
gajanj, zato bi bilo treba naj-
prej rešiti ta vprašanja, če 
hočemo kreniti k uspešnej-
šemu poslovanja, je med 
drugim o delu zveze povedal 
njen predsednik Jože 
Novak. 

Na proslavi, kjer je nasto-
pil mešani mladinski pevski 
zbor Tehnik iz srednje šole 
maršala Tita, so podelih 38 
priznanj članom posameznih 
društev, priznanje zveze pa 
so prejeli Društvo ekonomi-
stov Celje, Srednja tehnična 
šola maršala Tita in Zveza 
organizacij za tehnično kul-
turo Celje. 

RP 

Priznanja za Dan IVlerxa 
Nekaj več kot 7600 delav-

cev sozda Merx je včeraj 
proslavilo tradicionalni 
Oan Merxa, ki ga 25. novem-
•̂ ra praznujejo vsako leto 
^ spomin na prvo sejo cen-
tralnega delavskega sveta 
Sozda. 

Na ta dan izmerijo svojo 
Poslovno uspešnost in najza-
^lužbnejšim delavcem in po-
slovnim partneijem podelijo 
Priznanja in plakete. Letos 
'zjemoma niso podelih naj-
J^išjega priznanja, zlate znač-
ke Merx, so pa zato podelili 

različnih priznanj, značk 
plaket ter nekaj nagrad, 

'^ed poslovnimi partnerji pa 
^'asti pohvalih Kmetijski 

kombinat Orahovica in Jo-
sip Kraš iz Zagreba. 

Ocenjujoč poslovne rezul-
tate na osnovi devetmesečja, 
so v sozdu Merx lahko zado-
voljni, je poudaril na slav-
nostni seji njegov predsed-
nik Franc Ban. Ustvarili so 
za 2.611 milijard dinarjev ce-
lotnega prihodka, kar pome-
ni 124 odstotno povečanje 
glede na enako obdobje lani. 
Res je, da so na to vplivale 
zlasti visoke cene, ki so se na 
drobno povečale za 114 od-
stotkov, v gostinstvu za več 
kot 115, na debelo za 90 od-
stotkov in življenskih po-
trebščin za skoraj 119 od-
stotkov. 

Dohodek sozda je v pri-
merjavi z lani večji za 134 od-
stotkov, pri tem pa ugotav-
ljajo, da je na njegovo rast 
vplival zlasti obračunski si-
stem. Po starem obračunu bi 
bil namreč letošnji dohodek 
celo za 149 odstotkov večji. 
Lani so se lahko pohvalili 
z izgradnjo dveh hotelov, le-
tos pa z zaokrožitvijo pre-
hrambenega kompleksa na 
Hudinji v Celju s silosi in no-
vo industrijsko pekarno, 
zaključujejo pa tudi dela na 
silosu za moko zmogljivosti 
1.500 ton, s čimer bodo zaprli 
tehnološki sistem peke kru-
ha med mlinom in pekarno. 

UM 

V kombinatu bolje, 
v Topru prepočasi 

S problematiko pri izva-
janju ukrepa družbenega 
varstva v celjskem Topru 
oziroma v Toprovi temeljni 
organizaciji Konfekcija 
Šmarje pri Jelšah ter s po-
ročilom o poteku in rezulta-
tih ukrepa družbenega var-
stva v Hmezadovem Kme-
tijskem kombinatu v Šmar-
ju so seznanili delegate zbo-
ra združenega dela in druž-
benopolitičnega zbora 
šmarske občinske skupš-
čine. 

Izvedeli so, da se stvari 
v delovni organizaciji Toper 
Celje premikajo na bolje pre-
počasi, s tem pa tudi v te-
meljni organizaciji v Šmaiju. 
V obratu v Donjem Vakufu, 
kjer je eno glavnih žarišč iz-

gube v šmarskem tozdu, se 
še vedno niso organizirali 
kot samostojna temeljna or-
ganizacija, kot je bilo dogo-
vorjeno, zato bo treba to ak-
tivnost še bolj spodbuditi. 
Ker je kolektivni jjoslovodni 
organ v tozdu v Šmarju odi-
gral svojo vlogo, bo odslej 

.začasni poslovodni organ in-
dividualni; to nalogo bo 
prevzela Karolina Sovič. 

Kmetijski kombinat Šmar-
je pri Jelšah posluje brez iz-
gub, uspešno uresničujejo 
sanacijski načrt in razvojne 
naloge, zato so delegati na 
seji soglašali, da ukrep druž-
benega varstva v tej Hmeza-
dovi delovni organizaciji 
kmalu ne bo več potreben. 

. M.A. 



Proslave so lepe 
Več tisoč cicibanov bo te 

dni rumeno rutico zamenjalo 
z rdečo ruto in modro titov-
ko. Postali bodo pionirji. Na 
šoli jim bodo pripravili slo-
vesen sprejem ob proslavi za 
Dan republike. Zaobljubili 
se bodo, da bodo pridni, po-
šteni, tovariški, da bodo sle-
dili Titovo pot... 

Na proslavah jim bodo po-
vedali, kako junaško so se 
med vojno borili tudi pionir-
ji, kako krvavo smo plačali 
zmago nad okupatorjem in 
kako veseli so lahko, da živi-
jo v svobodni deželi, kjer 
srečni in veseli lahko uživajo 
svoje brezskrbno otroštvo... 

Ta scenarij se že leta ni 
spremenil. Kaj bi ga spremi-
njali? Proslave so vedno le-
pe: oder je okrašen, otroci so 
lepo oblečeni, natrosijo jim 
kup lepih misli, kijih tako in 
tako ne razumejo, nato jim 
vsi čestitajo, mamice jih po-

tem povedejo na tortico; 
skratka imajo se lepo, ti naši 
najmlajši pionirji... 

Proslave in praznikov bo 
konec. Pionirsko zaobljubo 
bodo snedh ničkolikokrat in 
si zaradi tega ne bodo belili 
glave. Koliko obljub sproti 
požrejo odrasli? Pa tudi ti-
sto, da bi bih vsi otroci sreč-
ni in veseli že vsak ciciban 
ve, da ne drži preveč... 

Čuden je ta svet odraslih. 
Poln nasprotij. Celo krut zna 
biti in nič kaj obziren do 
otrok. Nasprotno. Zdi se, kot 
bi odrasli otroke vse bolj 
odrivali na stranski tir. Seve-
da, naprej je potrebno rešiti 
bolj pomembne zadeve, kot 
so potrebe naših otrok. Ko-
nec koncev vsak otrok en-
krat odraste, tudi ti, ki jih 
letos sprejemamo v pionir-
ske vrste. Potem bodo 
glavni. 

VVE 

Državna 
odiikovania 

v celjski občini te dni 
podeljujejo državna odli-
kovanja zaslužnim posa-
meznikom. Red zaslug za 
narod s srebrno zvezdo 
prejmejo Marija Gaber-
šek iz upravnih organov 
Skupščine občine Celje 
ter Roman Zapušek in 
Anton Žibret za delo 
v krajevni skupnosti Što-
re. Red dela s srebrnim 
vencem je prejel Franc 
Rjaveč s srednje šole Bo-
ris Kidrič v Celju. Meda-
ljo zaslug za narod prej-
me Vladimir Žohar za de-
lo v krajevni skupnosti 
Štore. Za delo v Pokrajin-
skem štabu zahodne Šta-
jerske prejmejo odlikova-
nja: red za vojaške zaslu-
ge s srebrnimi meči Miro-
slav Trbovc, medaljo za 
vojaške zasluge pa Peter 
Einfalt in Božidar 
Sevšek. 

Šoštanj še ne gre pod zemljo 
Desni breg Pake bo nedotaknjen še 30 let 

Izredni zbor krajanov in 
volilna konferenca krajev-
ne organizacije socialistič-
ne zveze sta minuli četrtek 
privabila v dvorano krajev-
ne skupnosti Šoštanj števil-
ne krajane, saj je tekla bese-
da o mnogih stvareh, ki lah-
ko usodo kraja povsem 
spremene. 

Šoštanjčane najbolj skrbi 
ekološko že povsem uničeno 
okolje, za čistilno napravo 
v sosednji krajevni skupno-
sti pa ni denarja. Poleg tega 
ni nujnih čistilnih naprav 
postavila niti tamkajšnja ter-
moelektrarna, celjski Nivo 
pa še zdaj ni očistil struge in 
bregov Pake. Krajani so se 
pritoževali tudi nad zaporni-
cami sredi Šoštanja, ki so 
vsak dan spuščene kar triin-
sedemdesetkrat, grajali so 
pomanjkanje kulturnih pri-
reditev v Šoštanju in stano-

vanjsko skupnost, ki računa-
joč na to, da bo velik del Šo-
štanja potrebno slej ko prej 
izseliti, ne vzdržuje stano-
vanjskih objektov. 

Največje zanimanje je 
vzbudil predstavnik Rudni-
ka lignita Velenje, kije razlo-
žil načrte rudnika. Pojasnil 
je, da bodo v naslednjih letih 
pričeli izkopavati v Topolšici 
pri Gasilskem domu in kon-
čali pri blokih v Matlečah, 

Desni breg Šoštanja bo pri. 
šel tak9 na vrsto šele po letu 
2025. Šoštanjčani so si ob 
tem pojasnilu kar malce od. 
dahnili, saj je Rudnik še ju. 
nija letos vztrajal pri tem, da 
spodkoplje tudi del kraja, 
kjer stojita dve šoli, banka, 
Dom Partizana, Lesno po! 
djetje, Kleparstvo, bivše so-
dišče in precej zasebnih hiš, 

VIKTOR KOJC 

Dežurstva trgovin 
Celje: V nedeljo in ponedeljek bodo vse trgovine zaprte, 

V torek bodo dežurne od 7.30 do 11. ure naslednje poslovali 
niče: Otok, Sedmica, Solidarnost, samopostrežba v Cankar-
jevi ulici, Rio v Prešernovi ulici, Ložnica in Voglajna na 
Teharski cesti. Od 7. do 11. ure pa mesnica v Linhartovi ulici 
in Ribarnica, ter marketi na Ljubljanski cesti. Dolgem polju, 
Hudinji, Ostrožnem, Lipa v Štorah, Soča, samopostrežna 
v Gabeijih, ter oddelki z živili v Vojniku in blagovnici Nova 
vas. Celjska tržnica bo v soboto poslovala od 7. do 13. ure, ter 
v torek od 7. do 11. ure, medtem, ko bo v soboto in nedeljo 
zaprta. 

Slovenske Konjice: Market v torek od 8. do 11. ure, v Zre 
čah pa Emona prav tako od 8. do 11. ure. 

Šentjur pri Celju: Blagovnica Merx v torek od 7. do 10, 
ure. 

Žalec: Tu bodo prav tako v torek od 7.30 do 10.30 ure 
odprte naslednje trgovine: samopostrežba Petrovče, Bla-
govnica Savinjka, Šempeter in Prebold ter samopostrežbi 
v Polzeli in na Vranskem. 

TRŽNICA 
Še vedno sivke in štorovke 

v torek, ko smo se ustavili na celjski tržnici, smo bil 
presenečeni, daje prodajalka iz okolice Podčetrtka prinesla 
kar nekaj gajbic štorovk, kar je za ta čas že malce nena-
vadno. Prodajala jih je po 1000, medtem ko so bile sivke po 
1500, suhe gobe pa celo po 30.000 din. 

Zelenjava: cvetača 800-1200, čebula 800-1030, česen 
5000-6000, fižol v zrnju 2500-3000, krompir 300, Korenje 
800-1500, peteršilj 1500, zelena 1200, ohrovt in pesa sta po 
600, par 1200, paradižnik v družbenem sektorju 800, rdeče 
zelje 350, presno zelje 300-400, cela repa 800, rdeča redkvica 
500, črna redkev 600, blitva 800, brstični ohrovt 2000, hren 
3000, kisla repa in zelje pa po 1000 din. 

Solata: radič 3000, glavnata 900-1000 ter dalmatinska 
endivija 800 din. 

Sadje: grozdje 1000, hruške 800-1000, jabolka 300-800. 
suhe slive 1955-2200, banane 1000-2000, suhe smokve 4000, 
mandarine 2000, kaki 1000, ananas 3500 in kivi kar 
5800-6000 din. 

Ceh orehi so po 4000, jederca po 9000 din. 
Mlečni izdelki: domača skuta in smetana sta po 2800 din. 
Jajca: podražila so se, saj so že po 160-180 komad. 

Odlikovani krvodajalci v Celju 
v preteklem tednu je občinski odbor Rdečega križa 

Celje pripravil že tradicionalni sprejem za krvoda-
jalce. 

Proslave se je udeležilo 232 vabljenih, katere je uvo-
doma pozdravila primarij dr.Homanova, slavnostni 
govornik pa je bila dr. Marija Major-Šunjevarič, ki je 
poudarila, da se je kljub bolezni AIDS v tem letu 
v celjski občini povečalo število krvodajalcev. 

Na tej proslavi so bile podeljene tudi tri diplome RK 
Slovenije za dolgoletno prizadevno delo pri organizira-
nju in vzgajanju krvodajalskih akcij na celjskem ob-
močju. 

Prejeli so jih: Franc Horjak, Ludvik Leljak in 
Katica Pešak. 

Za petdesetkratno dajanje krvi so bili odlikovani: 
Ivan Bauman, Vitomir Črepinšek, Marjan Kitek, Stane 
Knific, Primož Koprive, Stane Lesjak, ing. Stanislav 
Mele, Jože Mlakar, Jakob Novak in Metod Urlep, krvo-
dajalcev, ki so doslej darovah kri petindvajsetkrat, pa 
je bilo sedeminštirideset. 

Z. S. 

Karel Jug 
I m •••BBSggaa— 

Doma je na robu Žalca na 
poti v Vrbje. Čeprav ima ve-
liko dela, je vedno dobre vo-
lje in najde za vse dobro ali 
vsaj primerno besedo. To je 
Karel Jug, upokojeni poklic-
ni mojster obrti pleskarsko-
slikarske stroke, ob tem pa 
predvsem vnet gasilec. 

Kljub upokojitvi in dopol-
njenim 70. letom je še vedno 
aktiven pleskar in gasilec. 
»Več kot štirideset let sem 
aktivno delal, bil pa sem tudi 
predavatelj na prejšnji va-
jenski šoh Boris Kidrič v Ce-
lju,« se spominja, ko sediva 
v prostoru gasilskega doma 
v Žalcu, kjer skrbi za spreje-
manje sporočil, kaj se dogaja 
na terenu. Pri njem se je iz-
učilo sedemnajst vajencev, 
nekaj pa tudi priučilo, vsi pa 
so danes sposobni svoje zna-
nje, dobljeno pri Karlu Jugu, 
dobro uporabljati. 

Da je Karel Jug še danes 
pravi korenjak in sposoben 
domala vsakega fizičnega 
dela, je verjetno vzrok tudi 
v tem, da je v mladosti igral 
nogomet, telovadil je pri So-
kolskem društvu in: »Igrali 
smo tudi odbojko. Doktor 
Zoran Jošt, ki je študiral 
v Pragi, je prinesel žogo in 
mrežo ter nas naučil igrati to 
dinamično igro. Igrali smo 
na bivšem sejmišču, kjer je 
danes veterinarska postaja.« 

Karlov oče Jože je bil sed-
lar in tam so popravljali tudi 
prve žoge, pa telovadne bla-
zine, »konje«, »koze«. 

»Naša družina je bila raz-
peta med sedlarje in gasilce, 
saj je bil tudi oče gasilec. 
Sam imam strokovni izpit za 
višjega časnika ter vrsto 
priznanj za svoje delo v tej 
humanitarni organizaciji.« 

Tako je trenutno častni po-
veljnik gasilskega društva 
Žalec, med odlikovanji pa 
omeni najvišja gasilska in Ti-
tovo odlikovanje. »To sem 
dobil za hrabrost in zasluge 
za narod,« še pove. 

Ob vsem tem je še pred-
sednik žalskega društva 
upokojencev, ureja vrt... Na-
enkrat vstane: »Gremo na 
delo!« Takšen je Karel Jug 
pri svojih 70. letih. 

TONE VRABL 
Foto: LJUBO KORBER 

Vse krajane iz Strmca in 
bližnje okolice obveščam, 
da je spremenjen delovni 
čas obratovalnice 

CVETLIČARNE 
v Strmcu 
in sicer vsak delovnik od 
7.30 do 11.30 ure in od 15. 
ure do 18. ure, v soboto 
pa od 7.30 do 13. ure. 
Za obisk in nakup se 
priporoča Valerija Šumej. 

V denar je šla zlasti otroška 
oprema 

Organizatpiji, ki so pripravili letošnji smučarski sejem 
v Golovcu, so imeli kar prav, da so se odločili za razstavne 
prostore v večji dvorani. Obisk je namreč presegel pričako-
vanja, tudi razstavljalci, ki so poleg nove smučarske opreme 
prikazali še zimske programe, so se letos bolj potrdili. Ven-
dar pa je opaziti, daje letošnja smučarija zelo draga in kupčij 
je bilo nekaj manj kot so pričakovali. Predvsem se je zame-
njala stara oprema, še posebej otroška. 

EDI MASNEC 

ZA NAKUP SE PRIPOROČA PETROL 
- TOZD TRGOVINA CELJE 

S SVOJIMI BENCINSKIMI SERVISI IN 
SKLADIŠČEMA V CELJU IN 
DRAVOGRADU. 

ISKRENO ČESTITAMO DELOVNIM 
LJUDEM ZA PRAZNIK REPUBLIKE! 



Se bo rasHo mlado mesto 
pve območji novega zazidalnega načrta Zreč 

Mlado mesto Zreče hiti s svojim 
razvojem naprej tudi v družbeno 
usmerjeni blokovni gradnji na ob-
močju Nove Dobrave. Zazidalni na-
črt (predlog odloka bodo danes, 26. 
novembra) obravnavali na seji 
skupščine občine Slov. Konjice), za 
gradnjo predvideva dve območji. Pr-
vo predvideva blokovno stanovanj-
sko gradnjo, drugo objekte za obrtne 
storitvene dejavnosti. 

Prvo območje meri nekaj manj kot 
7 hektarjev in po svoji zasnovi upošte-

va uhčni sistem z elementi pravokot-
nih križišč, trgov, fasadnih linij. Zazi-
dalni načrt predvideva 550 stanovanj 
in prav toliko parkirnih mest, namenja 
pa tudi prostor za gradnjo garaž. Na 
tem območju so načrtovalci zarisani 
tudi trgovino, dislocirani vrtec, kio-
ske, vrtne ute, fontane in skulpture. 

Drugo območje bo po svojem obse-
gu manjše, merilo bo nekaj manj kot 
2 hektarja, po svoji funkciji pa bi pred-
stavljalo nekakšno dopolnitev k cen-
tralnemu delu Zreč. Površina naj bi 
bila namreč namenjena gradnji objek-
tov za obrtno storitvene in druge cen-

tralne dejavnosti, ki naj bi vsebinsko 
dopolnjevale program centra Zreč. 

Preko drugega zazidalnega območja 
Zreč bo speljana tudi cesta, ki bo po-
vezovala Križevec, središče Zreč in in-
dustrijsko cono. Objekti v tem delu 
Zreč bodo namenjeni za servisno-obrt-
ne in stritvene dejavnosti. Poleg urar-
ja, čevljarja, frizerja in šivalnice, bodo 
v Zrečah v tem delu mesta uredili mu-
zej fotografij krajine, pa muzej kova-
ške industrije, postavili prodajalno 
spominkov, gostilno z vrtom in še kaj. 

Osnutek zazidalnega načrta je bil 
razgrnjen na javni vpogled in v času 
javne razprave nanj ni bilo pripomb, 
niti ne dodatnih ali spreminjevalnih 
predlogov, zato ga je izvršni svet 
skupščine občine Slovenske Konjice 
predlagal v sprejem na današnji seji 
zborov skupščine občine. 

MATEJA PODJED 

Nova cerkev na Ostrožnem 
Koordinacijski odbor za urejevanje odnosov med samo-

upravno družbo in verskimi skupnostmi pri občinski konfe-
renci SZDL v Celju meni, da je prav, da v Celju prisluhnemo 
potrebam vernikov in uresničimo obveznost, ki je nastala ob 
podrtju stare cerkve sv. Duha v Celju. 

Novoustanovljena župnija sv. Duha z duhovnim središčem na 
Ostrožnem, že ima lokacijsko dovoljenje in vse potrebne načrte 
za gradnjo sakralnega objekta. Vključevala bo verne katoličane 
naselij Ostrožno, Lopata, Lokrovec, Dobrova, Nova vas. Dolgo 
polje. Dečkovo nasede, Hudinjo do Črnega potoka, Lahovno, 
Runtole, Prekolje in Smaijeto. 

Z. S. 

Srečanje starejših v Vojniku 
Tradicionalno srečanje krajanov v KS Vojnik, starih nad 75 

let, že več let zapovrstjo pripravljata socialni svet pri KS 
Vojnik in krajevna organizacija Rdečega križa. 

j® bilo pretekli teden v osnovni šoli, kjer seje zbralo 
108 krajanov, ki so že močno prekoračili Abrahamova leta. 

Ncostarejša sta bila Ana Zdovc, stara 93 let in Franc Švajger, ki 
je dopolnil 90 let. 

K prijetnemu vzdušju in toplini večera so prispevali: mešani 
pevski zbor upokojencev iz Vojnika, člani kulturnoprosvetnega 
društva France Prešeren Vojnik, ki so popestrili večer z imenit-
nim skečem^troci osnovne šole s plesnimi in glasbenimi reci-
tali ter Marjan Lipovšek, ki je tako igral, da sta zaplesala celo 
najstarejša udeleženca prijetnega večera v Vojniku. 

JOŽICA PRELESNIK 

Večer z dr. Janezom Rugljem 
Klub zdravljenih alkoholikov v Žalcu vabi na razgo 

vor z znanim alkohologom dr. Janezom Rugljem. 
Večer z njim bo danes, 26. novembra, v dvorani zdrav-
stvenega doma v Celju, s pričetkom ob 17. uri. 

Klub zdravljenih alkoholikov iz Žalca je pripravil to 
predavanje kot eno izmed dejavnosti v iztekajočem se 
mesecu boja proti alkoholizmu. 

Z. S. 

Razstava pasemskili mačk 
v dvorani Golovec bo v soboto, 28. novembra celjsko Felino-

loško društvo v sodelovanju z Zvezo felinoloških društev 
Slovenije, ki je bila ustanovljena v začetku novembra, pripra-
vilo razstavo pasemskih mačk. , 

Za dvodnevno razstavo so doslej svoje ljubljence prijavili rejci 
iz vse Jugoslavije, n^več seveda iz Slovenije in Vojvodine, izven 
konkurence pa bodo razstavljene tudi mačke iz Italije in Av-
strije. 

Več kot 250 pasemskih mačk, največ je predstavnic perzijske 
pasme, sledijo pa himalajke in siamke, bodo ocenjevali sodniki 
iz Češkoslovaške in Danske. Razstavo bosta spremljala tudi dva 
predstavnike Mednarodne felinološke zveze, saj je dobra organi-
zacija te prireditve pogoj za sprejem v FIFE. Razstava je ocenje-
valna, kar pomeni, da bodo letos dobili vzrejna dovoljenja za 
svoje ljubljence le tisti lastniki, ki bodo mačke pripeljali v Celje. 
Vzrejna dovoljenja pa so potrebna za vse mačke, ki so godne za 
razplod. I. F. 

Teden za starše 
Pripravili so ga na COŠ Fran Roš 

Celodnevna osnovna šola 
Fran Roš v Celju razvija 
številne oblike sodelovanja 
s starši. Že od vsega začetka 
se starši vključujejo kot 
mentorji, voditelji šole 
v naravi in drugih dejavno-
sti v šoli. Na njihovo pobu-
do pa šola že nekaj let zapo-
red organizira teden za 
starše. 

Ta je namenjen dodatne-
mu usposabljanju in sezna-
njanju staršev o številnih 
problemih s področja vzgoje, 
učne problematike in drugih 
vprašanjih, ki posegajo na 
področje vzgoje otrok. 

Na prvih roditeljskih se-
stankih, v začetku šolskega 
leta, starši povedo, kaj jih 
najbolj zanima in katere te-
me naj bi obravnavali v Ted-
nu za starše. Šola nato v so-
delovanju z najrazličnejšimi 
družbenimi organi in inštitu-
cijami pripravi teme in pova-
bi predavatelje. 

V Tednu za starše, ki je bil 
od 16. do 20. novembra, so se 
starši lahko udeležili preda-
vanj kot so: Narkomanija in 
druge oblike zasvojenosti. 
Učenje in učne navade. Ne-
zgode otrok in mladostni-
kov, AIDS z medicinskega 
vidika in podobno. 

Predavanja so bila pri-
pravljena za razhčno stopnjo 
otrok, najbolj pa so starše za-
nimala vprašanja v zvezi 
z mladoletnim prestopni-
štvom, odnosi v družini in 
položajem otrok v družini. 
Starši so predlagali, naj bi 
prihodnje leto predavanja 
organizirah tako, da bi se va-
nje bolj kot do sed£y lahko 

vključevali tudi oni s svojimi 
vprašanji, mnenji in izkuš-
njami. 

V Tednu za starše seje zvr-
stilo deset prMavanj. Doga-
jalo pa se je še marsikaj dru-
gega. Učenci so pripravili 
razstavo na temo kako doživ-
ljajo družino. Mladinska 
knjiga je organizirala proda-
jo knjig na šoh, predvsem le-
poslovne literature za obvez-
no branje in priročnikov, 
s katerimi naj bi si starši po-
magali pri vzgoji otrok. 
V tem tednu so se zvrstili tu-
di roditeljski sestanki. Neka-
tere so vodili sami starši. To 
je dodatna razsežnost sode-
lovanja med šolo in starši, ki 
slednje postavlja v enako-
praven položaj z učiteljem. 
Največji problem roditelj-
skih sestankov je ravno ta, 
da so starši zgolj pasivni po-
slušalci tistega, kar jim uči-
telj pove, da se bojijo pove-
dati svoje mnenje o stvareh, 
ki jim na šoli niso všeč zato, 
ker se bojijo maščevanja uči-
teljev nad otroki. Za enako-
praven dialog pa morajo biti 
enako pripravljeni starši kot 
učitelji. Da bi nastalo večje 
zaupanje med enimi in dru-
gimi na osnovni šoli Fran 
Roš vse bolj vključujejo star-
še in njihove predstavnike 
v vse dejavnosti na šoli, tudi 
tiste, ki posegajo v organiza-
cijo in načrtovanje strokov-
nega dela na šoli. 

VVE 

OB DNEVU REPUBLIKE ČESTITAMO 
DELOVNIM LJUDEM IN OBČANOM 

Skupščina občine Šmarje 
Izvršni svet skupščine 
občine Šmarje 
Občinski komite ZKS Šmarje 
Občinska konferenca SZDL 
Šmarje 
Občinski svet ZSS Šmarje 
Občinska konferenca ZSMS Šmarje 
Občinski odbor ZZB NOV Šmarje 

OB DNEVU REPUBLIKE ČESTITAJO 
DELOVNIM LJUDEM IN OBČANOM 

Skupščina občine Mozirje 
Izvršni svet skupščine 
občine Mozirje 
Občinski komite ZKS Mozirje 
Občinska konferenca SZDL 
Mozirje 
Občinski svet ZSS Mozirje 
Občinska konferenca ZSMSMozirje 
Občinski odbor ZZB NOV Mozirje 



Z delčkom »Mase« 
v Novo Gorico 

v Plesnem gledališču celj-
skega plesnega studia so 
sredi priprav na novo pre-
miero »Maša za sedem de-
janj« v koreografiji Gorda-
ne.Stefanovič-Erjavec, ki jo 
bomo lahko videli sredi de-
cembra. S približno 20 mi-
nutnim odlomkom Maše pa 
se bodo plesalke nocoj pred-
stavile tudi v okviru novo-
goriškega Večera sodobne-
ga plesa. 

Plesalke celjskega Plesne-
ga gledališča so v zadnjih pet 
let redne gostje novogoriške-
ga Večera sodobnega plesa, 

Od petka do torka se je 
v lapidariju celjskega Po-
krajinskega muzeja zvrstilo 
sedem predstav Plesnega 
mozaika, plesne postavitve, 
ki so jo pripravili plesalci 
skupin Igen A in B celjske-
ga plesnega studia in ples-
nega studia Lai iz Izole. 
V Plesnem mozaiku smo pr-
vič na odru videli tudi po-
stavitev Prihaja bel, oceno 
te predstave pa skupaj s pr-
vimi vtisi o Maši za sedem 
dejai^ pripravljamo za pri-
hodnjo številko. 

letos pa so jih organizatorji 
povabili, naj se predstavijo 
z odlomkom nove predstave. 
Gre za koreografijo Gordane 
Stefanovič-Erjavec, ki je ob 
tej plesni predstavi zbrala 
številno ekipo sodelavcev. 
Med drugimi so ji pomagali 
dramaturginja Bina Žmauc, 

kostumografinja Ema Ku-
gler, sceno je izdelal Ratimir 
Pušelja, pomemben delež 
v predstavi pa nosi tudi glas-
ba, ki so jo tokrat prispevali 
Pavel Mihelčič in Mani sku-
pine Srp. 

Na Večeru sodobnega ple-
sa v Novi Gorici bo sodelo-
valo pet slovenskih skupin, 
ki prednjačijo v ustvarjanju 
sodobnega plesa. Organiza-
torji zdaj že tradicionalne 
plesne prireditve vsako leto 
izberejo tiste predstave, ki so 
v tekoči plesni sezoni najbolj 
odmevale. Prav zato je tudi 
zanimivo, da so celjske ple-
salke povabili v goste z novo 
predstavo, z odlomkom po-
stavitve, ki je občinstvo še ni 
videlo. 

I. F. 

Bogat kulturni 
utrip 

Železničarsko prosvetno 
društvo France Prešeren Ce. 
Ije, ki združuje po sekcijah 
okoli 300 članov, in ki sodj 
brez dvoma med največje in 
najuspešnejše v Sloveniji, 
minuli petek s svečano akade. 
mijo v Narodnem domu v Ce! 
lju slavilo 40-letnico delo. 
vanja. 

Pred povsem polno dvorano 
je za uvod zazvenela pesem 
mešanega pevskega zbora 
France Prešeren, zaigrali so 
tamburaši, pa Žabe, zaplesali 
folkloristi, svoja dela pa so po. 
stavih na ogled tudi likovniki 
Slavnostni govornik, Drago 
Medved, predsednik OK 
SZDL Celje pa je v svojem go. 
voru med drugim vprašal, kd^ 
bomo v Celju oprali sramoto in 
oživili delo godbe na pihala, ki 
je prenehala delati zaradi pro-
storskih, kadrovskih in drugih 
težav. 

Na sliki: solistka zbora 
F. Prešeren, Alenka Goršič. 

M. PODJED 

»Spevi« na televiziji 
Plesno postavitev »Spevi popotovanj v notra-

njost« v koreograHji Gordane Stefanovič-Erjavec so 
plesalke Plesnega gledališča Celje v lanski sezoni 
odplesale več kot tridesetkrat, v torek pa so jo pos-
neli tudi ljubljanski televizijci. 

Gre za 10-minutno koreografijo, ki jo je lani občin-
stvo lepo sprejelo, plesalke pa so si zapomnile tudi 
gostovanje v Budimpešti. Nekaj predstav celjskih ple-
salcev smo sicer že lahko videli v programu ljubljan-
ske televizije. Spevi popotovanj v notranjost pa so 
zanimivi tudi zaradi plesne izvedbe. Težo predstave 
v solo plesu nosi Ksenija Steblovnik, Speve pa dopol-
njujejo še Janja Judež. Tjaša Vrečko in Gordana Pre-
možič. 

I. F. 

Totalltarnost lilcovne intime 
Akademska slikarka 

Zdenka Golob, ki ustvarja 
v zatišju (kot nas o tem 
v spremnem katalogu sez-
nanja dr. Ivan Sedej) sodi 
med umetnike, ki so ponesli 
slavo ljubljanske grafične 
šole v širni svet. 

Le-ta ni ostal nem za njene 
grafične dosežke, na katere 
pa - to je treba poudariti 
- gleda drugače kot domače 
slovensko oko, ki je tem iz-
delkom preveč blizu in ne 
goji do njih prepotrebne »vi-
zuelne distance«. Seveda to 
velja predvsem za »oko« jav-
nosti, saj se je domače stro-
kovno »oko« o delu Zdenke 
Golob že izreklo na ustrezen 
način, ki se naslanja zgolj na 
rezultat ustvarjalnega proce-
sa in temu skorajda ni več 
kaj dodati. Lutke, De Chiri-
co, izpraznjenost prostora in 
večkrat omenjena beseda 
»zavrženo« v naslovu, so do-
volj primeren instrumentarij 
s katerim je možno smiselno 
prenesti to izraznost iz likov-
ne v besedno govorico. Ka-
kor hitro pa skušamo upreti 
svoje oko v ustvarjalni pro-
ces teh del, je moč ugledati 
tisto kar nam rezultat prikri-
va in poudarja obenem. Zase 
lahko trdim, da že dolgo ni-
sem doživel tako morečega 
občutka, kot ob ogledu teh 
grafičnih listov (in ene shke). 

Obsesija vedno enega in 
istega motiva in tudi vedno 

enega in istega likovnega 
pristopa, ki je značilna za da-
nes veljavno likovno pro-
dukcijo (in slovenska seveda 
noče biti izjema), je tukaj 
prignana skoraj do skrajno-
sti in svoboda - ne samo 
ustvarjalnega, temveč tudi 
človeškega duha - je zmini-
malizirana na komaj opazne 
variacije dominantne iztoč-
nice. Pričujoča razstava mi 
učinkuje kot prikaz avtotota-

litarne intime ob kateri mi iz 
gluhih prostorov, v katera so 
posajene brezspolne figure 
Zdenke Golob, udarja v uho 
glasba dobrih starih Laiba-
chov, tistih, ki sem jih poslu-
šal preden sem jih slišal in 
čeprav dobro vem, da narava 
ni več to kar je bila, mi nadv-
se dobro de, ko pomislim na 
njeno brezmejno moč domi-
šljije. . , , 

BORI^ZUPANČIC 

S knjižnega trga 
Pred dnevi se je v Celju 

uspešno končal Teden doma-
čega filma. V tednu dni smo 
videli veliko zanimivih filmov 
- med drugim tudi Hudodelce, 
posnete po literarni predlogi 
Marjana Rožanca. 

Knjiga opisuje osebne izkuš-
nje avtorja in bi »nikoli ne na-
stala, če se ne bi še zdaj, v spa-
nju, večkrat prestrašil koman-
diija, ki pravi, da so me spusti-
li pomotoma«. Knjiga opisuje 
usodo mladega človeka, ki so 
ga v času informbiroja obtožili 
dejanj, ki jih ni storil. Branje 
bo izziv za vse, ki so si ogledali 
film. 

K temu delu se pridržujeta 
še dve literarni deli - predlogi 
za film - Phillippa Dijana 
»37,5° zjutraj« (film Betty 
Blue) J. J. Benneixa) in Vod 

smrti Dale a Dya (film Platoon 
Oliverja Stona). 

Prva, 37,5° zjutraj je delo 
francoskega pisatelja srednje-
ga rodu Phillippa Dijana. Phil- , 
lippe, glavni junak in pripove- | 
dovalec sreča dekle Betty 
Blue. Po naključju se izkaže, 
da je Phillippe - sicer oskrbnik 
počitniškega naselja - avtor še 
neobjavljenega romana. Betty 
rokopis pretipka. Začne se no-
ra gonja za pariškimi založniki, 
ki rokopis vsi po vrsti bolj ali 
manj brutalno zavrnejo. Phil-
lippe to sprejema, za Betty pa 
je vsaka nova zavrnitev nova 
rana. Dijan je eden najuspeš-
nejših francoskih avtorjev. 
Njegovi romani so hvaležna 
snov za filmaije, saj so tri od 
njegovih petih romanov že 
uspešno ekranizirali. Dijan pi-
še za bralčev užitek. Med fran-
coskimi knjigotržci velja za ve-
likega sodobnega avtoija, saj 
je njegovo delo nabito s senzi-
bilnostjo osemdesetih let. 
Film, posnet po takem delu ve-
liko obeta. 

Knjiga Vod smrti Dale a Dy-
eja je mnogo manj znana kot 
film, Platoon. Knjiga je bila na-
pisana po scenariju za omervje-
ni film. Zgodba pripoveduje 
o navadnem vojaku Chrisu Ta-
ylorju. Dogajanje je postavlje-
no v čas velike vietnamske 
ofenzive - v čas, ki je pomenil 
začetek konca ameriške inter-
vencije v Vietnamu. Pisatelj 
v knjigi, tako kot v filmu, pri-
kaže vso umazanost vietnam-
ske vojne, v kateri ameriški vo-
jaški stroj ni uničeval le so-
vražnika, temveč je poniževal 
tudi lastne vojake. Vojak Chris 
je drugačen kot drugi - bolj 
razmišljujoč, predstavnik tiste 
mlade generacije, ki je Ameri; 
ki že izprašala vest. Drugi 
osrednji osebi v romanu sta 
prispodobi dobrega in zla, 
svetlobe in teme. To sta Elias 
in Barnes. Knjiga razgrinja tu-
di nekatere druge podobe 
ameriške kalvarije: novačenje 
med revnimi in črnskimi sloji. 
krvavo maščevanje nad pode-
želskim prebivalstvom, voja-
ško korupcijo. 

ZLATKA MIRNIK 
OVČARIC 

Linhartova značka v Vrbju 
s sobotno premiero igre Frana Milčinskega Butalci, v režiji 

Bogomira Verasa, so v Vrbju pri Žalcu zaključili praznovanje 
desetletnice amaterskega gledališča Vrba. Prireditve so pri-
pravili v sklopu praznovanja krajevnega praznika. 

Na slavnostni seji kulturnega društva Vrbje je o desetletnem 
uspešnem delu govoril predsednik amaterskega gledališča Jože 
Meh in povedal, da je gledališka dejavnost osrednja dejavnost 
Kulturnega društva Vrbje, ustanovljenega 1980. Za uspešno 
delo na področju gledališke dejavnosti je Ivan Centrih v imenu 
Zveze kulturnih organizacij podelil Linhartove zlate značke. 
Prejeli so jih Milan Vogrinec, Jože Meh, Sandi Jekl, Jože Pajk, 
Lea Meh in Jelka Štorman. Podelili so še deset plaket društva in 
šestnajst priznanj. 

Na sliki: Jože Meh prejema iz rok Ivana Centriha Linhartovo 
zlato značko. T. TAVČAR 

»Izba« odprla 
dveri 

Končno, ali vsaj ravno 
pravi čas smo v Celju dobili 
prodajno galerijo, ki jo je 
Zavod za kulturne priredi-
tve za 25-letnico Likovnega 
salona odprl na Tomšiče-
vem trgu 11 v Celju. 

Ravno pravi čas tudi zato, 
ker se bliža čas nakupov in 
Izba je odprla svoje dveri ta-
ko delovnim organizacijam 
kot zasebnikom, ki jim ni 
mar kiča. Samo umetniško 
kaj vredni in izbrani izdelki 
bodo našli prostor v Izbi, za-
trjuje tudi kustosinja Likov-
nega salona Alenka Domjan. 
Slike, grafike, risbe, mala 
plastika in uporabna umet-
nost, vse to bo dopolnjevalo 
stalno prodajno galerijo, ki 
v Sloveniji pravzaprav nima 
primere. 

Posebnost Izbe, ki bo za-
enkrat odprla vrata vsak dan 
od 10. do 18. ure in ob sobo-
tah od 10. do 13. ure, bo tudi 
posredovanje strokovnega 
znanja, še posebej, kadar bo 
šlo za likovno opremo kakš-
nih poslovnih prostorov. Ve-
lja tudi opozoriti, da bodo 
v Izbi poskrbeli tudi za uok-
virjanja pri njih kupljenih li-
kovnih del. 

M. PODJED 
Foto: E. MASNEC 

Literarni večeri 
Klub kulturnih delavcev 

Ivan Cankar je z jesenjo po-
novno oživil svojo dejav-
nost, ki je iz tedna v teden 
živahnejša. Ponovno uspo-
sobljeni prostori dajejo vse 
bolj vabljivo priložnost za 
križanje različnih pogledov 
in mnenj, za ustvarjalno 
iskanje novih idej, za prija-
teljsko in strokovno druže-
nje. Le včasih, na kakšnem 
večeru, se zdi, da so ti pro-
stori nekaterim še preveč 
skriti. 

V tem jesenskem delu smo 
na področju literature prire-
dili tri večere. 

Gost prvega.večera je bil 
dr. Matjaž Kmecl, s katerim 
smo se pogovarjali o njegovi 
novi knjigi Slovenska post-
na premišljevanja. Na dru-
gem, ki je bil pred nedav-
nim, to je 12. tega meseca, 
smo se seznanili z mladim 
slovenskim pesnikom, pisa-
teljem in dramatikom Fran-
cem Lainščkom-Ferijem. 

V prijetnem razgovoru se 
nam je razkril kot izredno 
plodovit ustvarjalec, ki se je 
kljub mladosti že uspešno 
spopadel takorekoč z vsemi 

literarnimi zvrstmi in vrsta-
mi: od »zaresne« (kot jo sam 
imenuje) poezije do poezije 
za otroke, od dramatike do 
krajše in daljše proze. Sezna-
nil nas je tudi s svojim no-
vim romanom Razpočnica, 
ki je tik pred izidom in je bil 
že predstavljen na knjižnem 
sejmu v Cankarjevem domu. 

Zadnji večer je bil ta pe-
tek. Zbrali smo se ob za Celje 
ne tako pogostem dogodku: 
izidu nove pesniške zbirke, 
seveda v samozaložbi. Avto-
rica zbirke Na konici tišine 
je Sonja Trstenjakova, ki je 
sicer objavljala že v različnih 
revijah, tudi v Obrazih, in je 
pozornim bralcem poezije 
gotovo že znana. Pesniška 
zbirka je rezultat dolgoletne-
ga ustvarjanja, pesmi pa 
nam govorijo o zrelem in 
uravnoteženem notranjem 
življenju, o samoodpovedi, 
včasih tudi resignaciji, saj 
nam ta svet res ne more dati 
tistega, kar bi sicer od njega 
želeli. Zelo kratke so in red-
kobesjedne, zato pa polne 
zgoščenih notranjih pome-
nov. Bil je zares prijeten 
večer. 

MILENKA KAJTNER 



Malolike in IVierkurji za najboljše 
nagrajeni gostinci In trgovci Iz celjske občine 

Odbora dejavnosti sindi-
l(ata delavcev gostinstva in 
turizma ter trgovine pri 
celjskem občinskem sindi-
lialnem svetu sta letos pr-
vič pripravila delovna tek-
movanja gostincev in tr-
govcev. Poleg nagradnega 
natečaja potrošnikov za iz-
bor najboljših gostinskih 
lokalov in trgovin je to še 
dodatna vzpodbuda za pri-
jaznejše in kakovostnejše 
delo gostincev in trgovcev. 

Občani so spet v okviru 
nagradnega natečaja izbirali 
najboljši gostinski lokal ter 
trgovino živilske, tekstilne 
in tehnične dejavnosti. Zlato 
Majolko so si prislužili v ho-
telu Turška mačka celjskega 
gostinskega podjetja Na-na, 
Merkurja za živilsko dejav-
nost v Potrošnikovi proda-
jalni Soča, za tekstilno dejav-
nost TeHovi Veleblagovnici 
T ter za tehnično dejavnost 
v Kovinotehninem Prodaj-
nem centru Hudinja in pro-
dajalni Železninar. Izžrebali 
so tudi potrošnike, ki so so-
delovali v nagradnem nate-
čaju, in priložnostna darila 
so dobili Ivanka Zoreč iz 
Hrastnika ter Jože Demšar 
in Ana Podgoršek iz Celja. 

Oba odbora sindikata de-
lavcev gostinstva in turizma 
ter trgovine pa sta letos pri-
pravila tudi delovna tekmo-
vanja gostincev in trgovcev. 
V tekmovanju kuharjev, na-
takarjev in slaščičarjev, ki so 
ga pripravili v hotelu Evro-
pa, se je med kuharji najbo-
lje odrezala Bernarda Golež 
iz celjskega gostinskega po-
djetja tozd Na-na ter slašči-
čarka Silva Plahuta iz hotela 
Evropa, med natakarji pa so 
tri zlate Majolike podelih 
Rajku Vrečku iz Merksovega 

Motela Šentjur, Branku 
Kunšku iz Celjskega gostin-
skega podjetja tozd Na-na in 
Mitru Raduloviču iz hotela 
Evropa. 

V delovnem tekmovanju 
trgovcev, ki so ga pripravili 
po posameznih dejavnostih, 
pa so bile med živilci najbolj-
še Romana Jurše iz Potroš-
nikove Blagovnice Nova vas. 
Maja Selič iz Tekove Vele-
blagovnice T ter Mateja Vo-
dovnik iz Marketa Solidar-
nost Lava. Med tekstilci sta 
se najbolje odrezali Nada 

Kužner iz Modine prodajal-
ne Vesna ter Tatjana Kos iz 
hudinjskega prodajnega 
centra Merkator. Največ zla-
tih Merkurjev pa so prejeli 
trgovci tehnične dejavnosti: 
Majda Maršnjak in Valter 
Brumec iz Kovinotehninega 
Prodajnega centra Hudinja, 
Marjana Tomelj iz Kovino-
tehninega Železninarja, Ja-
kob Štadel iz Petrolovega 
bencinskega servisa Hudinja 
ter Darko Pungaršek iz 
Marksove prodajalne 
Tomos. IVANA FIDLER 

Na ribice v »Dalmacijo« 
Prenovljeno gostišče meti najlepšimi v Celju 

Ob celjski tržnici je že vr-
sto let ali kar desetletij zna-
na gostilna Dalmacija, ki je 
bila prej last Meštra. Go-
stilna je bila v zadnjih letih 
popolnoma zapuščena, sani-
terije grozljivo zanemarje-
ne, v njej pa so se vsaj v se-
dečem prostoru zbirali 
takšni, ki so gostilni dajali 
še slabši vtis, kot ga je 
imela. 

Inšpektorjev ni bilo od ni-
koder, da bi prepovedali vsaj 
uporabo sanitarij. Natakari-
ce so jedle kar za gostinskim 
pultom, kar se v današnjem 
času za delavca ne spodobi. 

In še bi lahko naštevali nega-
tivne primere, čeprav pa je 
po drugi strani res, da je to 
ena najbolj obiskanih gostiln 
v Celju, kar je tudi razumlji-
vo, saj je na najbolj obiska-
nem delu mesta, to je ob trž-
nici. 

Končno pa seje premakni-
lo na bolje in zdaj je gostin-
ski lokal Dalmacija popolno-
ma obnovljen. Lahko reče-
mo, da je trenutno eden naj-
lepših, če ne najlepši v Celju. 

Lokal so poimenovali Kono-
ba Dalmacija in v njej je 
možno dobiti pretežno dal-
matinske specialitete. 

Vodja obrata je Zinka Hlu-
pič: »V prvih dneh po otvori-
tvi obnovljene Dalmacije 
smo z obiskom zadovoljni. 
Prej se je lahko samo pilo, 
zdaj lahko gostje tudi kaj do-
brega pojedo.« 

Ob obnovljeni konobi so 
namreč uredili kuhinjo, kjer 
pripravljajo pečene ribe, 
možno pa je naročiti tudi pr-
šut, olive, sir, ribe v olju in 
slanici ter popiti izvirna dal-
matinska žganja ali vina. 
Najbolj razveseljivo pa je, da 
je to lep in urejen lokal. Red 
so uvedli tudi pri mizah 
s klopmi, saj se vsede lahko 
samo tisti, ki bo tudi kaj po-
jedel. Predvsem pa so izred-
no zanimive cene: porcija gi-
ric (15 komadov) stane 600, 
kos kruha 100 din. Zinko 
smo povprašali, če mislijo 
obdržati to raven cen oz. pro-
gram ponudbe razširiti: »Bo-
lje je obdržati ožji program, 
vendar iz njega vedno imeti 
vse za goste. S cenami pa ta-
ko veste, kako je. Zagotav-
ljam pa, da ne bomo nikoli 
pretiravali in da nas bo lahko 
vsakdo obiskal,« je povedala 
Zinka Hlupič. 

TONE VRABL 
Foto EDI MASNEC 

Priznanja celjske 
turistične zveze 

Celjska turistična zveza 
je za letos proglasila Roga-
ško Slatino za najlepše me-
sto v kategoriji turističnih 
krajev. Slovenske Konjice 
pa za najlepši tranzitni 
kraj. V skupini manjših kra-
jev se je najbolj izkazal Voj-
nik. Najlepše in najboljše, 
tudi parkovno urejeno oko-
lje je imel Konus. 

Priznanje za najmarljivej-
šo turistično delavko je pre-
jela predsednica turističnega 
društva iz Šoštanja Milojka 
Plamberger, najboljše turi-
stično društvo pa je bilo po 
mnenju komisije društvo iz 
Šempetra. Priznanje za naj-
kakovostnejši družbeni go-
stinski obrat je prejel hotel 

Donat iz Rogaške Slatine, za 
najboljše zasebno gostišče 
pa so izbrali gostišče Zvone-
ta in Ljudmile Štorman iz 
Šempetra. Priznanje za naj-
boljšo in največjo turistično 
prireditev sta si zaslužila tu-
ristično društvo iz Laškega 
in tamkajšnja pivovarna za 
izvedbo prireditev Pivo in 
Cvetje. Priznanje za najšte-
vilnejše in najkakovostnejše 
prireditve za turiste bo preje-
lo zdravilišče Rogaška Sla-
tina, za najkakovostnejše 
gostinske in družabne prire-
ditve pa hotel Dobrna. Priz-
nanje za najštevilnejše kuli-
narične prireditve pa si je za-
služil hotel Evropa v Celju. 

JANEZ VEDENIK 

Delavci 
LJubljansl(e banke, 
splošne banke Celje 

čestitamo 
vsem tlelovnim Ijuilem 
In občanom 
na celjskem območju 
za Dan republike. 

Delavska univerza Žalec - SCI 
vabi, da se vključite v eno izmed naslednjih oblik 
izobraževanja: 

PRIPRAVLJALNI SEMINAR 
za sprejemne izpite na VIŠJI UPRAVNI ŠOLI Ljub-
ljana 
Možnost vpisa kandidatov z nedokončano srednjo 
šolo, poklicno šolo, ali končana osnovna šola 

- PRIPRAVLJALNI SEMINAR 
za sprejemne izpite na VIŠJI ŠOLI ZA ORGANIZACI-
JO DELA Kranj. Možnost vpisa kandidatov z nedo-
končano srednjo š.^lo, poklicno šolo, ali končana 
osnovna šola 

- tečaj NEMŠKEGA JEZIKA 
za predšolske otrcke 

- tečaj NEMŠKEGA JEZIKA 
za šolske otroke (6., 7.. in 8. razred) 

- tečaj NEMŠKEGA JEZIKA 
za odrasle (začetni, nadaljevalni) 

- tečaj KUHANJA 
- tečaj ŠIVANJA in KROJENJA 

(začetni, nadaljevalni) 
Prijave sprejemamo po telefonu na številko: 711-417, 
711-343 ali pisno do 15. decembra 1987. 



Zadnjega vlaka ne bi smeli zamuditi 
mmmm^^mmmmmaammmmmmm^mmmammmm^^mmmmmi^mmmmmmmmmmmm 
RegUskI posvet o razvoju slovenskega kmetijstva v Šmarju 

Predlogi stališč Centralnega komi-
teja Zveze komunistov Slovenije bi 
bili prava pesem razvoju in razmahu 
našega kmetijstva, če bi, zlasti kme-
tijci, ne vedeli, da se v kmetijstvu 
z večino zapisanih stališč ukvarjamo 
že leta, pa se stvari ne izboljšujejo. 
Da mlečna proizvodnja in proizvod-
nja mesa upadata, je alarm druge 
stopnje, ki bi nas moral čimprej zdra-
miti in zaradi česar bi morali nemu-
doma ukrepati, so poudarjali udele-
ženci ponedeljkovega posveta 
v Šmarju pri Jelšah, ki so misli in 
razprave z občinskih posvetov razgr-
nili pred regijskim avditorijem. 

Ocene stanja v domala vseh delih 
slovenskega kmetijstva so v občinah 
na Celjskem podobne. Da je treba po-
spešiti koncentracijo zemlje in proiz-
vodnje, da mora dobiti kmetijstvo 
enak status kot ostale gospodarske pa-
noge, da bi morali agrarni maksimum 
že davno odpraviti in da je kljub zako-

nodaji, ki to želi preprečiti, še vedno 
veliko neobdelane, slabo obdelane in 
razdrobljene zemlje. Neobdelana zem-
lja bi morala biti lastniku v breme, 
torej je treba v takšnih primerih davč-
ni vijak priviti, dobrim pridelovalcem 
pa ga popustiti. Agrarna nadgradnja je 
prevelika in neučinkovita ob vseh po-
slovnih skupnostih, komitejih, zborni-
cah, zato je usklajevanje in razreševa-
nje kmetijske problematike otežkoče-
no. Ekonomski položaj v zadrugah je 
izredno težak ob stalni bitki za ustvar-
janje dohodka, kmetje pa se nostalgič-
no ozirajo po nekdanji dobri stari za-
drugi. Da od leta 1956 samoupravlja-
nja za kmeta v zadružni organizaciji ni 
več, je trdil kmet-kooperant, razprav-
Ijalec iz Žalca pa je dodal, da je treba 
prisluhniti kmetu, kakšno kmetijsko 
organizacijo potrebuje in si jo želi. Go-
spodariti na osnovi ekonomske moti-
viranosti ni mogoče, neusklajene cene 
pa proizvajalca vedno bolj potiskajo 

v izgube. Z denarjem iz naslova inter-
vencij v kmetijstvu naj bi spodbujah 
kmetijsko proizvodnjo, v resnici pa to 
ni nič drugega kot miloščina, je pouda-
ril kmet iz Ponikve, kmetov pa je bilo 
na tem posvetu res nekoliko več, kot 
so jih povabili na občinske posvete. 

Prav kmetje so povedali nekaj trp-
kih resnic iz njihove vsakdanje prakse, 
nakazovali možne rešitve, a kaj, ko 
imajo v času, ko nastajajo takšni in 
podobni dokumenti, kaj malo besede. 
Morda so stališča Centralnega komite-
ja Zveze komunistov Slovenije res 
zadnja priložnost, je bilo slišati na po-
svetu, treba pa se bo teh nalog lotiti 
takoj. Na koga nasloviti vse številne 
pripombe z občinskih in regijskih po-
svetov pa nismo izvedeh. Če z njimi ne 
bodo seznanjeni tisti, ki zavirajo razvoj 
te pomembne gospodarske panoge, si 
tudi v Centralnem komiteju z njimi ne 
bodo mogli dosti pomagati. 

MARJELA AGREŽ 

Kmet mora krepko pljuniti v roke 
Ef vinorodnih Škalcah smo obiskali družino Založnikovih 

Eden izmed številnih ko-
operantov-vinogradnikov 
Kmetijske zadruge Sloven-
ske Konjice je tudi Andrej 
Založnik, ki se je popolno-
ma predal kmetovanju pred 
sedmimi leti in se začel uk-
varjati s sadjarstvom in vi-
nogradništvom. Na blagih 
gričih Škalc, kjer si je dru-
žina postavila nov dom, 
vinska trta že od nekdaj do-
bro uspeva. 

»Tako kmet kot delavec 
mora krepko poprijeti za de-
lo, če hoče biti uspešen,« 
pravi kmet Andrej, ki pa raz-
liko med obema le pozna in 
čuti; lahko jo tudi primerja, 
saj je bil nekaj let zaposlen. 
Zmagala je ljubezen do kme-
tijstva in nič ne de, pravi An-
drej, če je treba na kmetiji 
delati od zore do mraka. Vin-
ska trta v Založnikovem vi-
nogradu še ni vsa v polni 
rodnosti, saj je Andrej vino-
grade obnovil in jih pomla-
dil. Na hektarju je zasajenih 
3300 trsov, jeseni je dala pri-
delek tretjina teh. Prav tako 
se je kmet s srcem in glavo 
navezan na zemljo in dom lo-
til posodobitve sadovnjakov, 
ki jih je za nekaj več kot hek-
tar in pol. Pravi, da je sadjar-
stvo edina rentabilna kmetij-
ska panoga. 

V prisojnih legah Založni-
kovih vinogradov na Škal-
cah je po zaslugi mladega go-
spodarja zdaj zasajenih pre-
cej trt belega burgundca, la-
škega rizlinga, renskega ri-
zlinga, nekaj uvoženih selek-
cij skih trt iz Zahodne Nem-
čije. Poskusno pa je Andrej 
posadil 200 trsov šipona, za 
katerega pa misli, da za ta 
vinorodni rajon ni najbolj 
primeren. 

Andrej Založnik je kot ko-
operant zadovoljen, da je tu-
di kmetom v konjiški občini, 
ki jim je pridelek obirala po-
zeba ali toča, družba nameni-

la nekaj nepovratnega de-
narja, s katerim bodo drevju 
ali trsom vsaj delno zalizali 
rane. Sicer pa Andrej razmi-
šlja, da bi bilo dobro, če bi 
imeli v Kmetijski zadrugi 
strokovnjaka, ki bi se pose-
bej ukvarjal s svetovanjem 
vinogradnikom, čeprav vse-
eno upa, da se bo z lastnim 
znanjem in izkušnjami kma-
lu lahko izkazal kot uspešen 
kooperant. 

Kmetija je tovarna na pro-
stem, se zaveda Andrej, ko 
spotoma ugotavlja, da je pri 
nas obramba proti oči neu-
spešna; toča pa v petih mi-

nutah izniči kmetov trud. 
»Drugod je zaščita proti oči 
z mrežo že čisto normalna 
stvar, mishm pa, da je tudi 
najbnolj uspešna«, je prepri-
čan zgovoren in široko raz-
gledan kmet Andrej, ki tudi 
pravi, da ne misli vreči zlepa 
puške v koruzo, čeprav vse-
lej ne bo šlo lahko. »Še po-
sebno ne, ker se politika 
v kmetijstvu nagiblje zdaj 
v eno zdaj v drugo stran, pa 
si zato vsak kmet prihrani 
v rokavu še kakšnega aduta, 
oziroma panogo.« 

MATEJA PODJED 

Kombinat sodeluje s šolo 
V obratu lastne proizvod-

n e kmetijskega kombinata 
Šentjur s sedežem v Bezov-
ju pridelujejo konzumna 
jajca, pitajo govedo, se uk-
varjajo z mlečno proizvod-
njo in pridelovanjem lešni-
kov. Za vse to imajo na raz-
polago sto hektarov polj-
skih površin, štirideset hek-
tarov travniških površin, 
sto hektarov gozda in devet 
hektarov leščevja. 

Obrat v glavnem poseduje 
zemljo, ki je bila odvzeta 
kmetijski šoli in razšiijena 
s površinami splošnega ljud-
skega premoženja. Tudi go-
spodarska poslopja so bila 
last kmetijske šole v Šentjur-

ju in odkar ta šola nima več 
lastne zemlje in lastnega go-
spodarstva, opravljajo gojen-
ci srednje kmetijske živilske 
šole na obratu praktični po-
uk, sicer pa vsa ostala dela 
opravlja 65 delavcev. 

Čreda 35 krav mlekaric si-
voijave pasme bi bila lahko 
večja, a ekonomska računica 
kaže, da se to panogo ne 
splača gojiti; služi samo kot 
učni objekt za gojence kme-
tijske šole. 

Za vzrejo telet do teže 
200 kg imajo 500 stojišč, na-
daljnje pitanje opravlj£yo 
v obratih Slom in na Planini. 

Kokošji farmi v Šentjurju 
z 10.000 in na Slivnici 
s 120.000 nesnicami dajeta 
letno nad 30 milijonov kon-
zumnih jajc. Dva kooperan-
ta, eden v Šentjurju in drugi 

na Slivnici, vzrejata na farmi 
jarkice od enega dneva do 
osemnajst tednov. Kokoši 
nesejo jajca trinajst mese-
cev; ena kokoš znese v tem 
času približno 296 jajc, nato 
kokoši prodajo. 

Na področju Rifnika ima 
obrat devet hektarov nasa-
dov lešnikov, od katerih je 
pet hektarov v rodnosti, štir-

je pa še ne rodijo. Letos so 
pridelali deset ton lešnikov. 

Silažne koruze pridelajo 
v obratu kmetijskega kombi-
nata več kot jo potrebujejo 
sami, zato viške odvajajo na 
Slom in na Planino, kjer 
imajo pitališča z dva tisoč pi-
tanci. Njivske površine pose-
jejo izmenoma, upoštevajo 
kolobaijenje. E. REČNIK 

V obratu je prišlo pred 
dnevi tudi do kadrovske za-
menjave. V pokoj je odšel 
Fran Knez, mesto direktor-
ja pa je prevzel Alojz Recko. 

Zadovoilni s prodajo 
Hmezadova delovna organizacija Sadjarstvo Mirosan se 

razen s pridelovanjem namiznih jabolk ukvarja tudi z pride-
lovanjem sadik jablan, hrušk, češenj in drugega sadnega 
drevja. O letošnji prodaji sadik na domačem tržišču in uspe-
hih na tujem nam je direktor, inž. Vid Korber povedal, da je 
bilo letos povpraševanje po sadikah večje kot lani. Doslej so 
prodali kakih 105 tisoč sadik jablan, hrušk, češenj, lešnikov 
in drugega sadja. Kljub veliki prodaji povpraševanja še ni 
konec: Cena sadike je letos od 2 do 2 in pol tisoč din. 

»Konec minulega tedna smo izvozili 30 tisoč sadik jablan 
in hrušk v Belgijo in ZRN. Na to tržišče izvažamo že četrto 
leto, dosegamo zadovoljivo ceno, kupci pa so, kot je videti, 
z našimi sadikami zadovoljni,« je povedal Korber. 

T. TAVČAR 

Zaigrajme in 
zapojmo po 
domače 

že 14 let deluje pod 
streho Kmetijske zadru-
ge Slovenske Konjice 
Aktiv mladih zadružni-
kov, ki ga zdaj vodi Vil-
ma Topolšek. Mladi 
kmetovalci pa niso pre-
dani samo delu na zem-
lji, temveč se še posebej 
radi vidijo na odrskih 
deskah. 

V soboto, 21. novembra 
so v kulturnem domu 
v Vitanju pripravili sreča-
nje dramskih skupin akti-
vov mladih zadružnikov 
celjske regije in pod po-
kroviteljstvom Merksa 
zaigrali in zapeh po do-
mače. 

Prireditev pred polno 
dvorano je izredno lepo 
uspevala, mladi iz različ-
nih koncev našega ob-
močja in še sosednje, bi-
striške občine, so se med 
seboj spoznali, zbližali in 
tudi domenili, da bodo 
s kulturno dejavnostjo 
nadaljevali tudi v pri-
hodnje. 

MP 



Kovinotehna smelo stopa v leto 1988 
Ta delovna organizacija Je do zdaj uspešno poslovala 

Leto, ki se počasi bliža koncu, 
je bilo uspešno za Kovinotehno, 
čeprav je ocenjevanje uspešnosti 
delovne organizacije v pogojih 
visoke inflacije in nestabilnega 
gospodarstva izredno težko. 

Kljub temu se je Kovinotehna 
po obsegu poslovanja, tako med 
trgovskimi organizacijami, kot 
med vsemi OZD v Jugoslaviji, 
dvignila na višje mesto. Izmed 200 
največjih je uvrstitev s 112. mesta 
v letu 1985 izboljšala in dosegla 
103. mesto v letu 1986, med 60 tr-
govskimi organizacijami pa zase-
da v letu 1986 šestindvajseto me-
sto, medtem ko je bila v letu 1985 
uvrščena na 28. mesto. 

V primerjavi s konkurenco je 
Kovinotehna med redkimi organi-
zacijami, ki so realizirale svoje pri-
hodke približno s stopnjo inflaci-
je. Tudi tekoči finančni rezultati 
so takšni, da omogočajo socialno 
varnost delavcev, ki so zaposleni 
v Kovinotehni. 

Bistveno pri vsem tem pa je, da 
izpolnjujejo srednjeročni načrt, da 
so močno razpredli zunanjetrgo-
vinsko mrežo, oblikujejo poslovne 
centre po Jugoslaviji, razvijajo in-
ženiring dejavnost ter prodajajo 
intelektualne storitve s področja 
avtomatske obdelave podatkov. 

Prihodnje leto tudi za Kovino-
tehno ne bo lahko. Domenih so se 
za skrajno varčevanje v poslova-
nju, vendar tako, da ne bo ogrože-
na njena poslovnost. Veleprodaja 
s skladiščem mora obdržati polo-
žaj, ki ga j e imela letos, vse bolj pa 
mora biti prisotna v tistih proiz-
vodnih organizacijah, ki imajo 
kompleksno ponudbo. 

Vlaganja v zunanjo trgovino 
morajo dati v prihodnjem letu re-
zultate, kar pomeni, da mora biti 
delež zunanje trgovine v akumula-
ciji večji. Tehnična trgovina bo na-
daljevala s specializacijo trgovin, 
inženiring in AOP pa morata še 
bolj zaokrožiti ponudbo intelektu-
alnih storitev Kovinotehne. 

Visoka zavest članov 
kolektiva 

v delovni organizaciji Kovino-
tehna je prisotna zavest, da ureje-
ni medsebojni odnosi prispevajo 
k uspehu kolektiva. Z manjšimi 
pretresi so pričakali zamenjavo 
generacije. Starejša, ki je izpregla 
in v bistvu ustvarila Kovinotehno 
takšno kot danes je, svoje izkušnje 
prenesla na mlajšo generacijo, ki 
jih zdaj že s pridom uporablja. 

Ob upoštevanju teh najpo-
membnejših smernic za prihodnje 
leto v Kovinotehni menijo, da so 
še vedno lahko v samem vrhu teh-
ničnih trgovin v Celju, Sloveniji in 
Jugoslaviji. Tega se dobro zaveda-
jo tudi delavci tega kolektiva, ker 
jim ni vseeno, kakšen ugled uživa 
njihova delovna organizacija v slo-
venskem in jugoslovanskem pro-
' štoru. 

Letošnje devetmesečno 
gospodarjenje je bilo 
uspešno 

Rekli smo že, d a j e Kovinotehna 
kot celota devetmesečno obdobje 
gospodarjenja uspešno zaključila. 
Rezultati poslovanja so sicer manj 
Ugodni kot ob polletju, ker je pov-
praševanje po artiklih manjše, in-
flacija narašča v vrtoglave višine, 
ostaja pa enaka obrestna mera za 
najeta sredstva in stroški. Stopnje 
marže trgovskga blaga ne sledijo 
tem pogojem. 

Obseg poslovanja z ozirom na 
prejšnje leto je večji za 117%. P n 
tem ugotavljajo največjo rast 
v tozdu zunanja trgovina, v tozdu 
inženiring, v tozdu tehnična trgo-
vina in tozdu veleprodaja. 

Vzporedno s tem je povečana 
vrednost blaga za 130% in tudi 
Zmanjšan koeficient obračanja za 
26%. 

Ta gibanja morajo obvladati 
s skupnimi napori predvsem zato, 
ker je denar za financiranje zalog 
s povečanimi obrestmi za kredite 
Vedno dražji. 

Celotni prihodek predstavlja 

plačano prodajo in druge dohodke 
od obresti (realne), pri izvoznih in 
uvoznih poshh za druge delovne 
organizacije pa dosežejo provizijo. 
Izterjava ob koncu obračunskega 
obdobja je bila ugodna zaradi do-
bre usklajenosti služb in večjega 
napora vseh. Celotni prihodek je 
povečan za 85% na lansko leto in 
glede na dinamičen plan presežen 
za odstotek. 

Iz rezultatov lahko ugotovimo 
povečanje dohodka za 103% na 
lansko leto. To so dosegli tako, da 
so zmanjšali poslovne stroške, 
ugodna je bila razlika pri cenah 
v tehničnih trgovinah ter učinko-
vita revalorizacija zalog blaga. 

Kako v letu 1938? 
Kovinotehna ima za prihodnje 

leto pripravljen gospodarski na-
črt, ki temelji na srednjeročnih 
razvojnih ciljih v letu, za katerega 
ga sprejemajo. Vsebuje ukrepe, 
dejavnosti, naloge in obveznosti 
v zvezi z organizacijo in razvojem 
družbenoekonomskih odnosov, 
vrednotenjem dejavnosti, gmotni-
mi razmerami, naložbami in zdru-
ževanjem sredstev. 

Poslovodni odbor delovne orga-
nizacije je potrdil pregled nalog za 
pripravo gospodarskega načrta za 
prihodnje leto, ki ga je na podlagi 
metodologije pripravila strokovna 
služba in ki predstavlja uradni za-
četek del najodgovornejših nosil-
cev načtovanja na tem področju. 
V njem so časovno porazdeljene 
vse naloge do konca prihodnjega 
leta in poslovodni odbor redno 
spremlja dosledno uresničevanje 
sprejetega programa. Osnovne 
programske naloge pa so: ocena 
poslovanja v tekočem letu, predvi-
devanja pogojev za delo v sedanji 
gospodarski situaciji, izdelava os-
nutka načrta DO (TOZD) DS, us-
klajevalni postopek, delni načrti 
temeljnih organizacij, programi 
delovnih skupnosti in tozda AOP, 
načrti stroškov in obveznosti in 
sprejem načrtov v organih uprav-
ljanja. 

Nosilci teh nalog so vodilni in 
vodstveni delavci ob podpori stro-
kovnih služb. 

Uvozno izvozne 
usmeritve Kovinoteline 

Uvozna realizacija v Kovinoteh-
ni je realno višja od lanske za 98%, 
medtem ko so izvoz dosegli v viši-
ni 113%. 

Lanska celotna izvozna realiza-

cija je že presežena za 37%, med-
tem ko je izvoz dosežen v višini 
82%. 

V letošnjem letu tozd, ne izkazu-
je tako ugodnega finančnega re-
zultata, kot bi ga naj glede na real-
no rast realizacije. Na to pa so vpli-
vale visoke obresti in spremenjen 
način ugotavljanja celotnega pri-
hodka, predvsem revalorizacija. 

Kljub temu pa v Kovinotehni 
ocenjujejo, da so rezultati ugodni 
glede na nespodbudno zunanjetr-
govinsko zakonodajo, kar še po-
sebno negativno vpliva na rast iz-
voza, ki kljub temu ostaja na ravni 
iz leta 1985. V tem letu so namreč 
dosegli izenačenje uvozne in iz-
vozne realizacije. 

Poslovanje bo v prihodnjem le-
tu vse težje, saj se negativna giba-
nja gospodarske politike nadalju-
jejo. Potrebni bodo precejšnji na-
pori, da v Kovinotehni dosežejo 
milijon dolarjev realizacije na za-
poslenega v tozd. Z realno rastjo 
realizacije iz leta v leto se poveču-
je obseg operativnega administra-
tivnega dela, ki ni vodeno rčaunal-
niško. Tozd zunanja trgovina ni 
neposreden koristnik AOP stori-
tev, ampak jih koristijo posredno 
preko DSSS. Računalniško obde-
lana pa so naslednja področja: 
osebni dohodki, osnovna sred-
stva, saldakonti, glavna knjiga, te-
čajna lista. V prihodnjem letu pri-
čakujejo izboljšave v računalniški 
obdelavi informacijskega sistema. 

Tako bodo uspeli predhodno 
omenjena računalniško obdelana 
področja skupaj z AOP dopolniti 
še z ostalimi oblikami zunanjetr-
govinskega poslovanja in sam na-
čin obdelave na PC-ju povezati 
z osrednjim računalnikom, locira-
nim v tozdu AOP. Na ta način bo-
do uspeli izenačiti pogoje poslova-
nja v vseh tozdih Kovinotehne, 
kar trenutno še ne morejo trditi. 

Z računalniško podporo poslo-
vanja bodo prišli do kakovostnih 
informacij, ki pa so osnova za po-
slovne odločitve. Na ta način bo 
tudi omogočen boljši način nagra-
jevanja posameznih delavcev, kar 
zdaj ni bilo mogoče. Tak način na-
grajevanja ne bo stimuliral samo 
delavcev, ki so trenutno zaposleni 
v različnih tozdih Kovinotehne na 
domačih tleh, marveč bo zajel tudi 
predstavnike, njihove delegate 
v tujini, ki so zadolženi za dosega-
nje planirane realizacije. V tem 
trenutku pa to še ni mogoče, ker 
se ti podatki še vedno zbirajo roč-
no, so zakasneli, predvsem pa ne-
objektivni. 

Delavci Kovinotehne se pridružujejo 
čestitl<am za Dan republike. 

Kaj bodo v Kovinotehni 
še izboljšali? 

Najprej bodo morah odpraviti 
trenutne pomanjkljivosti. Te pa 
so: 

- obračanje zalog, 
- zmanjšati število reklamacij, 
- zmanjšati število blaga, ki se 

slabo prodaja 

Izboljšati pa morajo: 
- spoštovanje organizacijskih 

predpisov 
- boljše poslovno obnašanje 
- boljšo delovno disciplino 
- zasledovati finančne pogoje 

pri nabavi blaga, kakor tudi pro-
daji, bolje sodelovati s poslovnimi 
enotami v Zaječaru in Požarevcu 
ter povečati povezovanje med po-
sameznimi tozdi. 



Usmeritev v kakovostno obvladovanje tržišča 
Na HudInJI ¥ CeUu sozd Merx uspešno zaokrožuje prehrambeni kompleks s silosi In novo pekarno 

Sozd Merx sestavlja 23 delov-
nih organizacij s skupno 7.612 za-
poslenimi, največji delež pred-
stavlja blagovni promet - trgovi-
na z 80 odstotki, kmetijstvo z de-
setino in s po pet odstotki gostin-
stvo in turizem. Sozd Merx je 
glavni nosilec preskrbe na šir-
šem celjskem, koroškem in tudi 
na delu zasavskega območja. 

Na osnovi podatkov, ki jih izka-
zujejo v devetmesečju so zadovolj-
ni s poslovnimi rezultati. Upošte-
vaje zelo zamotane gospodarske 
razmere, so s poslovnimi rezultati 
ob devetmesečju celo zelo zado-
voljni. Težko je reči oziroma zapi-
sati, da bodo optimistične napove-
di veljale tudi v prihodnje, zlasti 
po uveljavitvi mnogih znanih in 
predvidenih ukrepov tekoče in 
prihodnje ekonomske politike ter 
v okviru protiinflacijskega pro-
grama. 

Za svoj blagovni promet, malo-
prodajo ugotavljajo, da bodo mo-
rali cene zniževati do 30 odstot-
kov, hkrati pa se je bati, da bo 
prišlo na policah do določenih 
motenj in zožene palete ponudbe 
blaga. Predsednik KPO sozda 
Merx Franc Ban trdi, da bo sistem 
Merxa še vedno svojo preskrbo-
valno funkcijo korektno uresniče-
val, saj je dovolj poslovno in tržno 
čvrst. 

V devetmesečju so v sozdu 
Merx ustvarili za 2.611 milijard 
dinarjev celotnega prihodka, kar 
je za 124 odstotkov več kot lani 
v enakem obdobju. Res je, da so 
na celotni prihodek zelo vplivale 
visoke cene, ki so se, na primer, 
na drobno povečale za 114,2, na 
debelo pa za 90 odstotkov; še naj-
bolj pa so se povečale cene živ-
liettjskih potrebščin in sicer za 
118,7 odstotka. 

Indeksi rasti v posameznih de-
javnostih sozda so se različno po-
večevali; največji glede na doho-
dek je v kmetijstvu in živilski pre-
delavi - 239, v blagovnem prome-
tu - 237, gostinstvu in turizmu 199, 
pri storitvah - 240 in v žičničar-
s tvu -261 . 

Strukturni deleži so se spreme-
nili v primerjavi z lanskim devet-
mesečjem v korist akumulacije. 
Kljub višjemu deležu za akumula-
cijo, pa tri delovne organizacije ni-
so oblikovale sredstev za akumu-
lacijo (Reklama, Moda in mozirski 

Turist). Spodbudno je, da beleži 
najhitrejšo rast akumulacije kme-
tijstvo z živilsko predelovalno in-
dustrijo, medtem ko v gostinstvu 
in turizmu sredstva za akumulaci-
jo padajo. Reprodukcijska sred-
stva so v sozdu Merx povečali za 
154 odstotkov. Edino izgubo je 
pridelala Reklama Celje, ki po 
mnenju odgovornih ljudi v sozdu 
pomeni sicer znaten zalogaj za sa-
mo delovno organizacijo, za si-
stem v celoti pa manj pomemb-
nega. 

Najpomembnejše kazalce 

uspešnega gospodarjenja so iz-
boljšali. Tako znaša dohodek na 
delavca v sozdu nekaj čez 5 milijo-
nov dinarjev in je večji za 127 od-
stotkov, ekonomičnost poslovanja 
je večja za 0,7 odstotka in znaša 
116,4 odstotka. Indeks akumulaci-
je na delavca 267 kaže na primer-
no visoko rast, ki je hitrejša od 
rasti celotnega prihodka in dohod-
ka na delavca. Stopnja akumula-
cijske sposobnosti je za 30, stop-
nja reprodukcijske sposobnosti 
pa za petino večja. 

V devetih mesecih letos so 

v sozdu Merx dosegli skoraj 73 c 
stotkov z letnim načrtom pred 
denega izvoza blaga, za tem rezi 
tatom pa se skrivajo dokaj različ 
podatki o uresničevanju izvoza 
posameznih delovnih organiza 
jah. Tako je KZ Celje svoj izv 
uresničila z lanskim pridelko 
hmelja, jabolk pa niso uspeli izv 
ziti, tako kot so načrtovali. KZ L 
ško povsem izpolnjuje izvozne r 
loge pri kuncih, KZ Slovens, 
Konjice pa je pri sadni letini prv( 
prizadela toča. Kmetijski komi) 
nat Šentjur je v devetmesečj 
uresničil 65 odstotkov načrtov 
nega izvoza, medtem ko je Blago 
ni center načrtovani izvoz bistv 
no presegel. Med izvoznike se 
uspel uvrstiti tudi Dravinjski doi 
iz Slovenskih Konjic z manjši 
izvozom zaščitnih sredstev v A 
strijo. 

Če se je sozd lani lahko pohva 
z izgradnjo dveh hotelov, pa m« 
letošnje naložbene uspehe uvrš< 
zaokrožitev prehrambeno-silosn 
ga kompleksa na Hudinji v Celj 
s silosem za moko zmogljivos 
1.500 ton, ki je v zaključni fazi i 
gradnje ter z novo industrijsko p 
karno. Sicer pa nameravajo v pr 
hodnje predvsem izpopolniti i 
racionalizirati poslovni sistei 
z uvedbo računalništva in obhk( 
vanjem poslovnega informaci 
skega sistema, posodabljati trgo^ 
sko mrežo prodajaln (novi trgov 
ni sta predvideni predvsem v D( 
brni in blagovnica v Rogaški Slat 
ni), v igri pa imajo prav sedaj n( 
kaj razvojnih programov za p< 
dročje pridelave hrane (57 tržn 
usmerjenih kmetij v predvidener 
roku dveh let), v integraciji trai 
športa in v klavniški industrij 
kjer na prvo mesto postavljaj 
specializacijo in visoko kakovo; 
klavniških izdelkov. 

Delavci 
sozd Merx 
se pridružujejo 
čestitkam za 
Dan republike 

Dolgoročne usmeritve Železarne Štore do leta 2000 
Državni in republiški zakon o sistemu 

družbenega planiranja, ki urejata tudi 
dolgoročno planiranje v delovnih orga-
nizacijah, sestavljenih organizacijah 
združenega dela in družbenopolitičnih 
skupnostih, sta osnova za železarnin dol-
goročni razvojni načrt. Z razvojem go-
spodarstva in družbe postaja to vse bolj 
pomemben usmerjevalni dokument. 

Ob pravilni izbiri novih naložb v opre-
mo, tehnologijo, znanje, asortiment ter or-
ganizacijo se že v sedanjosti določa uspeš-
nost organizacij združenega dela v pri-
hodnosti. V dolgoročnem planu Železar-
ne Štore so zajeta vsa dosedanja prizade-
vanja in spoznanja na različnih strokov-
nih in samoupravnih ravneh. 

V Železarni Štore bodo proizvodnjo 
usmerjali v vedno bolj tehnološko kako-
vostno, saj bodo uvajali najnovejša spo-
znanja tehnične in tehnološke proizvod-
nje. Zaradi izredno visokih cen, porabe 
električne energije ter uvoza dragih suro-
vin načrtujejo konec novembra, torej 
v teh dneh, ukinitev proizvodnje surove-
ga železa. Pripravljena je idejna zasnova 
za nadomestno proizvodnjo, za proizvod-
njo hi4,rostatičnih enot, ki ustrezajo vsem 
kriterijem študije o razvojnih možnostih 
Slovenije do leta 2000. Gre za proizvode 
višje stopnje predelave, ki trošijo malo 
energije, majhna je tudi poraba materiala, 
vanje pa je vložena veliko znanja. 

V proizvodnji jekla se bo potrebno flek-
sibilno prilagajati tržišču ter nenehno 
iskati novo kakovost in nove proizvode. 
Z zaključkom naložbe v povečanje proiz-
vodnih zmogljivosti jekla se bo povečala 
proizvodnja surovega jekla na 205 tisoč 
ton, kar pomeni več kot 40-odstotni po-
rast. Vzporedno s povečanjem zmogljivo-
sti jeklarne bo porasla tudi proizvodnja 
v Valjarni II in to kar za 70 odstotkov, saj 
predvidevajo 180 tisoč ton izdelkov. S po-
močjo procesnega računalnika bodo lah-
ko kakovostneje nadzorovali proizvodnjo 

in tehnološki proces, zmanjšali pa se bo-
do tudi proizvodni stroški. 

Proizvodnja vlečenega, brušenega in 
luščenega jekla se bo povečala na 22 tisoč 
ton, kar pomeni 20 odstotni porast. V Li-
varni I bodo postopoma opuščali proiz-
vodnjo kokil, zmanjšali bodo zmogljivosti 
za proizvodnjo metalurške litine, povečali 
pa količine strojnih litin. Ob tem bodo 
povečali še izvoz centrifugalno litih va-
ljev. Sicer pa se bo skupna proizvodnja 
zmanjšala za 44 odstotkov, približno za 12 
tisoč ton, za dobrih 70 odstotkov pa se bo 
na 5800 ton povečala proizvodnja kako-
vostnih valjev in za skoraj 90 odstotkov, 
to pomeni 1200 ton, zmanjšala proizvod-
nja kokil. 

V Livarni II načrtujejo porast proizvod-
nje na 15 tisoč ton, kar spet pomeni skoraj 
90 odstotni porast. Postopoma bodo 
opuščali proizvodnjo navadnih litin za 
strojno industrijo, povečevali pa proiz-
vodnjo nudelarne in hidravlične litine. 
Z uvedbo formarske linije bodo povečane 
proizvodne zmogljivosti in kakovost, po-

memben pa bo manjši delež izmečka in 
proizvodnih stroškov. 

Tudi v Mehanski obdelavi načrtujejo 
povečanje proizvodnje na 4 tosoč ton, kar 
je celo 250 odstotni porast. Proizvodnjo 
pa usmerjajo v izdelavo strojev in opreme 
s kar največ lastnega znanja in izkušenj. 

Naložbe v Železarni Štore 
V železarni Štore bodo denar vlagali 

v povečanje in posodobitev proizvodnje 
jekla, posodobitev proizvodnje litin, 
energetsko manj zahtevne proizvodnje, 
izboljšanje delovnih pogojev, varstvo 
okolja ter zmanjšanje uvozne odvis-
nosti. 

Gre za stroje in opremo v proizvodnji va-
ljev, ulitkov, skl0j30v ter p9dsklopov. 

Proizvodnja v Železarni Štore se bo po-
večala na 450 tisoč ton, kar pomeni slabih 
20 odstotkov, ob tem pa bo zaposlovanje 
poraslo le za 3 odstotke. Ob uresničevanju 
teh postavk bodo produktivnost povečali 
za 16 odstotkov. 

Prav tako pomembno področje stratt 
ških usmeritev Železarne Štore do leta 
2000 je tudi razvoj informatike. Sodobnej-
ši in učinkovitejši informacijski sistem bo 
omogočil hitrejše in kakovostnejše po-
slovne odločitve, s tem pa tudi povečeval 
produktivnost, ekonomičnost ter renta-
bilnost poslovanja sleherne organizacij-
ske enote in delovne organizacije v celoti. 

Nabavne funkcije bodo usmerili v zago-
tavljanje kakovostnih surovin, predvsem 
iz domačega trga. v prodaji pa bodo mora-
li še učinkoviteje poskrbeti za tržne raz-
iskave in ppvečati izvoz. Ob vsem tem 
v Železarni Štore ne bodo bistveno pove-
čali števila zaposlenih, poskrbeli pa bodo 
za boljšo izobrazbeno sestavo. Več pozor-
nosti bodo namenjali usposabljanju že za-
poslenih delavcev, poskrbeli pa bodo tudi 
za boljšo štipendijsko politiko. 

Na osnovi takšnih razvojnih usmeritev 
pričakujejo v Železarni Štore ustrezne 
ekonomske rezultate, ki se bodo odražali 
v povečini akumulativni in reprodukcij-
ski sposobnosti delovne organizacije. 

V Železarni Štore čestitajo vsem 
delovnim ljudem in občanom ob 
29. novembru, Dnevu republike. 



Minervinih dvajset let rasti in razvoja 
Iz ostankov ruUnlka Zahukovlca le Minerva zrasla v največjega domačega Izdelovalca plastičnih cevi 

Te dni bo minilo dvajset 
let od ustanovitve žalske 
Minerve, v kateri je bilo ob 
ustanovitvi 8 delavcev, da-
nes pa jih je 175. Ocenjujejo, 
da bodo letos izdelali 3800 
ton različnih cevi in ustva-
rili pet in pol milijard di-
narjev celotnega prihodka. 

Leta 1967 so pričeli v Mi-
nervi izdelovati vodovodne 
in kanalizacijske cevi iz pla-
stike. Šest let zatem so v Mi-
nervi pričeli zaposlovati de-
lavce v razvoju in komerciali 
in leta 1976 seje njihova pro-
izvodnja že toliko povečala, 
da so lahko oblikovali delov-
no organizacijo z vsemi 
spremljajočimi službami. 

Istočasno so odkupili tudi 
prostore bivše opekarne na 
Ložnici in v novem obratu 
pričeli uvajati proizvodnjo 
drenažnih cevi za kmetij-
stvo. Nekoliko kasneje so na 
Ložnici postavili tudi proiz-
vodno linijo za izolacijo ozi-
roma oplaščevanje drenaž-
nih cevi. Ker je na prehodu 
sedemdesetih v osemdeseta 
leta kazalo, da bomo v Jugo-
slaviji pričeU več vlagati 
v melioriranje kmetijskih 

površin, za kar se uporablja-
jo Minervine drenažne cevi, 
so se leta 1981 vključili 
v sozd Hmezad, da bi svoj 
drenažni program lažje pro-
dajali. Žal do danes kmetij-
stvo še ni imeli dovolj sred-
stev, da bi se Minervini načr-
ti uresničili, kljub temu pa 
s Hmezadom dobro sodelu-
jejo. Predvsem velja ob tem 
omeniti uspešen izvoz preko 
Hmezada, saj na tuje'trge, 
predvsem v Italijo, Avstrijo 
in Zahodno Nemčijo, izvozi-
jo 25 odstotkov svojih dre-
nažnih cevi, poleg tega pa se 
Hmezadov Gramex ukvarja 
tudi s polaganjem njihovih 
drenaž. 

Sicer pa so v Minervi naj-
večji jugoslovnski izdeloval-
ci plastičnih cevi. Izdelajo 
kar 65 odstotkov vseh dre-
nažnih cevi in 40 odstotkov 
poUetilenskih cevi. Vsi ostali 
domači izdelovalci cevi izde-
lujejo še druge izdelke, v Mi-
nervi pa so lahko zaradi svo-
je specializacije izdelali in tr-
gu ponudili večjo izbiro cevi. 
Tako je njihova 630 milime-
trska cev tudi največja na 
domačem tržišču, edini pa 
izdelujejo tudi polietilenske 

izolacijske plašče za toplovo-
de; za slednje razvijajo v svo-
jih delavnicah tudi vse po-
trebne SDoine elemente. 

V Minervi v Zabukovici 
so večinoma zaposleni kra-
jani Griž, na Ložnici pa pre-
bivalci Gotovelj in Žalca. 
Nekaj težav imajo v Miner-
vi z zaposlovanjem dovoljš-
njega števila strokovnih ka-
drov, predvsem strojnih 
tehnikov, ki se težje odloča-
jo za zaposlitev v nekoliko 
odmaknjeni Zabukovici. 
Tudi zato v Minervi še pose-
bej skrbe za družbeni stan-
dard delavcev, ob tem pa 
tudi redno podpirajo razne 
športne dejavnosti in kul-
turne prireditve krajev od 
koder so njihovi delavci. 

V Minervi žele poleg tega še 
bolj uveljaviti tudi svoj pro-
gram polietilenskih cevi, saj 
ugotavljajo, da so zaradi iz-
redne kemijske odpornosti 
na kisline in druge jedke te-
kočine zelo primerne tudi za 
uporabo v kemični industriji 

in povsod tam, kjerje potreb-
no imeti cevovode za strupe-
ne snovi v proizvodnji. V Mi-
nervi izdelujejo seveda tudi 
vse izdelke po posebnih na-
ročilih ali načrtih kupcev, 
o kakšnem preusmerjanju 
ali bistvenejšem spreminja-
nju svojega proizvodnega 
programa pa ne razmišljajo, 
saj so njihovi izdelki na tržiš-
ču precej iskani in tudi 
s kvaliteto zadovoljujejo 
kupce. 

Henrik Krušnik, direktor: 
»Sama proizvodnja cevi ni 
dovolj dohodkovno zanimi-
va, saj je v ceni izdelka velik 
delež namenjen porabljenim 
surovinam in energiji, delež 
našega dela pa je ob tem pre-
majhen. Zato so vsa naša pri-
zadevanja usmerjena v razvi-
janje izdelkov z več vložene-
ga znanja. Povsem želimo 
osvojiti tehnologijo brizga-
nja plastike, kar zaenkrat de-
lajo naši kooperanti, najprej 
pa smo se lotili ureditve so-
dobnih proizvodnih prosto-
rov. Poleg tega že ta čas ne-
kaj denarja vlagamo tudi 
v obveščanje javnosti oziro-
ma v propagando, saj smo 
prepričani, da se naše c<ivi 
lahko uporabljajo marsikje, 
ne le pri drenaži, vodovodih 
in kanalizacijah.« 

Miroslav Petrovec, vodja 
obrata v Zabukovici: »V Mi-
nervi sem že 17 let. Najprej 
sem delal v pripravi dela. na-
to v montažni delavnici, zdaj 
pa sem že deset let vodja na-
šega obrata v Zabukovici. 
V obratu nas je zaposlenih 
28, na dvanajstih proizvod-
nih linijah pa delamo v štirih 
izmenah. Izdelujemo polieti-
lenske cevi s premeri od 20 
do 630 milimetrov in prirob-
nice, dnevno pa zapusti naše 
stroje kar 8 ton izdelkov. Si-
cer pa smo v našem obratu 

s pogoji dela zadovoljni, ima-
mo tudi toplo malico, v zad-
njih letih pa smo za letovanje 
nakupili tudi nekaj počitni-
ških prikoUc.« 

Tone Breznikar, vodja 
obrata na Ložnici: »Na Lož-
nici nas je 25 v sami proiz-
vodnji, ob normalnem! obra-
tovanju pa dnevno izdelamo 
10 ton ali pribhžno 30 do 40 
kilometrov cevi. Da bi se iz-
ognili zalogam, saj je prodaja 
cevi precej sezonske narave, 
zadnje čase delamo le po na-
ročilih za trgovce in posa-
mezne kupce. Zato pa ima-
mo tri linije za izdelavo dre-
nažnih cevi in vsako naročilo 
lahko izpolnimo takoj. Dela-
mo v štirih izmenah, stroje 
pa ustavimo le za en dan ob 
državnih praznikih in, kar se 
na žalost včasih zgodi, če su-
rovin za proizvodnjo ne do-
bimo pravočasno. Uporab-
ljamo le okoli štiri odstotke 
uvoženih surovin, pri doma-
čih pa imamo stalne težave, 
enako kot vsa predelovalna 
industrija, z neprestanimi 
podražitvami surovin in kot 
rečeno z oskrbo, saj pri izde-
lovanju cevi porabimo naj-
več surovin iz naftnih deri-
vatov, ki jih po zveznih ener-
getskih bilancah rafinerije 
nikoli ne izdelajo dovolj, saj 
ima prednost motorni 
bencin.« 

Delavci Minerve 
se pridružujejo čestitkam 
za Dan republike. 



15 let Skladiščeno transportnega centra Celle 
Načrtujejo Izgradnjo nove C - hale, s katero bodo pridobili še lO.OOg m^ skladiščnih površin 

šest delovnih organizacij je leta 1971 
ustanovilo konzorcij za izgradnjo skla-
dišča, pri tem pa so si zagotovili še sode-
lovanje carine, s katero sedaj delijo tudi 
upravno zgradbo. Že naslednje leto se je 
konzorciju, ki so ga sestavljali Aero, Ko-
vinotehna, Interevropa, Nivo, Gradiš in 
ŽTP Celje, pridružila Agrotehnika. 

Ta začetek sedanjega Skladiščno tran-
sportnega centra - tedaj se je imenoval 
Javna skladišča-je hkrati pomenil 11.000 
kvadratnih metrov skladiščnih površin in 
štiri viličarje, od katerih največji je bil za 
prenos tovora do največ dve toni in pol. 

Današnja podoba STC Celje je bistve-
no drugačna: STC Celje razpolaga s pri-
bližno 30.000 kvadratnih metrov skla-
diščnih površin, od česar na pokrita 
skladišče odpade kar 26.000 kvadratnih 
metrov. Število viličarjev je naraslo na 
30 z nosilnostjo od poldruge do 13 ton. 

imajo dva premikalna stroja za vagone, 
1000 zložljivih palet, več desettisoč stan-
dardnih palet, 800 regalnih mest, parki-
rišče pa je urejeno za 48 kamionov - vla-
čilcev. Pri dokumentacijskem delu med 
komercialo in skladiščem uporabljajo 
zračno pošto, ki omogoča hitrejše in ra-
cionalnejše poslovanje, prav tako je po-
skrbljeno za družbeni standard zaposle-
nih 68 delavcev STC Celje. Urejeno ima-
jo družbeno prehrano, zgradili so poči-
vališče za šoferje in sanitarni vozel. 

Skladiščno transportni center je začel 
pred petnajstimi leti kot javno skladišče 
za neznanega kupca, medtem ko je danes 
ta funkcija za »neznanega kupca« zmanj-
šana na eno tretjino, ostali dve pa pred-
stavljata pogodbeno, poslovno zvezo med 
STC in »znanim kupcem«. 

STC Celje se je v minuhh letih dobro 
uveljavil v skupni mreži centrov za inte-

gralni transport v sklopu jugoslovanske 
mreže, prizadevajo pa si, da bi v okvirih 
interesa gospodarstva na Celjskem, obli-
kovali tudi prosto carinsko cono. 

Na leto uresničijo približno 100.000 ton 
pretovora, medtem ko so ga leta 1973 le 
44.000 ton, pa čeprav je bila tedaj struktu-
ra blaga takšna, da je dajala večjo »tona-
žo«, težo. Sedanja struktura blaga je bi-
stveno drugačna od prejšnje, zato tudi sa-
mo število pretovorjenih ton blaga ne da-
je dovolj jasne podobe razvoja STC Celje. 

Po besedah direktorja STC Celje Marka 
Brezigarja zelo dobro sodelujejo s carino, 
špediterji in železnico, še najbolj med špe-
diterji z Interevropo, najmočnejši prevoz-
nik je železnica, veliko delajo s celjskim 
Prevozništvom, pa tudi z Integralom, ki 
ima pri njih celo svoje predstavništvo 
s štirimi zaposlenimi. 

Poslovni pogled v prihodnje 
žal, po mnenju odgovornih ljudi v STC 

Celje, integralni transport v Jugoslaviji 
kljub dobrim željam, sporazumom in 
predpisom ni zaživel. Veliko blaga še ved-
no ni paletiziranega ali prirejenega za 
strojni pretovor, s čimer bi se bistveno 
povečala hitrost obračanja blagovnih 
tokov. 

V tem srednjeročnem obdobju načrtu-
jejo v STC Celje »sestrsko« halo C, to 
naložbo so prenesli iz prejšnjega srednje-
ročnega obdobja, na ta način pa bodo pri-
dobili približno 10.000 kvadratnih metrov 
skladiščnih površin. Znotraj predvidene 
hale C bodo poskušali rešiti še vprašanja 
vzdrževalne delavnice, polnilnice za elek-
trovihčarje in po potrebi še pridobili kak-
šen poslovni prostor za stranke, sovlaga-
telje. 

Na parkirišču pred halo B je vedno polno kamionov-vlačilcev. Pogled v skladišče STC Celje. 

lovi Izdelki in nova tržišča 
Klima do novih izdelkov in novih tržišč predvsem 
z inventivnim strokovnim kadrom 

Kljub temu, da časi niso 
naklonjeni investicijski iz-
gradnji, pa si kolektiv Kli-
me iz Celja uspešno utira 
poslovna pota v izdelavi in-
vesticijskih objektov in 
opreme, hkrati pa zase za-
gotavlja načrtovano rast 
proizvodnje in dohodka. 

V devetih mesecih letos je 
Khma Celje dosegla za 10 
milijard dinarjev realizacije, 
kar je sicer nižja rast od in-
flacijske, so pa z njo v Klimi 
vendar zadovoljni in jo oce-
njujejo za uspešno; še pose-
bej zaradi izrazitega zmanj-
šanja investicijskih del v Ju-
goslaviji ter ob upoštevanju 
lani zelo ugodnega izvoza na 
tržišča s klirinškim načinom 
plačevanja. 

Obsegu realizacije je bilo 
treba prilagoditi poslovanje, 
predvsem skrb za zmanjše-
vanje stroškov na vseh rav-
neh. To jim je glede na dose-
ženi dohodek tudi uspelo, 
saj za devet mesecev letoš-
njega poslovnega leta beleži-
jo ob primerni rasti osebnih 
dohodkov tudi načrtovani 
obseg sredstev za poslovni 
in druge sklade delovne or-
ganizacije. Vsi omenjeni 
skladi so ob devetmesečju 
presegli 800 milijonov dinar-
jev, to pa kolektivu Klime 
Celje zagotavlja dobre mož-
nosti za vlaganja v nujno po-
trebni razvoj. 

' Delovna organizacije Kli-
ma Celje je bila preteklo de-
setletje izrazito usmerjena 
v razvoj novih izdelkov, 
predvsem na podlagi lastne-
ga znanja. V to jih je prisilila 
velika konkurenca na doma-

čem tržišču in na tistih, ka-
mor so in želeh izvažati. To je 
od kolektiva Klime zahteva-
lo tudi in predvsem tržno ob-
našanje. 

Tržno obnašanje je pome-
nilo stalno skrb za razvoj 
takšnih izdelkov, ki jih je trg 
potreboval, pridobiti pa je 
bilo potrebno tudi kupce, ki 
bi takšne izdelke naročali. 

V delovni organizaciji so si 
ustvarili strokovni kader, ki 
je znal in bil tudi pripravljen 
vse svoje znanje vlagati; vča-
sih z izrednimi napori v ino-
vacijskem procesu pridobi-
vanja novih izdelkov in no-
vih tržišč. Letos, ko so izrazi-
to prisotne težave pri prodaji 

investicijske opreme in pri 
pridobivanju investicijskih 
del, so bile te lastnosti še po-
sebno pomembne in so dale 
dobre učinke. 

S takšnim poslovnim pri-
stopom želijo nadaljevati tu-
di v prihodnje, zato iščejo 
načine motiviranja strokov-
njakov v delovni organizaciji 
za njihovo čimvečjo angaži-
ranje pri tehničnih inovacij-
skih procesih za večanje ob-
sega poslovanja in pridobi-
vanje novih kupcev, naoč-
nikov. 

V zadnjih letih so se v Kli-
mi Celje tudi sami opremljali 
in gradili nove obrate, že pri-
hodnje leto želijo z nekateri-

mi posodobitvami in uredi-
tvami izboljšati pogoje po-
slovanja delovne organiza-
cije. 

Od večjih naložb omenjajo 
izgradnjo in opremljanje ob-
jekta za pripravo proizvod-
nje. Z izgradnjo tega objekta 
bodo odpravili kopico ozkih 
grl v procesu skladiščenja in 
priprave polizdelkov. Raču-
najo, da bo prihodnje leto 
večje povpraševanje na 
vzhodnih tržiščih, k i je letos, 
predvsem zaradi znanih te-
žav medblagovne menjave 
med Jugoslavijo in Sovjetsko 
zvezo, izostalo. 

Pred podpisom pogodbe 
s Sovjeti so za izvoz opreme, 
gre pa za del že precej dobav-
ljene opreme za mesno-pre-
delovalno industrijo, kar po-
meni nadaljevanje poslovnih 
vezi, po katerih je Klima Ce-
lje v Sovjetski zvezi znan 
proizvajalec. 

Poleg tega se v izvozu p 
javljajo nekateri objekti k 
matiziranih skladišč kroi 
pirja, tudi v So\^etski zve 
prav tako za prihodnje le 
pripravljajo opremo in mc 
tažna dela pri nekaterih c 
jektih v Iraku, pogodbe 
nje pa so že podpisane. 

Poudariti kaže, da bodo 
predvideni gradnji objel 
za pripravo proizvodi 
uspešno urbanistično urec 
celoten kompleks delov 
organizacije ob novi ma 
strali vzhod-zahod, ki jo 1 
do v Celju slavnostno izro 
namenu jutri, 27. novemt 
Na ta način bodo dokon^ 
uredih južno mejo kompl 
sa in dokončali vhod iz srr 
Mariborske ceste, posta 
novo vratarnico in ure' 
parkirne prostore za" zapo: 
ne delavce. Rok za dokor 
nje teh del so si posta\ 
maj 1988. 

Pogled iz zraka na industrijski kompleks Klime ob magistrati vzhod-zahod. 

Preizkus aksialnega ventilatorja, premera 6 metrov. 



Postali smo 
tujci? 

Pod tem geslom z vpra-
šajem so vabili Koroški Slo-
venci na koncert budniških 
in domoljubnih pesmi v ne-
deljo sredi novembra letos. 
Zbralo se je mnogo ljudi, ta-
ko da je bila telovadnica 
Mladinskega doma v Celov-
cu nabito polna. Nastopali so 
pevski zbori in skupine iz 
Podjune, Roža in z Zilje. Or-
ganizatorji koncerta pa so 
imeli pri svojem delu prav 
srečno roko. Zbori in skupi-
ne namreč niso za nastop 
prihajah na oder, temveč so 
bili razvrščeni na svojih me-
stih ves čas prireditve. Bili 
smo vsi skoraj eno - občin-
stvo in nastopajoči. Tudi za 
zasluženo ploskanje nasto-
pajočim so nas že na začetku 
predstave prosili, da naj to 
storimo šele ob koncu prire-
ditve. Ubogali smo vsi, če-
prav so nas ob dobro izvede-
nih točkah in zapetih pesmih 
včasih že pošteno zasrbele 
dlani. Ob pesmi Bela vrana 
- po besedilu Milke Hart-
man, ki jo je ubrano zapel 
Mešani mladinski zbor Zvez-
ne gimnazije za Slovence, se 
je bilo kar težko vzdržati, ne 
da bi zaploskali. Med drugim 
je v besedilu: »Bela vrana si, 
tuje si krvi, nam napoti si! 
Beži, zate mesta ni!« To je 
pač vsem že dobro znana ko-
roška vsakdanjost. Zelo tež-
ko pa je človeku pri srcu, ko 
gleda te vedre, klene in pri-
jazne obraze mladih in sta-
rejših Koroških Slovencev 
v Avstriji. Zakaj so nezažele-
ni? Na svoji zemlji, s svojo 
kulturo že tisoč let in več. Na 
zemlji svojih dedov, ki so si 
prosto volili svoje vojvode 
na Gosposvetskem polju! 

Je bilo mar vse, več deset-
letno kulturno delo danes 
80-letnega Simona Vrulicha 
z Radiš zaman? Ne, to nika-
kor ne! Obrodilo je stoteren 
sad! Zato smo mu v nedeljo 
na prireditvi ob izrečenih če-
stitkah k visokemu jubileju 
vsi prisrčno in burno zaplo-
skali. 

Velika sreča je, da si je na 
Koroškem nekoč mlad pobič 
Šimon na paši tako rad za-
pel: »Na planincah pa sonče-
ce sije«! Slišal ga je peti pra-
vi človek in ga nato vzpod-
budil k temu, da je še lepše 
pel ob potrebni glasbeni izo-
brazbi. Naučil se je tudi vo-
diti pevski zbor. Pravijo, da 
je imel nekdaj lepši sopran 
kot kaka ženska. Mnogo pev-
cev in pevk je naučil peti 
- lepo slovensko peti. To je 
prav gotovo velika vrednota 
tu na avstrijskem Koro-
škem! 

Včerajšnji četrtkov večer 
na Radišah, ko je Janko 
Messner bral iz svojih črtic 
in shk o koroškem življenju, 
so prelepo zaokrožili Radiški 
pevci. S Prešernovo Zdrav-

Ijico so se po ploskanju pač 
najbolje zahvalili Janku 
- koroškemu hteratu - za 
njegove odhčno napisane in 
prebrane besede. 

Meni seje ob tem ubranem 
pelju milo storilo in solze so 
mi silile na oči. Spomnila 
sem se na pesem »Bela vra-
na« z nedeljskega koncerta. 
Bela vrana - Koroški Slove-
nec, ki naj beži, ker je neza-
želen. Pa s tako pobožnostjo 
in občutkom poje pesem ve-
likega pesnika o prijatelj-
stvu, razumevanju in o svo-
bodi duha in jezika. Jezika 
- materine slovenske bese-
de! Težko je že sedaj in še 
težje bo, če bo obveljalo na-
čelo ločene šole! Prav te dni 
dosežen sporazum med 
predstavniki strank in koro-
škimi deželnimi predstavni-
ki istih na Dunaju, je prava 
grožnja, da bi Slovence na 
avstrijskem Koroškem izoli-
rali in še bolj onemogočili. 

Toda vzdržati bo treba in 
stopiti skupaj, da bo: »Zima 
ohromila le šibko t:: ne 
pa slovenske bujne .sti!« 
Tako je v interpretaciji ne 
vem čigavega besedila pribil 
recitator na nedeljskem kon-
certu. 

Pri geslu v naslovu pa ni-
kakor ne sme nadomestiti 
vprašaja klicaj! Potrudimo 
se torej vsi, da bo ostal v ve-
ljavi vsaj še vprašaji 

VERA A. O., 
Celovec 

November 
- mesec boja 
proti 
alkoholizmu 

strniti svoja razmišljanja 
v kratek zapis, ki bi vsaj sim-
bolično obeležil november 
kot mesec boja proti alkoho-
lizmu, je težko. Pa ne zaradi 
zahtevnosti problematike 
kot take - nam, ki nas je al-
koholizem neposredno pri-
zadel, so namreč te stvari več 
ali manj jasne saj se s proble-
mi alkoholizma nenehno sre-
čujemo v Klubih zdravljenih 
alkoholikov, poslušamo pre-
davanja iz alkohologije in 
prebiramo tovrstno literatu-
ro. Razlogi za težavnost take-
ga pisanja so drugje. Med 
številnimi osebnimi pomi-
sleki prednjači bojazen, da 
bi znanci - someščani ovred-
notili oziroma zavrnili to-
vrstno početje zgolj kot pre-
prost obrambni mehanizem 
avtorja, češ, glej ga, ker sam 
ne sme več piti, pa hoče nam 
soliti pamet, čeprav ne gre 
(le) za to . . . 

Nesmiselno bi bilo tudi na-
vajati številke in statistične 
podatke o razširjenosti alko-
holizma, neprizadeto stro-
kovnjačiti ali filozofirati. Do-
bro vem, da otroka, ki iz leta 
v leto svojega otroštva pre-
življa večere v strahu priča-
kovanja, kakšen bo oče, ko 
bo prišel domov ali pa ženo. 

ki se mora marsikatero noč 
ponižati na nivo pijansko iz-
rabljenega objekta in števil-
ne druge, od alkoholizma in 
njegovih posledic tako ali 
drugače prizadete ljudi kaj 
malo ali pa nič zanimajo šte-
vilke, staUšča ah domneve. 
Za zdravo, »normalno« veči-
no pa so to problemi, ki so 
sicer prisotni, a na srečo za-
devajo nekoga tretjega; tiste-
ga, ki preveč pije, njih same 
pa ne . . . 

KAJ. ČEMU IN KOMU 
TOREJ PISATI! 

Morda vsem alkoholikom, 
predvsem pa tistim, ki ravno 
zdaj, v tem trenutku dosega-
jo svoje dno, da jim mi, ki 
smo se od tam izvlekli, pove-
mo brez zlagane sentimen-
talnosti, da niso sami, da ob-
staja pot; 

morda tistim zdravnikom, 
ki se zaradi reakcije bolnika 
boje diagnoze alkoholizem 
in pošljejo delavca v najbolj-
ših letih pred invalidsko ko-
misijo namesto na zdrav-
ljenje; 

mogoče večini vseh tistih 
disciplinskih komisij, ka-
drovskih služb in socialnih 
delavcev v našem združe-
nem delu, ki po liniji naj-
manjšega napora vse preveč-
krat radi gledajo skozi prste, 
kadar gre za alkoholizem, 
namesto, da bi odločno, a to-
variško ukrepali, saj račune 
za vsako lažno solidarnost 
s pijanimi delavci plačujemo 
navsezadnje mi vsi; 

mogoče vsem ženam alko-
hoUkov in možem alkoholi-
čark, da bi slej kot prej uvi-
deh, kako so za zlo, ki ga iz 
dneva v dan prenašajo, tudi 
sami odgovorni, da je odloči-
len korak v skupno rešitev 
v veUki meri odvisen od njih, 
samih; 

morda tudi terapevtom, 
psihiatrom, socialnim delav-
cem, vsem, ki se z neizmer-
nim entuziazmom ukvarjajo 
z alkoholiki, da bi vstrajali 
kljub pomanjkanju časa, 
sredstev in kljub številnim 
neuspehom, kajti, čeprav ne-
izraženi v številkah in ban-
kovcih, se rezultati njihove-
ga dela ponosno zrcalijo 
drugje. 

Verjetno pa bi bilo potreb-
no o vseh teh stvareh pisati 
topleje, bolj človeško, kajti 
le tako nam bi morda postalo 
jasno, da se morajo proti al-
koholizmu boriti živi, dejan-
ski ljudje, ne pa zgolj več ah 
manj imaginarni forumi in 
sile v raznih zvezah in inšti-
tucijah, da je za svoje zdravo, 
človeka vredno življenje ne 
glede na karkoli navsezadnje 
odgovoren le vsak sam. 

Morda pa je potrebno tudi 
o alkohohzmu pisati prepro-
sto zato, ker nas, ljudi, pravi-
loma tepe največkrat ravno 
tisto, česar se najbolj bojimo 
priznati. 

DANIJEL BEDRAČ 

November, mesec boja 
proti alkoholizmu je tu. Zato 

se vprašajmo, ali smo sploh 
kaj storili proti temu zlu? 

Na žalost do danes še ni 
vidnih rezultatov. Alkoholi-
zem, na žalost, postaja vse 
večje zlo; nešteto družin trpi 
in razpada zaradi tega zla. 
Marsikatera mati in žena upa 
iz dneva v dan, iz meseca 
v mesec, iz leta v leto na bolj-
šo in na lepšo prihodnost. 
Toda, na žalost, od kronika 
nima kaj pričakovati. 

Vedno pa so največje žrtve 
otroci, ki jim lahko takšno 
gorje zagreni vse življenje. 
Koliko gorja, krivic in posle-
dic lahko povzroči en sam 
alkoholik, to vedo samo tiste 
družine, ki z njim živijo. 

Še vedno ne razumem, za-
kaj podjetja ne ukrepajo bolj 
strogo proti takim pojavom, 
saj takšen človek tudi na 
svojem delovnem mestu ne 
more biti aktiven in produk-
tiven. Zato je vedno več ne-
sreč pri delu, ki se včasih 
končajo tudi tragično. Ali je 
res družba nemočna proti te-
mu zlu? 

To vam piše razočarana in 
zagrenjena mati in žena alko-
hohka v premislek z željo, da 
bi nekoč v vseh družinah, ki 
trpijo zaradi tega zla, spet 
posijalo sonce sreče. 

(Naslov v uredništvu) 

Umrla sta dva 
ugledna krajana 

Umrla sta dva ugledna 
krajana: najprej petinsedem-
desetletni Francelj Antloga, 
nato po hudi bolezni še še-
stinsedemdesetletna pred-
metna učiteljica Marija Ci-
lenšek. 

Francelj Antloga je bil go-
spodar velike kmetije, brž-
kone najstarejše. Živel pa je 
pestro in razburljivo in tudi 
trnovo življenje. Že kot fant 
se je v bivši Jugoslaviji 
vključil v napredno gibanje, 
kar je bilo za tisti čas nekaj 
izjemnega. Ne samo, da se je 
bavil s športom, igranjem in 
petjem, bil je soustanovitelj 
društva »Borut«, ki je zdru-
ževalo skoraj vse dejavnosti 
v kraju. Bil je tudi soustano-
vitelj menda prve kmečko 
delavske celice KP leta 1932 
in bil vse do začetka vojne 
njen član. 

Ko se je začela vojna, je bil 
aktiven borec v boju proti 
okupatorju od vsega začet-, 
ka. Sovražnik je vedel za nje-
govo delovanje in nacistični 
bič mu ni prizanesel. Bil je 
zaprt, romal iz taborišča v ta-
borišče, dolge mesece pa je 
bil v zloglasnem koncentra-
cijskem taborišču Buchen-
wald. Tam se je seznanil 
z mnogimi tovariši, ki so ga 
vsa leta po vojni, vse do ne-
nadne smrti, često obiskali. 
To je znak, da je bil iskren, 
pošten, tovariš v pravem po-
menu besede. 

Po vrnitvi v domači kraj se 
je poleg dela na kmetiji takoj 
vključil v politično delo; bil 
nekaj časa predsednik nato 
član OF odbora, nato še pev-
sko in gasilsko društvo, član 
zadružnega odbora. Čeprav 
ga je arondacija krepko pri-
zadela, je neumorno poma-
gal pri gradnji zadružnega 
doma. Precej let pred smrtjo 
je bil daleč naokoli edini 
kmet spomeničar. V kraju je 
bil izredno priljubljen, kakor 
tudi njegova žena Mina. Prav 
gotovo ga bodo krajani ohra-
nili še dolga leta v najlepšem 
spominu kot dobrega gospo-
darja in srčno dobrega člo-
veka. 

Tovarišico Marijo Cilenšek 
pa je dvakrat krotovičila tež-
ka bolezen. Prvo je po nekaj 
mesecih prebolela, druga pa 
ji je vzela življenje. Tovariši-
ca Cilenškova ni bila samo 
izredno dobra učiteljica slo-
venskega jezika, končala je 
PA. bila je delavna prosvet-
na delavka. Ko danes govori-
mo z njenimi učenci, zdaj že 
odraslimi ljudmi, zavzeto po-
vedo: znala je učiti; pri slo-
venskem jeziku se nismo 
učili samo življenjepise pes-

nikov in pisateljev, naučila 
nas je tisto, kar rabi v življe-
nju vsaj malo razgledan 
človek. 

Rojena je bila v Spodnjih 
Gorčah; tam je preživela 
mladost in to ob naprednih 
starših, narodno zavednih. 
Turkova domačija. Turkovi 
so bili od vsega začetka na 
strani borcev za svobodo. 
Takole mi je povedala: 

». . . Zjutraj, , 13. januarja 
1944 so prišli. Štiri so strpali 
v marico: očeta, brata Vinka 
in Francija ter sestro Ivanko. 
Bolno mater in mene, visoko 
nosečo, so pustili, s štirimi 
pa v Stari pisker. Oba brata 
so grozno mučili. Franciju je 
bilo komaj 14 let. Dolžih so 
ju, da sta sodelovala pri poži-
gih na nemških posestvih. 
Ničesar nista priznala. Tako 
tudi z očetom. Brata Vinka 
so v neki grapi blizu Trbo-
velj ustrelili. Franci je padel 
kot borec Zidanškove briga-
de. Po vojni smo ju prekopa-
li in zdaj ležita na braslov-
škem pokopališču. 

Marija je službovala na ne-
k ^ šolah, najdlje pa na OŠ 

Žalec. Tu se je tudi upokoji-
la. Toda počitka ni poznala. 
Še naprej je kot članica ZK 
sodelovala domala v vseh or-
ganizacijah in društvih. Bila 
je resničen vzor mlajšim ko-
munistom. Vestna in delav-
na ni bila salonski komunist. 
Jezila se je, če jo je kdo oslo-
vil z gospo. Hotela je biti to-
varišica in konec. Neizmer-
no se je borila, da bi v Domu 
krajanov tudi knjižnica dobi-
la svoj prostor. In ga je. Lep 
čas je urejevala in vodila 
knjižnico. V sebi je nosila 
plemenito misel: komunist 
sem, delati moram za našo 
sociahstično skupnost. Poh-
vale, priznanja, odlikovanja 
je nerada sprejemala. V kra-
ju se ni hotela razlikovati od 
sosed, ni hotela oznanjati vi-
soke izobrazbe. Skromnost, 
odgovornost, tovariški od-
nos so bile njene vrline. Ko 
bi bih vsi člani ZK vsaj malo 
podobni njenemu liku, po-
tem bi naša ZK imela ugled, 
bila bi prava avandgarda. Ta-
ko pa . . . 

DRAGO KUMER, 
Gotovlje 

PRIREDiTVE 
Slovensko ljudsko gledališče Celje: Na odru celjskega 

gledališča bodo danes igrali Zgrabite Sganarela, komedijo 
iz treh Molierovih tekstov, ki jo je režijsko oblikoval Vinko 
Moderndorfer. Predstava bo danes ob 19. uri za 5. mladin-
ski abonma in izven, v sredo, 2. decembra pa bodo to 
predstavo v gledališču uprizorili ob 11. uri za 7. mladinski 
abonma. 

Dom kulture Titovo Velenje: V velenjskem domu kul-
ture bo jutri, 27. novembra letni koncert Rudarske godbe 
iz Titovega Velenja. Na koncertu, ki se bo pričel ob pol 
osmih zvečer bodo podeljena priznanja za več kot 30-letno 
sodelovanje v orkestru. 

Kulturni center Ivan Napotnik Titovo Velenje: Velenj-
ski Kulturni center organizira v soboto, 28. novembra, 
obisk v ljubljanski operni hiši. V soboto bo na sporedu 
opera Giuseeppa Verdija Nabucco. Odhod avtobusa bo ob 
16.30 uri izpred avtobusne postne, prijave sprejemajo 
v kulturnem centru. 

Kulturni dom Štore: V štorskem kulturnem domu bo 
jutri tradicionalno srečanje folklornih skupin sozda Slo-
venskih železarn. V revijalnem nastopu, ki se bo pričel ob 
18. uri bodo nastopile folklorne skupine iz Železarne Jese-
nice, Ravne na Koroškem, in Štor ter iz Tovarne verig 
Lesce-Bled 

Dom kulture Slovenske Konjice: V konjiškem kultur-
nem domu bo jutri ob 18. uri osrednja proslava v počasti-
tev 29. novembra. V kulturnem programu bodo nastopili 
člani dramske sekcije Delavsko prosvetnega društva Svo-
boda. 

KLjUB - Mladinski kulturni center Celje: V KLjUBu 
bo jutri v okviru program Jazz club nastopila skupina 
Swing again iz Zagreba, v soboto, 28. novembra pa bo 
v KLjUBu plesni večer. 

Razstavni salon Rogaška Slatina: V Razstavnem 
salonu je odprta razstava, ki so jo pripravili ob 60-letnici 
Steklarne Boris Kidrič in ob 40. obletnici steklarske šole. 
Razstavljeni izdelki bodo na ogled od 4. decembra. 

Muzej revolucije Celje: V spodnjih razstavnih prostorih 
Muzeja revolucije je do 28. novembra odprta retrospek-
tivna razstava Anke Trobej, članice likovne sekcije ZPD 
France Prešeren iz Celja. 

V ponedeljek, 30. novembra pa bodo v muzejskih raz-
stavnih prostorih odprli razstavo likovnih del skecije za 
likovno umetnost Železarne Štore in likovnikov SOZD 
Slovenske železarne. Razstava bo odprta do 14. decembra. 

Knjižnica Edvarda Kardelja Celje: V oddelku za študij 
v knjižnici Edvarda Kardelja na Muzejskem trguje odprta 
razstava, ki so jo pripravili ob 200-letnici rojstva Vuka 
Karadžiča. Razstava bo odprta do 14. decembra. 

Fotokopiranje - razmnoževanje 
ekspres biro storitve 
Venek, Mariborska 32, Celje 

Ponujamo vam fotokopiranje s pomanjšavo 
ali povečavo, prepisovanje vseh besedil, 
razmnoževanje načrtov, vezavo brošur in 
katalogov, ofsetno razmnoževanje. 

Čestitamo za Dan republike 
in se priporočamo s svojimi hitrimi 
in kakovostnimi storitvami 



Kako so glasovali 
Botnišnieo ooti^bujemo všn mladi lii stari, delavci in 

ttiH^kojeitCit Ali pa smo kasiIo prij^ravljani pjrispevati 
tudi iz ^vojili iepov? Takšno vprašanje so »I v aed«tJo 
mtavMali obdani Celja m relerenctumu ^etiii samo-

V krajev»«j» skt*^ostih so se na večini fflaso-
v»li»ili ijtest ^ b r o j^ripravili. poimeifelli ftlas-
»e«a s« laltfeo v to tudi No vemo ^ieer, 
liako ^ glasovali »« fotop^alSjah {«a odstotka 
je veeja vei:|'etao8t, da sto iflasovali jca Isot p]foti>, povsem 
|as»o I« samo ijlasovanje ̂ efetl*?« TJaš̂ Ui« l ^ e ^ v e j f a »ase-
l|a: glasovala je «a acee« ^ 

Prijeten vf 
GosilteU javne radUs 

Ektpa lavj^ radijsk« od-
daje Radio Celje Je v petek 
gostovala v Logarski dolini. 
Oostotjtt&|e ji |e ponudil Iz-
letnikov Planinski dotn^ ki 
80 ga do zadnjega kotička 
ftapoltiiii gostje od bliant in 
idai«^' Med povabljenimi so 
bili tudi »agrajenei naše 
priljubljene radijske odda-
je Petkov m.02aik, vsi pa so 
preživeli prijeten večer ob 
zabavnem in pestrem spore-
du, ki so ga {istvarili Celjski 
InstrumeniaJEnI kvintet, 
VIA Song^ vokalna skupina 
Frankoioveani, Tatjana 
Premelje Karli Gradišnik in 
Marjan Lipovšek. 

Fotografija je lahko ujela 
le delček prisrčnega razpolo-
ženja v restavraciji. Na desni 
stoji Drago Matjašič, novi 
vodja Izletnikovega doma, ki 

Obiskovalci so 
navdušeno soJelovali 
Llbojska revija narodnih ansamblov je v celoti uspela 

Libojska revija narodno-
zabavnib ansamblov je, pid̂  
leg tekmovalnih tovrstnih 
prireditev v Ptuju in Šte-
verjanu, prav gotovo najpo-
membnejše srečanje teh an-
samblov pri nas. Za Liboje 
je ta prireditev pravi praz-
nik, saj je vsako leto dvora-
na doma DPD Svoboda, ki 
je tudi letos pripravilo to 
prireditev, kljub dvem na-
stopom veliko premajhna. 
Revija je že zdavnaj prera-
sla občinske meje, ne samo 
po imenih nastopajočih an-
samblov, temveč tudi po 
obiskovalcih, ki so prišli tu-
di iz drugih krajev Slove-
nije. 

Skoraj težko se je odločiti, 
kje je bilo bolj zanimivo, 
v dvorani ali v prostoru, kjer 

so se glasbeniki pripravljali 
za nastop ali pa v bližnjem 
gostinskem lokalu, kjer so si 
nekateri dajali korajžo pred 
in po nastopu, po prvem 
koncertu pa so vrteli tudi vi-
deo posnetek s tega nastopa. 

Prednost tega srečanja je 
tudi ta, a ni tekmovalne mr-
zlice in da se glasbeniki 
sproščeno pripravljajo na 
svoje nastope. Tudi pogovo-
ri, prepričevanja ter izmenja-
va mnenj in izkušenj je tekla 
v tej smeri. Več je bilo pogo-
vorov o tem, kaj bi lahko pri 

tej ali oni skladbi izboljšali, 
kot pa tistih, kateri ansam-
bel je bil boljši ali slabši. 

Razlika med nastopajoči-
mi pa je vsekakor bila. Ne bi 
razpredali, kateri ansmbel je 
imel uspešen nastop, kateri 
pa manj uspešnega. Pov-
prečna raven revije je bila le-
tos na solidni ravni, saj so na 
njej nastopih nekateri an-
sambli, ki trenutno sodijo 
v sam vrh slovenske narod-
nozabavne glasbe. Vendar 
pa revija po zasnovi ostaja 
po 15-letih takšna, kot je bila 

na začetku. Tudi pogoj za na-
stop, da mora ansambel na 
reviji zaigrati povsem novo i 

Ob dobri organizaciji re-
vije in letos solidnem napo-
vedovanju, pa je nerazum-
ljiva odločitev organizator-
ja, ki je pustil, da so nekate-
ri ansambli tudi sami napo-
vedovali oziroma poskušali 
s humorističnimi vložki po-
pestriti svoj nastop. Tako je 
eden izmed članov ansam-
bla Marela več kot deset mi-
nut pripovedoval bolj ali 
manj posrečene (stare) šale. 
S tem so v podrejen položaj 
postavili vse ostale ansam-
ble, ki, ali niso vedeli, da 
lahko izvedejo tako točko 
ali pa nimajo humoristov 
v ansamblih. 

Ansambel Francija Zemeta jt 

Množičen nastop in pesem od Celja do Žalca pomeni nasvidenje na naslednji reviji n 
v Libojab. 



V Logarski 
Je le bil Izleinlk0¥ tiom 
,red mikrofonom 
isal novo ponud-
anke v Logarski 
verjeti njegovim 
laj bi Logarska 
postala zanimiva 
li po pestrejši tu-
ludbi, ne le po 
•avnih lepotah, 
vem domu so že 
;ničevati načrte, 
so spremenili je-
caterem so sedaj 
ivapčičev, dunaj-
IV, lignjev in po-
)mačih« speciali-
ire slovenske do-
žganci, gibanica, 

čenka Tudi 
e lahko prepričali 
,že pozabljenega 
domačih pečenic. 
Sbirčne sladokus-
^o lovske speci-
ivedji zrezki, fa-
pečenka 

Ponudbo Logarske doline 
pa naj bi oblikovali vsi turistič-
ni dejavniki v tem prelepem 
koščku naše dežele, ne le Izlet-
nikov dom. Drago Matjašič se 
trudi, da bi našli skupni jezik 
z vsemi gostinci v tem koncu. 
Meni namreč, da je lepša pri-
hodnost turizma, ki v Logarski 
doslej ni našel prave opore, le 
v slogi in skupnem nastopu na 
turističnem trgu. Dolina ob iz-
viru Savinje naj bi z organizira-
no ponudbo ščasoma postala 
pribežališče rekreativcev in 
ljubiteljev narave. Vendar ta 
rekreacija naj ne bi bila več 
plod naključij in iznajdljivosti, 
pač pa načrtnosti in podjetno-
sti turističnih ponudnikov. 
Drago Matjašič že snuje načrte 
o naravnem drsališču, teka-
ških progah, gorskih vod-
nikih 

Ni kaj, načrti so obetavni. 
N.K. Foto: E. MASNEC 

\ sodeloval na vseh 15. revijah v Libojah. 
i 
s( nekateri nasto-
pilo pa seveda ni 
ikovalcev, da ne 

bi navdušeno sodelovali 
z nastopajočimi, kar d ^ e tej 
prireditvi še večji čar. 

Na 15. revgi domačih an-
samblov v Libojah so nasto-
pili: Fanfaristi Godbe napi-
haia Liboje, ansambel Cu-
ček Maribor, Gališki fantje, 
Laški instrumentalni kvin-
tet, Podkrajški fantje Tito-
vo Velenje, ansambel Vikija 
Ašiča ml., ansambel Vinka 
Cvcrleta Šentjur, Rogaški 
instrumentalni kvintet, an-
sambel Francija Flereta 
Domžale, Vokalna skupina 
Frankolovčani, Hmeljarski 
instrumentalni kvintet Ve-
lika Pirešica, Šaleški fantje 
Titovo Velenje, ansambel 
Bratje it Oplotnice, Plan-
Šarji i% Ljubljane, ansambel 
Nika Zajca iz Domžal, an-
sambel Marela iz Mengša, 
Celjski instrumentalni 
kvintet^ ansambel Vita Mu-
ženiča, ansambel Mira KHnr 
ca iz Liboj In ansambel 
Francija Zemeta it Vojnika, 
ki Je edini nastopil na vseh 
revijah« ^ih ansamblov 

Živeti drugače 
Ob letošniem mesecu bala proil alkobolizmu 

. Ntt^ nmn listih ki m ptt Uv^ » v«««« jgroettt « 
i^f^aieiffs^t, ne gmHerii^: mmea^ im^ pmif »ik^i^mmv ^ i^ktAt 

- ^ vsem - i e v bMm tmiknioiie / e iar 
v Jeta eai^ib ti^ovaih 

ki prepMvU^ (^Mb^ M 
m^^en kimttč M pittem ^ vs^ uiihMte. M^di m hUJkrd^ 

Enkrat na leto da torej ljudstvo svojim Don Kihotom palice 
v roke in jim dovoli: »Dajte, le udrihate po mlinih, le grmite zoper 
naše- socialno zlo številka ena (kot pravite našim ljubim pijanč-
kom), povejte, kaj ste maloštevilni idealisti zadnje dni spravili 
vkup v svojem tihem, neopaznem boju! Potem pa lepo utihnite do 
prihodnjega novembra in nas pustite v miru božjem žlampatinaše 
merlote in vinjake in encijane in prepevati naše vinske pesmi, ki se 
nam tako lepo podajo!« 

Poglejmo le sebe, sredstva množičnega obveščanja, kot nam 
pravijo! Na prvi strani ogorčen članek zoper alkoholizem na Slo-
venskem, na predzadnji strani pa celostranska reklama za novi 
brandy! Morda je enkrat objavljen še tragičen sprehod med druži-
nami pijancev, drugič pa vest, da ne boste nikoli pravi moški ah 
prava ženska, če ne boste vs^j trikrat na dan zvrnili čašice teinte! 

In krog je sklenjen. Kdo ga bo razklenil? »Mi vsi« z našo dvojno 
moralo? Kako radi bi to verjeli, pa ne upamo! 

Močno življenjsko upanje pa preveva nekdanje alkoholike, tiste 
katerim je uspelo prebroditi močvirje lastne šibkosti in se povzpeti 
na s soncem obsijano raven. 

Svoje padce in vzpone so popisali sami ter jih objavili v zborniku 
z naslovom Živeti drugače. Zdravljene! so člani kluba zdravljenih 
alkoholikov Tabor in Stara Ljubljana. 

Izbor je pripravila Zdenka Stopar. 

V začaranem krogu 
v mladih letih sem bil prepri-

čan, da sem brez napak. Res 
sem spil sem pa tja kakšen ko-
zarček, pa to so delali vsi. Bil 
sem prepričan, da imam urejene 
življenjske navade. Katerokoli 
nalogo sem si zadal, sem jo tudi 
končal. Moral pa sem paziti, da 
si ne bi naložil tako težkega bre-
mena, ki mu ne bi bil kos, kajti 
vsak neuspeh sem težko prebo-
leval in potreboval sem veliko 
moči, da sem se znova odločil za 
nadaljnje delo. Največ svojih te-
žav sem prepuščal času, sem pa 
trpel, ne da bi le komu kaj poto-
žil. Težave so se začele kopičiti, 
a v začetku sploh nisem opazil, 
kaj me grize. Ker nisem bil kos, 
da bi sam reševal svoje proble-
me, sem si začel iskati pomoč 
v alkoholu. Prepričan sem bil, 
da sem dobil najboljšo oporo. 

Osvajanje novega »prijatelja« 
je bilo v začetku težko, ker mi je 
bilo škoda denarja in časa, toda 

čez nekaj let mi je bilo vse bolje 
in lepše, ko sem bil pijan. S tem 
svojim pijančevanjem sem po-
stajal vedno večji problem. 
Sploh še nisem zavedal, kako 
hitro propadam. Moje začeto de-
lo je začelo razpadati, težave so 
se večale, moje življenje je po-
stajalo grenko. Ostajal sem brez 
moči, bil sem v hudi stiski, a ni-
sem vedel, da sem vsega sam 
kriv. Vseh mojih težav so bili 
krivi drugi ljudje, ki živijo okoli 
mene. Najmanj pa sem pomislil 
na to, da sem si vse to najcopal 
na križ sam s svojim sopotni-
kom alkoholom. 

Iz naše preteklosti 
Alkoholizem je pri nas res 

zgodovina. Joj, kakšne težave in 
bolečine so to bile! Res je težko 
obujati in opisovati to resnico. 
Bolelo me je, kadar me je mož 
poniževal, češ da nisem nič, da 
nikoli nimam prav, da sem le' 

baba. Vedno sem imela čuden 
strah pred njim, pa se ga nisem 
mogla otresti. Vedno sem se ba-
la za moža. Čeprav je bil alkoho-
lik, me je skrbelo, da se mu ne 
bo kaj zgodilo. Kadar pa je veh-
ko pil, sva se najprej pošteno 
sprla in tudi stepla, nato pa je 

hotel, da grem z njim v posteljo, 
čeprav me je bolelo vse od zno-
traj in od zunaj. A zaradi miru 
sem šla, saj je potem tako kmalu 
zaspal. 

Zdaj se z možem že sedem let 
zdraviva. Mishm, da je moj mož 
dovolj trmast, da bo vzdržal tudi 
v bodoče in se kolikor toliko dr-

žal pakta, ki sva ga sprejela na 
začetku zdravljenja. Danes se 
ne da primerjati, kako drugačen 
je. Kot noč in dan. 

Spremenili smo ves način živ-
ljenja. Naša prihodnost pa po-
trebuje še več preudarnosti, kot 
smo jo imeli kdajkoli prej. 

Rešitev iznad prepaita 
Mlad zakonski par živi na ro-

bu propada. Družina z dvema 
otrokoma bo razpadla zaradi al-
koholizma. Zaradi resnejšega 
prepira se žena odloči za ločitev. 
Mož se odseli. 

Ta mož sem jaz. Po mesecu 
dni ločenega življenja sem se 
odločil za zdravljenje. Težave so 
se začele, ker sem zvedel po pr-
vem obisku pri zdravniku, da ne 
morem obiskovati sestankov 
brez žene. Žena pa ni hotela sli-
šati niti o zdravljanju niti 
o skupnem življenju. Tega, če-
sar takrat žena ni razumela 

o zdravljenju, tudi danes ne ra-
zume večina ljudi. Po mnogih 
težavah sva se le sporazumela in 
se odločila, da se vključiva v te-
rapevtsko skupino in kasneje 
tudi v klub. 

Začela se je šola za življenje. 
Vehko sva se trudila, preden 
sva razumela, zakaj obiskujeva 
skupino. Ko sva premagovala 
razna krizna obdobja, sva vedno 
potrebovala drug drugega in se-
veda skupino s terapevtom. 

Veliko učenja potrebuje člo-
vek, ki je zasvojen z alkoholom, 
da se začne spreminjati. Zato je 
resnično »dolga pot«, da prideš 
do spoznanja, da je lepše živeti 
brez opoja. 

Sedaj smo srečna družina, ki 
živi urejeno in lepo. 

Pismo možu 
Ah si že shšal ljudski rek: govori 
kot bi rožice sadil? No, jaz ne 
bom sadila rožic niti postavljala 

gradov v oblake, pač pa ti bom 
napisala pismo, ki mi ga nare-
kuie življenje. 

Skoraj štirideset let padcev, 
v glavnem brez vzponov. To je 
bila dovolj dolga doba, da sem 
se zamislila in začela ukrepati 
po svoji lastni pameti. Ni bilo 
lahko saj sem se morala dvigati 
iz najnižje stopnje v breznu, 
v katerega skoraj ni posvetil 
sončni žarek. 

Bilo je pred dobrimi petimi 
leti, ko je med nama nekaj po-
šteno počilo, se spominjaš? Bilo 
je grozno, verjamem, da tudi te-
bi ni bilo lahko. Čeprav se čud-
no sliši, sem danes hvaležna 
usodi, da je do tega prišlo. Saj 
drugače bi jaz še vedno tavala 
v temi. Počasi, zelo počasi sem 
stopicala iz tistega brezna. Iz 
moje podzavesti so prihajali na 
dan dogodki iz mojih mladih 
let. Spoznavala sem, da moram 

nekaj ukreniti, saj v takem za-
konu in družini ni bilo več mo-
goče živeti. To sta mi čedalje 
večkrat omenili tudi Suzana in 
Alma. Moje geslo je bilo.naprej, 
samo naprej! Počasi je začela 
v meni tleti neka misel, ki mi je 
prihajala čedalje bolj v zavest. 
Kasneje se je ta misel spremeni-
la v odločitev. Ko se je v meni 
nekaj prelomilo, sem se odloči-
la: zdravljenje ali ločitev. Fran-
ci, ko bi ti videl Suzano in Almo, 
kakšen obraz sta napravili, ko 
sem jima povedala, kako si se 
odločil! Tako vesehh še nisem 
videla. Veš, dosti napora bi mo-
rala vložiti v zdravljenje, precej 
dela naju še čaka. Tudi Suzana 
in Alma ne bosta stali križem 
rok. Toda zdržati bo treba. Zara-
di otrok in nenazadnje zaradi 
naju obeh. 

Moji prazniki 
Letos bom že devetič prazno-

val prvi maj brez preje stalnega 
spremljevalca - alkohola. Za 
vse praznike in prej proste dne-
ve se mi je še posebno rad pri-

družil, saj sem mishl, da brez 
uživanja alkohola sploh ni praz-
nika. Spadal sem med tiste lju-
di, ki ne znajo biti veseli brez 
zaužitega alkohola. Že osmič 
sem lani praznoval v družbi svo-
jih n^dražjih. Zapeli smo, se na-

ravno poveselili, drugi dan je bi-
la glava lahka, sposobna za delo. 

Pred osmimi leti pa so ostajali 
žalostni spomini na praznike, 
sledil je sodnik za prekrške, pla-
čilo poškodovanih avtomobi-
lov, žalostna žena in otroci. 

O, kako lahko bi porabili de-
nar za druge, življenjsko po-
membne stvari. Če je bil prekr-

šek hujši, je sledila tudi zaporna 
kazen. Otroka sta ostala brez 
očeta, žena brez moža. Dom je 
postal velika razvalina. 

Mnogo časa je potrebno za po-
pravilo globoko razparanih člo-
veških odnosov. Veliko truda je 
potrebno za spremembo takega 
življenja. Trud, ki ga vložiš za 
poslovitev od alkohola, je naj-
bolje plačan. 

Še veliko takih prvih majev si 
želim, kot jih je bilo preteklih 
osem. 

Dota 
V deževnem aprilskem veče-

ru se razpoloženje zliva z vreme-
nom. Iz sivih umazanih oblakov 
dežuje, dežuje.. . 

Misli uhajajo. Pa zakaj v otro-
štvo? Mar je bilo žalostno, kot je 
današnji dan? Zaprem oči in ne 
vidim ničesar. Tema. In potem 
se prikaže kraj, kjer smo brez-

skrbno tekali in počenjah stvari 
kot mnogi vrstniki. Rad bi se 
spomnil še česa, vendar ostaja 
preteklost temna, z občutkom 
tesnobe in strahu. Kar je bilo 
lepo iskreno, je povezano z na-
ravo. Tam se nisem bal nikogar. 

Danes vzgajam svoje otroke 
in sam pogrešam tisto človeko-
vo sonce, ki nudi otroku topli-
no, ki greje vse življenje. Tisto 
sonce, ki naredi otroka bogate-
ga za ves njegov vek. Jaz ga ni-
sem imel. 

Tako malo je potrebno storiti, 
a vendar je dano le redkim. Ob-
jeti svoje dete in reči iz srca: rad 
te imam. Toplina ljubezni napo-
ji malo bitje in ostane v njem za 
vselej. Kar je dano v ranem otro-
štvu, je dano za vekomaj. 

Ne objokujem nedoživetega. 
Nikogar ne obsojam, še manj 
opravičujem neuspeh. Ne! Le 
tako rad bi povedal vsem. Naj-
raje bi kričal, da me shši prav 
vsak. Pa ne bom. Norost je po-
nujati nasvete. Pa vendar: Pre-
klet bodi na pultu kozarec! 

Vesel sem, ker sem zamenjal 
jarek za kravato. 

(Tone Bregar) 

Priti do spoznanja, to je, priti 
nekako do pol poti. 

(Milutin Štolfa) 

Zavrzi občutke in živi od jutri 
z novimi spoznanji. 

(dr., Janez Klobučar) 

Blago, ki ga zares manjka, je 
razum, ne pa energija. 

(Franc Vogel) 

To, kar vemo, je kaplja, to pa, 
česar ne vemo, je morje. 

(Jelka Klenovšek-Štolfa) 

Od vseh tekmovanj je daleč 
največ vredno tisto s samim 
seboj. 

(Marijan Cedilnik) 

Hodite po svetu z odprtimi oč-
mi, je dejal Wagner. Jaz pa pra-
vim: glejte tudi z dušo... 

(Jože Plečnik) 

Po dolgem tavanju skozi gr-
movje in trnje je gozdna stezi-
ca pravo razkošje. 

(Jernej Snoj) 



ZDRAVO! 
PISEM Z VELIKIMI ČRKAML KER 

JE TO ČESTITKA ZA VSE PRVDSOLČ-
KE, KI V TEH DNEH POSTAJAJO PI-
ONIRJI. 

DOGODEK JE POMEMBEN, SLOVE-
SEN, LEP. SPOMINJALI SE GA BOSTE 
TUDI TAKRAT, KO ŽE NE BOSTE NO-
SILI VEČ PIONIRSKE KAPICE IN RU-
TICE. VEM, DA BOSTE PONOSNI IN 
MARLJIVI PIONIRJI, ZATO NAJ RE-
ČEM LE ŠE: ČESTITAM! 

NAMESTO VOŠČILNICE PA RISBI-
CA KATJE KRIŽANEC, DRUGOŠOL 
KE S STRANIC. 

VAŠA NAD'JA 

Kulturni dan 
»Ja, super,« smo rekli, ko so 

nam povedali zanj. Spet en dan 
brez pouka. Sicer malo dolgove-
zen, s pridigami o lepem vedenju 
in podobnim, pa vseeno - sreda 
gre... 

Pa smo se opekli! Naročeno 
nam je bilo, naj nosimo v šolo vse 
stare predmete, ki jih najdemo. 
Sprva je izgledalo, da iz tega ne 
bo nič, toda proti koncu smo se 
tako ogreli, da smo že prav tek-
movali, kdo bo prinesel več. Li-
kovniki smo risali, »gospodinje« 
pa kuhale jedi po starih receptih. 

V torek smo nekateri uredili 
štiri učilnice, jih okrasili in v njih 
pripravili razstavo. 

Toliko za uvod, sedaj pa potek 
kulturnega dne in nekaj mojih 
misli o njem. 

V prvi učilnici je bila predstav-
ljena stara kuhinja: posoda in 
drugi kuhinjski pripomočki, je-
di, ki so tako prijetno dišale, da 
smo postali lačni. Tu je bilo raz-
stavljeno tudi staro kmečko oro-
dje. V naslednji učilnici smo bolj 
spoznali ljudsko pesem. Tovari-
šica nam je deklamirala in pela 
ljudske pesmi tako, da ti je šlo na 
jok (enkrat od žalosti pa spet od 
sreče). 

Potem smo predelali snov: sta-
re šege in običaji. Slišali smo 
o običajih v posameznih letnih 
časih in pustnih, ohcetnih običa-
jih in podobno. 

V zadnji učilnici smo videli 
ljudsko nošo nekoč in danes. 

Presenečenje za vse pa je bil 
nastop folklorne skupine Anton 
Tanc iz Marija Gradca. Odpeli in 
odplesali so nam predohcetne 
običaje. Toda presenečenj še ni 
bilo konec. Najprizadevnejši zbi-
ralci ljudskega blaga so dobili 
nagrade - pesmarice z ljudskimi 
pesmimi. 

Tudi drugi učenci so si lahko 
ogledali naše delo. Med odmo-
rom smo poslušali ljudsko glas-
bo, za malico pa jedli zelje in fi-
žol. (Dober tek!) 

Pa kritika? Moderno bi rekli: 
pozitivna! Vsi smo bili tako pre-
senečeni, da smo ostali brez be-
sed. Za nas to nikakor ni bil na-
vaden dan, ampak pravi kulturni 
dan. 

ANDREJA ŠEŠKO, 8. a 
OŠ Primoža Trubarja 

LAŠKO 

Kaj je domovina? 
MOJ DOM, MAMICA, ATA IN 

SESTRA PA SOŠOLCI, DEDI 
IN CESTE. GORE IN HIŠE. ME-
STA IN GOZD. AVTOMOBILI. 
ŠOLA IN ROŽE. SONCE, ŽIVA-
LI. DREVESA. TITO IN VOJA-
KI. BODI ZDRAVA, ŽELIMO 
VELIKO SREČE. 

Tomaž Basle 
DOMOVINA JE MOJ ROJST-

NI KRAJ. JAZ ŽELIM, DA NE 
BI BILO VOJNE. 

Luka 
DOMOVINA JE DOM, HLA-

DILNIK, SOLATA, OČE, MA-
MA, REKE, GOZDOVI, TRAV-
NIKI, POLJA, TRIGLAV IN TI-
TO. ŽELIM, DA BI BIL V NJEJ 
SPOMIN NA TITA. 

Samo Zgonik 
Vsi učenci 2. r 

OŠ Slavko Šlander 
CELJE 

Veverice 
Veverica nabira lešnike. Je rja-

ve barve. Ima košati rep. Pred 
sovražnikom beži. Za zimo si pri-
pravi zalogo hrane. 

GOR AN KOS: 1. c 
OŠ Boris Vinter 

ZREČE 

Bila sem lastovica 
Meni se ponoči sanjajo razne 

sanje. Včasih se mi sanjajo vese-
le, žalostne ali grozne sanje. 

Včeraj se mi je sanjalo, da sem 
se spremenila v lastovico in sem 
letala po zraku. Ko se je v šoli 
začel pouk, me ni bilo in je tova-
rišica spraševala, kje sem. Jaz pa 
sem letala sem ter tja nad njimi. 

Ko sem se zjutraj zbudila, sem 
videla, da nisem lastovica. Zelo 
rada sanjam vesele sanje. 

ŠPELA ŽUPERL, 3. c 
OŠ Ivan Kovačič-Efenka 

CELJE 

Odpovedana 
predstava 

Kadar gresta mama in očka 
v gledališče, je pri nas pravo 
smetišče. 

Saj povabim k nam prijatelje iz 
vse soseske, ki prinesejo s seboj 
zvezke, pa punčke in razne igra-
če, tu pa tam pa še kdo tudi hlače 
za mojega medveda, ki krivo 
gleda. 

Potem pa se igramo indijance 
in kavboje, ki prestrelijo vse na 
dvoje. 

Pa roparje in policaje, ki nima-
jo glave. 

Vendar pokvarita vso zabavo 
očka in mama. ki se vrneta do-
mov zaradi odpovedane pred-
stave. 

In pfttem sem tudi jaz kot poli-
caj brez glave. 

MOJCA OMAN, 6. a 
OŠ Slavko Šlander 

CELJE 

MoJa torbica 
Moja torbica je modre barve. 

Narejena je iz blaga. Ima dva ro-
čaja in tri predale. Nosim jo na 
hrbtu. V torbici imam šolske po-
trebščine. 

FRANJO KROPEJ, 3. a 
OŠ Edvard Kardelj 

SLOVENSKE KONJICE 

Tokrat bodo Atkini zanki kos tudi najmlajši. Vse je 
prav lahko, kajne? 

Kdor je zanko že razvozljal, naj jo brž napiše na 
dopisnico in jo pošlje na NOVI TEDNIK, Trg V. kon-
gresa 3a, 63000 CELJE. Rok bo zaradi praznikov neko-
hko daljši, do torka, 8. decembra 1987. 

Rešitev prejšnje Atkine zanke je bila NOVEMBER. 
Med številnimi rešitvami smo za nagrado AERO izžre-
bali: Katjo LIPIČNIK, Kajuhova II, Celje. 

PETROL 
TOZD Trgovina Celje 

Komisija za delovna razmerja TOZD Trgovina Celje, 
PE drobna prodaja objavlja prosta dela in naloge 
za nedoločen čas in sicer: 

— p r o d a j a l c a za bencinski servis Planina pri Sev-
nici 

— p r o d a j a l c a za bencinski servis Žalec 

Pogoji: KV prodajalec, oziroma druga ustrezna KV, 
odslužen vojaški rok in najmanj eno leto delovnih 
izkušenj. 
Pri izbiri imajo prednost kandidati iz neposredne 
bližine bencinskega servisa. 
Pismene prijave sprejemamo 8 dni po objavi na 
naslov: 
PETROL, TOZD Trgovina celje, PE Drobna prodaja, 
Trnovlje pri Celju 215, Komisija za delovna razmerja. 

Svet VIO TOZD VVZ »Janko 
Herman« Žalec 

razpisuje 
prosta dela in naloge delavcev s posebnimi 
pooblastili in odgovornostmi: 

1. pomočnika ravnatelja 
2. pedagoškega vodjo OE Žalec 

Poleg splošnih pogojev, morajo kandidati izpolnje-
vati še posebne pogoje: 
pod 1 in 2. - da izpolnjujejo pogoje za opravljanje del 
vzgojitelja, učitelja ali strokovnega delavca 
pod 1 - da imajo 5 let delovnih izkušenj po opravlje-
nem strokovnem izpitu, od tega najmanj 2 leti dela 
pri vzgoji in varstvu predšolskih otrok 
pod 2 - da imajo 3 leta delovnih izkušenj po opravlje-
nem strokovnem izpitu, od tega najmanj 2 leti dela 
pri vzgoji in varstvu predšolskih otrok 
pod 1 in 2 - da imajo organizacijske sposobnosti, 
s katerimi bodo prispevali k uresničevanju smotrov 
in nalog VVZ 

Rok za predložitev prijav z dokazili je 8 dni od dneva 
izida razpisa na razpisno komisijo TOZD VVZ »Janko 
Herman« Žalec, prijavljeni kandidati pa bodo obveš-
čeni o rezultatih izbire v 15. dneh po končanem 
razpisnem postopku. 
Kandidata pod 1. in 2. bosta izbrana za dobo 4 let. 

DO TAJFUN Planina pri Sevnici 

Na podlagi 11/2. točke sklepa o začasnih ukrepih 
družbenega varstva v DO Tajfun kolegijski 
poslovodni organ z dne 4. 11. 1987 

objavlja 
naslednja prosta dela in naloge 

1. Strojnega ključavničarja 
- 2 delavca 

2. ličarja 
- 1 delavca 

3. varilca 
- 4 delavce 

z naslednjimi razpisanimi pogoji: 
pod tč. 1: - končana 3-letna poklicna šola za poklic 
strojni ključavničar - 1 leto delovnih izkušenj; 
pod tč. 2: - končana 3-letna poklicna šola za poklic 
ličar - 1 leto delovnih izkušenj; 
pod tč. 3: - končana osnovna šola in priučitev za 
varilca - varilski tečaj - 1 leto delovnih izkušenj; 

OD po pravilniku o delitvi osebnih dohodkov. 

Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih 
pogoje-' pošljite v roku 8 dni po objavi, o izbiri bodo 
kandidati obveščeni v roku 8 dni od sklepa kolegij-
skega poslovodnega organa. 



NOČNE 
CVETKE 
• Prejšnjo sredo so 
v prostorih za treznenje 
v Celju pridržali Marijo L. 
iz Iršičeve. Marija je ta 
dan, nekaj po 23. uri pri-
pravila precej glasen 
show svojim sosedom; na 
ulico in pred hišo je meta-
la steklenice - prazne se-
veda - potem pa še precej 
glasno vpila na hodniku, 
da bi zbudila še tiste naj-
bolj zaspane sosede. Ve-
černa predstava seje kon-
čala s prihodom milič-
nikov. 
• Stanko P. iz Šaranovi-
čeve je v soboto popoldne 
razgrajal v Dalmaciji. Ker 
ta dan to ni bilo njegovo 
prvo srečanje z miličniki, 
je moral v prostore za 
treznenje. 
• Husein Č. iz Linharto-
ve ulice je v ponedeljek 
popoldne -v Dalmaciji tr-
dil, da je plačal zapitek 
z bankovcem za 20.000 di-
narjev, zato je zahteval 
drobiž. Natakarica je me-
nila, da sploh ni plačal; 
ker je vsak trdil svoje, sta 
poklicala miličnike. V nji-
hovi prisotnosti je Husein 
nekoliko pobrskal po že-
pih in takoj odkril - dvaj-
settisočaka. 
• V ponedeljek zvečer so 
se na Mariborski cesti ste-
pli celjski železničarji. 
Djordje M. je udaril z že-
leznim drogom Živka V. 
tako močno, da mu je zlo-
mil lobanjsko kost. 
• V torek zjutraj so malo 
pred drugo uro miličniki 
pridržali Vladimirja D. iz 
Goriške ulice. Vladimir je 
prišel domov precej okro-
gel, potem pa je pretepal 
ženo. Ker to ni bilo prvič, 
so ga miličniki takoj zju-
traj odpeljali k preisko-
valnemu sodniku. 

S.Š. 

Zadnjega desetdnevnega treninga, kije priprava za polaganje višjih pasov pred republi-
ško komisijo, so se poleg miličnikov udeležili tudi štirje kar ateisti iz Celja in Žalca. 
Treninge sta vodila mojstra Miro Žaberl in Srečko Krope. 

Poudarek |e na samoobrambi 
Miličniki vsako leto pripravijo treninge Jiu Jitca 

Jiu jitc je v svetu precej raz-
vita obrambna veščina; veči-
noma so jo sprejele enote po-
licije. Tudi pri nas je ta boril-
na veščina prav tako precej 
razširjena po zaslugi organov 
za notranje zadeve - miličniki 
se z njo seznanijo že v kadet-
ski šoli, kasneje pa znanje in 
spretnosti še izboljšujejo. 

Miličniki v kadetski šoli po-
navadi pridejo do zelenega pa-
su 3 kyu. Kasneje so v enotah 
milice še enkrat mesečno ob-
vezne vaje samoobrambe in pa 
desetdnevni treningi, ki so 
v bistvu priprave za višje pa-
sove. 

V Celju organizira treninge 
inšpektorat milice,^že osmo le-
to pa jih vodi Miro ZaberI, moj-
ster 2. dan, pomaga pa mu 
Srečko Krope, mojster 1. dan. 

»Letos je bil trening prvič 
bolj odprt, saj smo povabili tu-
di po dva karateista iz Žalca in 
Celja. Fantje so zelo dobro de-
lali, čeprav se prej niso ukvar-
jali z jui jitcom,« pravi Miro 
Žaberl. 

Izpite za višje pasove oprav-
Ij^o enkrat na leto pred repu-
bliško komisijo v Ljubljani, 
podeljujejo pa jih po Pravilni-
ku o opravljanju izpitov in po-
deljevanju pasov obrambe de-
lavcem organov za notranje za-
deve. 

Jiu jitc je precej razširjen 
tudi v Evropi. Je skupek juda, 
karateja in aikidoja, sloni pa 
na tehniki obramb, ne pa na-
pada. Poznati je potrebno 
obrambe proti neoborožene-
mu napadalcu in proti napa-
dalcu s palico, nožem, pištolo, 
puško ali kakšnim drugim 
orožjem, primernim za napad. 

»Po letu 1983 so se kriteriji 
nekoliko zaostrili,« pravi Miro 
Žaberl, »zato je tudi kar precej-
šen osip mojstrov.« 

Ni treba posebej poudariti, 
da je samoobramba v milični-
škem poklicu zelo pomembna, 
saj se miličniki vsak dan znaj-
dejo v nevarnih situacijah, ko 
morajo uporabiti silo (seveda 
takrat, ko jim to dovoljuje tudi 
zakon). Prav fizična sila, ki se 
deli na strokovne prijeme, 
strokovne udarce in mete, pa 
je najmilejša oblika sile (za ra-
zliko od palic-gumijevk in 
orožja). Prav zato v organih za 
notranje zadeve težijo, da bi se, 
če je že potrebno, uporabila po 

možnosti sila, kije s strokovni-
mi prijemi najmilejša. Seveda 
pa je to mogoče le, če miličniki 
res dobro obvladajo samo-
obrambo, zakaj v nasprotnem 
lahko spravijo v nevarnost tu-
di svoje življenje. 

Čeprav je jiu jitc šport orga-
nov za notranje zadeve, pa je 
zadnje čase tudi vse več po-
skusov, da bi ga še bolj razširi-
h. Predvsem zato, ker je precej 
zanimiv za učenje in ker gre za 
samoobrambno tehniko. 

»V Sloveniji sicer še ni kluba 
za jiu jitc, sekcije v okviru dru-
gih klubov,pa niso zaživele,« 
pravi Miro Žaberl. »Vendar pa 
so že prišle pobude, da bi usta-
novili republiško zvezo za jiu 
jitc, ustanavljajo pa klube 
v Kopru, Ljubljani in Novi Go-
rici, pa tudi v Celju razmišlja-
mo, da bi ustanovih klub. Po-
budniki za ustanovitev klubov 
so predvsem delavci organov 
za notranje zadeve.« 

SREČKO ŠROT 

Utonil v deroči 
vodi 

V potoku Hudinja v Vitanju 
je utonil 63-letni Franc Vidmar 
iz Vitanja. Vidmar, ki si je pri 
hoji pomagal s palico, je hotel 
prečkati potok po nezavarova-
ni brvi. Pri hoji mu je verjetno 
zdrsnilo, tako da je padel 3,5 
metra globoko v deročo vodo 
in utonil. 

Ma žeieznici ie mani nezgod 
V desetih mesecih letos je bila varnost na železniških 

irih boljša kot minula leta. Manj je bilo iztirjenj tovornih 
fagonov, manj povoženj in nesreč na prehodih. Nivojska 
irižanja železniških tirov in cest pa so še vedno črne 
očke, kjer se pripeti največ nesreč. 

Ob tem je seveda povsem jasno, zakaj železničarji ne 
avarujejo potnih prehodov z avtomatskimi zapornicami in 
vetlobno signalizacijo. V prazni blagajni za to ni dovolj 
lenarja, čeprav bi s tem rešili marsikatero življenje. Letos so 
norali železničarji opustiti tudi nekatere druge investicije. 

0 tem so razpravljali tudi delegati sisa za železniški in 
iški promet in podprli predlog zakona za povišanje pri-
?evne stopnje za pokrivanje dela stroškov enostavne repro-
ukcije. O tem bodo odločali delegati zbora združenega dela 
1 zbora občin Slovenije na novembrski in decembrski seji. 

MARTIN FRECE 

Pred avtomobil 
v petek zvečer, približno ob 

21. uri je 45-letna Helena Ajd-
nik iz Celja hotela prečkati ma-
gistralno cesto med Žalcem in 
Šempetrom. Po cesti je takrat 
pripeljal z osebnim avtomobi-
lom 22-letni Marko Horvat iz 
Pariželj, ki je zadel peško tako 
močno, da je bila na kraju ne-
sreče mrtva. Horvat je po trče-
nju zapeljal na travnik, v nje-
govem avtomobilu pa seje laž-
je ranil 21-letni sopotnik Igor 
Zupane iz Pariželj. 

Izsiljevale v križišču 
Prejšnjo sredo zjutraj je na 

križišču lokalnih cest v Vojni-
ku 54-letni Alojz Rak iz Šmar-
jete z osebnim avtomobilom 
izsiljeval prednost pred 54-let-
nim voznikom osebnega avto-
mobila Leopoldom Lampre-
tom iz Vojnika. V nesreči se je 
huje ranila Lampretova sopot-
nica Veronika Lampret. 

DELAVSKI SVET 
razpisuje 
prosta dela in naloge 

VODJE TEHNIČNO-
VZDRŽEVALNE SLUŽBE 

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev, 
določenih v družbenem dogovoru o uresničevanju 
kadrovske politike v občini Žalec izpolnjevati še 
nasledne pogoje: 

- da imajo končano višješolsko izobrazbo strojne 
smeri ali z delom pridobljeno znanje; 
- da imajo najmanj 4 leta ustreznih izkušenj; 
- da so družbeno-politično aktivni. 

Za navedena dela in naloge bo kandidat izbran za 
dobo 4. let. Ob prijavi naj kandidati priložijo 
dokumente o izpolnjevaju razpisnih pogojev. 

Prijave naj kandidati pošljejo v 15. dneh na zgornji 
naslov. O izbiri bodo kandidati obveščeni v 30. 
dneh. 

Seizmološki zavod SR Slovenije 

vabi na podlagi svojega Pravilnika o sistemizaciji 
del in nalog k sodelovanju: 

1. upravnika zgradbe 
na Observatoriju Golovec, 

2. snažilko 
za Observatorij Golovec in upravo zavoda Kersniko-
va 3 

Zaželeno je, da sta delavca pod tč. 1 in 2. zakonca. 

Poleg izpolnjevanja splošnih pogojev pričakujemo, 
da ima delavec za dela in naloge pod tč. 1 dokonča-
no srednješolsko izobrazbo ter opravljen vozniški 
izpit B kategorije, za dela in naloge pod tč. 2 pa 
osnovnošolsko izobrazbo oziroma dokončan pro-
gram za usposablianje. 

Obe delovni razmerji bomo sklenili za nedoločen 
čas. 
Za dela pod tč. 1 je na voljo hišniško stanovanje na 
Observatoriju Golovec (41 m^). 
Zaželeno je, da izbrana delavca pričneta z delom 1. 
1.1988. Poskusno delo za dela in naloge pod tč. 1 in 
2 traja 3 mesece. Rok za prijave je 15 dni po objavi. 
Kandidati bodo obveščeni o izbiri v 30 dneh od 
dneva, ko bo sprejet sklep o izbiri. 
Prijave pošljite na naslov: Seizmološki zavod SR 
Slovenije, Kersnikova 3, Ljubljana. 

kov ino tehna 
DELOVNA SKUPNOST SKUPNIH 
SLUŽB 
Delavski svet 
razpisujemo 
dela in naloge s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi 

1. vodja sektorja za razvoj in 
ekonomiko poslovanja 

2. vodja storitvenega sektorja 
Kandidati morajo poleg splošnih izpolnjevati še na-
slednje pogoje: 
Pod 1: 
- VII. stopnja strokovne zahtevnosti ekonomske 
smeri 
Pod 2: 
- VII. ali VI. stopnja strokovne zahtevnosti ekonom-
ske, tehnične ali pravne smeri. 
Pod 1. in 2. pa še: 
- 5 let delovnih izkušenj pri delih in nalogah v enaki 
ali sorodni dejavnosti. 
- sposobnost za vodenje, organiziranje in razvijanje 
delovnega procesa 
- izpolnjevanje ostalih pogojev določenih v družbe-
nem dogovoru o oblikovanju in izvajanju kadrovske 
politike v občini Celje 
- da predložijo program dela za mandatno obdobje. 
Dela in naloge razpisujemo za dobo 4. let. 
Kandidati, ki izpolnjujejo pogoje razpisa, naj pošljejo 
ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev v 15. 
dneh po objavi na naslov: 
KOVINOTEHNA Celje, Mariborska c. 7, Kadrovski 
oddelek (za razpisno komisijo DSSS). 



Smučarji imajo 
novega sponzorja 

Smučarski klub v Celju je 
znova menjal ime in pridobil 
novega pokrovitelja - Unior. 
Ko je najprej bil samo SK 
Celje se je potem preimeno-
val v Izletnik, zatem ga je 
pod svoje okrilje vzel sozd 
Merx. TO sodelovanje pa ni 
trajalo dolgo, saj posebej 
smučarji z njim niso bili kaj 
prida zadovoljni, ker so za 
svoje delo z vsemi selekcija-
mi dobili zgolj simbolične fi-
nančne zneske. Tako so se 
odločili in začeli iskati nove-
ga botra. Našli so ga v delov-
ni organizaciji Unior Zreče 
in na zadnjem občnem zbora 
so z njihovimi predstavniki 

podpisali sporazum o spon-
zorstvu. 

Po besedah članov smu-
čarskega kluba bo zdaj lažje 
delati, saj so v delovni orga-
nizaciji Unior Zreče (pod nji-
hovim okriljem so že ljub-
ljanski tekači na smučeh pa 
smučarji skakalci iz Zbelo-
vega) našli veliko razumeva-
nja. Zdaj so na potezi smu 
čarji, da z dosežki v novi se-
zoni povrnejo del »dolga«. 
V svojih vrstah imajo vrsto 
mladih, nadarjenih tekmo-
valcev, dva Simon Koražija 
in Snežana Vignjevič pa sta 
tudi člana državne reprezen-
tance za svoj letnik. TV 

POO KOSI 
1. B zvezna liga: košarkarji 

Merxa so morali tokrat na pot 
v Vršac, kjer so doživeli osmi 
poraz, saj so izgubili z domači-
ni 107 : 96. OdUčen je bil Pi-
pan, ki je dal 39 košev, vendar 
to žal ni bilo dovolj za osvoji-
tev prepotrebnih točk. Tako je 
Merx med štirinajstimi ekipa-
mi z eno samo zmago še vedno 
na zadnjem mestu, v prihod-
njem kolu, 28. novembra pa 
znova gostuje in sicer pri Bor-
cu, ki je na tretjem mestu. 

2. zvezna liga: košarkarice 
KORS Rogaške so gostovale 
v Zagrebu in doživele nepriča-
kovano visok poraz z Montin-
gom 94 : 62. Na lestvici so Ro-
gačanke četrte, v 8. kolu pa se 
bodo 5. decembra doma pome-
rile z Lavčevičem, ki je tretji, 
vendar z enakim številom 
točk. 

Moška republiška liga: lo-
kalni derbi je bil v Rogaški, ki 
so ga dobili košarkarji Roga-
ške proti Cometu 91 : 83. Naj-
boljši pri Rogaški je bil Vola-
rič, ki je dal 28 košev, pri Co-
metu pa Šmid 34. Štorski Žele-
zar je gostoval v Ljubljani, kjer 
se je dobro upiral favorizirane-
mu Mineral Slovanu, saj je iz-
gubil samo 105 : 93. Kahvedžič 
je dal 27 košev. Na lestvici je 
Rogaška četrta, Comet peti in 
Železar predzadnji, enajsti. 8. 
kolo, 5. decembra: Comet 
- Maribor 87, Železar - Novo-
les, in Rogaška - Helios. 

Ženska republiška liga: ko-
šarkarice Cometa so izgubile 
v Cerknici 74 : 68 (najboljša 
strelka Klančnikova 18), Met-
ka pa na Jesenicah 67 : 66 (Jur-
še 30). Metka je peta, Comet 
deveti. 7. kolo 5. decembra: 
Comet - Induplati Mengeš in 

* Metka - Slovan. 
2. SKL moški: končanje pr-

vi del lige. Na prvem mestu so 
po visoki zmagi na domačih 
tleh nad ekipo Mute 105 : 51 
košarkarji Šentjurja, ki do se-
daj še niso bili poraženi. 

V 3. skupini vzhodnega dela 
te lige poleg Šentjurja za prvi 
dve mesti, ki vodita v razigra-
vanje za vstop v prvo republi-
ško ligo, konkurirajo še ekipe 
Slovenj Gradca, Elektre in 
Polzele. Slednja je v tem kolu 
premagala moštvo Prebolda 
86 : 69. Za Polzelo so največ 
košev dosegli M.Turnšek 29, 
Juteršnik 14 in Mlakar 13, za 
Prebold pa Širše 25 in Govc 14. 

Kadeti Polzele so na doma-
čem igrišču premagali vrstni-
ke ljubljanske Ilirije 80 : 70, na 
gostovanju v Ljubljani pri 
Smeltu Olimpiji pa so izgubili 
s 128 : 87. 

TV - DEAN ŠUSTER 

NAKRATKO 

Strelci v republiških 
ligah 

s 4. kolom so strelci nadalje-
vali tekmovanje v 1. in 2. repu-
bliški ligi, kjer imamo tudi 
s celjskega območja svoje pred-
stavnike. 

V 1. ligi je Unior Zreče doma 
osvojil pomembni točki, ko je 
premagal močno ekipo SD 
F. Lešnik-Vuk iz Hotinje vasi, 
najboljši posameznik pri zmago-
valcih pa je bila Blanka Kežmah 
2 odličnimi 372. krogi. V ekipi so 
še bili Marjan Podgrajšek, Cveto 
Ljubič in Franc Rubin. SD Kovi-
nar Štore je gostovala v Rušah in 
premagala SD Prvi Pohorski ba-
taljon. Nastopili so Vili Dečman, 
Franc Hočevar, Ivan Kočevar in 
Branko Malec, ki je bil s 375 kro-
gi daleč najboljši posameznik. 
Celjani so gostovali v Mariboru 
in izgubili z vodečo ekipo SD 
A. Majerič. V ekipi so nastopili 
Ervin Seršen, Tone in Barbara 
Jager ter Jože Jeram, ki je bil 
najboljši s 368. krogi. 

V 2. ligi je LIP v Slov. Konjicah 
premagal strelce F. Šteklič iz 
Škofje vasi. Pri domačinih je bil 
najboljši Darko Kadilnik, pri go-
stih pa Branko Žnidar. V Hrast-
niku so strelci Žalca premagali 
domačine in sicer v postavi Jani 
Pukmajster, Justi~n Smrkolj, 
Mladen Melanšek in Vojko 
Škodnik, ki je bil s 371. krogi 
najboljši posameznik. Premočno 
vodijo strelci Žalca. 

TONE JAGER 

Kovinar Jesenski 
prvak 

v zadnjem, devetem kolu 
Medobčinske nogometne zveze 
Celje za člane so bili doseženi 
naslednji rezultati: Papirničar 
- Svoboda 0:1, Hrastnik - Celulo-
zar 4:1, Opekar - Kovinar 1:1 in 
Odred - Šmarje 5:0. Že drugič pa 
je bila preložena tekma Rudar 
Senovo - Orlica, ker ni bilo dele-
giranih sodnikov. O tem bodo 
razpravljali na MNZ Celje, saj je 
takšen odnos do klubov nepo-
šten. 

Jesenski prvak je postal Kovi-
nar Štore s 14 točkami, sledijo pa 
Opekar 13, Hrastnik in Papirni-
čar po 12, Svoboda in Celulozar 
po 10, Odred 9, Rudar Senovo 6, 
Šmarje 2 ter Orlica, kije še vedno 
brez točke. 

TV 

Šahovska 
tekmovanja 

Mladinska ekipa KS Lava se 
je v Štorah pomerila z mladin-
sko ekipo metalurško kovinar-
ske šole ter po dvokrožnem si-
stemu prepričljivo zmagala 
20:0. 

Članska ekipa KS Lava se je 
pomerila z ekipo IMP Klima in 
tudi zmagala 75,5 proti 45,5. 

V KS Lava so organizirali tudi 
dva hitropotezna turnirja, kjer je 
nastopUo 12 šahistov. V 1. skupi-
ni je zmagal Karli Janežič, v dru-
gi pa Gregi Pungeršek. 

V petek, 27. novembra ob 17. 
uri pa bo še turnir v počastitev 
29. novembra, kjer bodo nastopi-
le ekipe Merx Celje, Unior Zreče, 
Konus Slovenske Konjice in Co-
met Zreče. 

F. PEŠEC 

Cuk neuspešen na 
15. SP v Judu 

v Essnu v ZR Nemčiji je bilo 
15. svetovno prvenstvo v judu, 
kjer je v jugoslovanski repre-
zentanci nastopil tudi Celjan, 
član judo kluba Ivo Reya Štefan 
Cuk. V 1. kolu je s težavo (zaradi 
hujšanja in nastopa v najnižji ka-
tegoriji) premagal Alžirca Harka-
tama, v 2. kolu pa gaje brez težav 
kmalu po začetku borbe prema-
gal ItaMjan Cattedra. Tako je bilo 
konec želja o osvojitvi vs^ pete-
ga mesta ali celo medalje. 

TV 

Nastop karateistov 
v Ormožu je bilo 2. kolo repu-

bliške lige v karateju semmi 
contact, kjer so nastopili tudi 
predstavniki Celja ter osvojili 
več medalj. Med pionirji sta 3. 
mesto osvojila Zef Vučej v kate-
goriji do 30 in Marjan Vilč v kate-
goriji do 40 kg. Rezultati člani: 
do 63 kg 1. Vahid Drapič, 2. Ha-
sib Alagič, do 69 kg 1. Andrej 
Kovačič, do 74 kg 3. Žan Videč, 
do 79 kg 1. Hasan Ibrič, do 84 kg 
1. Boštjan Kranjec in nad 84 kg 2. 
Roman Muškatevc in 3. Milan 
Kupec. 

Šoštanj sedmič 
zmagal 

v republiški rokometni ligi so 
končali jesenski del prvenstva. 
Rokometaši Šoštanja so doma, 
premagali STT Rudar Trbovlje 
29:21, najboljša strelcajia sta bila 
Lesjak 8 in Požun 7. Šoštanj bo 
tako prezimil na 3. mestu z dve-
ma točkama zaostanka za vode-
čim Slovenj Gradcem. Rokome-
taši Šoštanja so v enajstih tek-
mah sedemkrat zmagali in štiri-
krat izgubili, osvojili 14 točk ob 
gol razliki 269:236. V prvem spo-
mladanskem kolu bo Šoštanj 
igral doma s Termopolom, ki je 
deseti. 

Trim team zmagal 
v hali Golovec in dvorani teh-

niške šole je bil 11. turnir roko-
metnih veteranov, kjer je nasto-
pilo 16 slovenskih ekip. Po pred-
tekmovanju v štirih skupinah sta 
se v finale uvrstila organizator 
Trim team iz Celja in Ormož. 
Zmagali so Celjani 20:16 ter tako 
po šestih letih ponovno osvojili 
naslov prvaka ter pokal Stanka 
Toša, žal že pokojnega nekdanje-
ga velikega ljubitelja rokometa 
v Sloveniji in tudi predsednika 
republiške rokometne zveze. 
Ekipa Šoštanja je bila sedma, 
Griže pa osme. 

TV 

Ljubno sredi lestvice 
v ženski odbojkarski republi-

ški ligi imamo dva predstavni-
ka. V 7. kolu je Ljubno doma 
premagalo Krim 3:1, Topolšica 
K^uh pa je v Šoštanju izgubila 
s Partizanom Črnuče 2:3. Ljubno 
je trenutno peto, Topolšica Ka-
juh pa šesta. 8. kolo 5. in 6. de-
cembra: Črnuče - Ljubno in Ta-
bor - Topolšica Kajuh. 

Dve zmagi novink 
Po nekaj letih premora znova 

nastopajo rokometašice ERE 
Šmartno ob Paki v republiški 
ligi. V zadnjem kolu jesenskega 
dela so v Tolminu izgubile s Cer-
knim 23:17, najboljši strelki pa 
sta bili Trobina in Frangeš, ki sta 
dali po štiri gole. Mlade rokome-
tašice so v enajstih kolih dvakrat 
zmagale in devetkrat izgubile, 
osvojile štiri točke in deseto me-
sto. Spomladi bo treba veliko na-
pora, da se bodo obdržale v ligi. 
V 1. spomladanskem kolu gostu-
jejo pri Alplesu, ki je trenutno 
zadnji. 

II. slovenska 
šahovska liga 

V celjski skupini so bili dose-
ženi naslednji rezultati: Celje 
- Ravne 5 : 1, ŠK Velenje - Slo-
venj gradeč 3 : 3, Brežice - Krško 
3,5 : 2,5 ter Rudar Trbovlje - Za-
gorje 4,5:1,5. Pri Celjanih so zma-
gali Bervar, Ceglar, Jazbec in No-
vakova, remizirala pa F. Pešec in 
Korošec. V soboto bo derbi za 
drugo mesto v tej ligi in sicer v T. 
Velenju, kjer se bosta srečala ŠK 
Velenje in ŠK Celje. Vrstni red: 
Slovenj gradeč in Velenje po 8, 
Celje 7, Rudar Trbovlje, Krško in 
Brežice po 4, Ravne 3 in Zagorje 
2 točki. 

FRANC PEŠEC 

40 let ŠŠD Kajuh 
V petek, 27. novembra, bo za-

nimivo v dvorani Narodnega 
doma, kjer pripravljajo člani 
Šolskega športnega društva 
proslavo ob 40 letnici enega naj-
boljših tovrstnih društev v Slo-
veniji. 

Medse so povabili vse nekda-
nje odlične športnike in športne 
delavce, ki so obiskovali nekda-
njo celjsko gimnazijo. Gotovo bo 
to zanimivo srečanje med nekda-
njimi in sedanjimi generacijami, 
ki so ali bodo veliko dale celjske-
mu pa tudi širšemu športnemu 
prostoru. Srečanje se bo začelo 
ob 11. uri. 

TV 

Topolšica četrta 
v moški republiški odbojkar-

ski ligi z našega območja nasto-
pata dve ekipi. V 7. kolu je Šem-
peter doma izgubil s Partizanom 
Narodni dom 1:3, Topolšica pa je 
doma premagala Izolo 3;0_. Na le-
stvici je Topolšica četrta, Šempe-
ter pa deseti. 8. kolo: derbi bo 
v Šempetru med domačini in To-
polšico. 

Talne obloge 
(itlson, tapison, preproge) 

hitro, zanesljivo in 
temeljito čistim. 

JOŽE GLOJNARIČ, 
Na Otoku 2, Celje, 
tel. (063) 25-474. 

Tkanina pokrovitelj drsalcev 
Predstavnik Tkanine Janez 

Krbavec in predsednik sekci-
je za umetnostno drsanje in 
kotalkanje Ivan Pfeifer (na fo-
tografiji) sta prejšnji teden 
slovesno podpisala pogodbo, 
s katero Tkanina prevzema 
pokroviteljstvo nad celjskimi 
umetnostnimi drsalci in ko-
talkarji. To odločitev, s kate-
ro dajejo drsalcem tudi boljše 
finančne možnosti za še večje 
uspehe, so podprli vsi tozdi 
v Tkanini. 

Tako imajo vsi tri sekcije 
Športnega društva Park (ki so 
v bistvu kar klubi) svojega po-
krovitelja - hokejisti Cinkar-
no, teniški igralci Zlatarno in 
drsalci Tkanino. 

Drsalci se lahko pohvalijo že 
s precej odmevnimi rezultati, 
saj imajo v svojih vrstah dva 
slovenska prvaka, dosegli pa 
so tudi več odličnih rezultatov 
na državnem prvenstvu. Zad-
nja leta se bolj trudijo, da bi 
v svoje vrste privabili čimveč 

mladih drsalcev. Tako so 
naučili drsati več kot 80 ot 
podobno šolo drsanja pa b 
pripravili tudi v nasled 
dneh. Nekaj otrok iz te šol 
potem ukvarja z drsanjem! 
tekmovalno. 

Letos bodo Celjani pri] 
vili tudi dve zanimivi tek 
vanji - državno mladinsk 
republiško člansko pr 
stvo; obe tekmovanji bosti 
bruarja. Pripravljajo pa I 
nekaj zanimivih medk 
skih srečanj umetnostnih 
salcev. 

Ob podpisu pogodbe 
predstavniki sekcije za drsa 
in kotalkanje obljubili, da 
bodo tudi poslej tako trudil 
v svoje vitrine prinesli čim 
pokalov ter se tako na naj bo 
način oddolžili pokrovitelj 

S ŠB 
Foto: EDI MASI 

LIBELA CELJE 
Industrija tehtnic 
in finomehanike 

Delavski svet DO in DSSS LIBELA Celje razpisuje 
prosta dela in naloge s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi 

1. Direktorja delovne organizacije 
2. Vodenje kadrovsko splošne 

službe 

Kandidati za opravljanje razpisanih del in nalog mo-
rajo poleg splošnih, z zakonom o združenem delu 
določenih pogojev, izpolnjevati še naslednje poseb-
ne pogoje: 

Pod 1.: - visokošolska izobrazba ustrezne smeri in 
4 leta delovnih izkušenj pri opravljanju odgovornih 
del v gospodarstvu, ali 
- višješolska izobrazba ustrezne smeri in 5 let delov-
nih izkušenj pri opravljanju odgovornih del v gospo-
darstvu 
- aktivno znanje enega svetovnega jezika in enega 
pasivno 
- organizacijske in vodstvene sposobnosti 
- pri svojem delu aktivno uveljavljanje načel samo-
upravljanja in socialistične morale 
- da predloži program izvajanja srednjeročnega 
plana. 
Pod 2.: - visoka izobrazba ustrezne smeri in 3 leta 
uspešnih delovnih izkušenj na odgovornih delih ali 
- višja izobrazba ustrezne smeri in 4 leta uspešnih 
delovnih izkušenj na odgovornih delih 
- obvladanje enega svetovnega jezika 
- organizacijske in vodstvene sposobnosti 
- pri svojem delu aktivno uveljavljanje načel samo-
upravljanja in socialistične morale 
- kandidati morajo predložiti program izvajanja 
srednjeročnega plana za svoje področje. 

Kandidata bosta imenovana za dobo 4 let. 
Kandidati naj pošljejo svoje prijave z dokazili o izpol-
njevanju pogojev na naslov: 
LIBELA CELJE 
Opekarniška o. 2, 63000 CELJE 
Kadrovsko splošna služba 
Z oznako »za razpisno komisijo« 
v 15. dneh po objavi. 
Kandidate bomo o izidu razpisa obvestili v 8. dneh 
po sprejemu ustreznih sklepov. 

Odbor za delovna razmerja delovne skupnosti 

Zavarovalne skupnosti Triglav 
Območne skupnosti Celje 

objavlja 
naslednja prosta dela in naloge 

Zavarovalnega zastopnika za 
zastop Celje 

Poleg splošnih morajo kandidati izpolnjevati še na-
slednje pogoje: 

- da imajo srednjo strokovno izobrazbo (V. stopnja) 
in 1 leto delovnih izkušenj ali 
- da imajo poklicno srednjo šolo (IV. stopnja) in 
2 leti delovnih izkušenj 

Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
naj kandidati pošljejo v 8. dneh od dneva objave na 
naslov: Zavarovalna skupnost Triglav, območna 
skupnost Celje, Mariborska c. 1, Celje. 

O izbiri bodo kandidati obveščeni v 15. dneh od 
dneva izbire. 



Magrade kot spomin na Stanka Bloudka 
Naključje je naneslo, da 

jnio bili na širšem celjskem 
prostoru v manj kot letu dni 
organizatorji dveh srečanj ti-
jtih, ki so najzaslužnejši za te-
lesno kulturo v slovenskem 
prostoru. Lani decembra so 
y Žalcu pripravili zaključno 
^prireditev »izbiramo najbolj-
šega športnika«, pred dnevi 
jia so v Nazarjah podelili naj-

višja priznanja republike Slo-
venije športnikom, športnim 
delavcem in organizacijam 
- Bloudkove nagrade in pla-
kete. 

Značilnost za obe prireditvi 
je enotna: povsod je bila dvo-
rana premajhna, da bi sprejela 
vse, ki so želeli pozdraviti naše 
zdajšnje, predvsem pa prejšnje 

mojstre športa. V obeh krajih 
sta se izkazala tudi organiza-
torja, tako da so oboji resnično 
zadovoljni zapuščali decembra 
lani Žalec, zdaj novembra pa 
Nazarje. 

Stanko Bloudek je še danes 
legenda. Veliko je naredil za 
slovenski šport in zato so vsi, 
ki dobijo priznanje z njegovim 
priimkom ponosni. Letošnja 
prireditev je bila trindvcgseta, 
Bloudkove nagrade je dobilo 
6 posameznikov (med njimi tu-
di Pavla Trogar iz Mozirja) in 
športna organizacija, Bloudko-
ve plakete pa 15 posameznikov 
(dva iz Celja in eden iz T. Vele-
nja) in dve organizaciji. 

Prireditev so odlično pripra-
vih domačini, S£y skor^ ni bilo 
krajana, ki ne bi sodeloval. 
Slavnostni govornik predsed-
nik skupščine TKS Andrej Br-
var pa je med drugim omenil: 
»Hvala vsem amaterskim 
športnim delavcem, da sledijo 
Bloudkovi poti. Če bodo tako 
delali vsi se nam ni bati, da bi 
začeli zaostajati, nasprotno, 
naši uspehi bodo vedno večji.« 

Rudi Pur, predstavnik El-
kroja iz Nazarij: »Glavno po-
kroviteljstvo nad prireditvijo 
podelitve Bloudkovih nagrad 
in plaket smo sprejeli zato, ker 
kolektiv pri nas v občini pod-
pira praktično vso telesno kul-
turo. Naše ime nosijo odbojka-
rice Ljubnega, ki nastopajo 
v republiški ligi, smo pokrovi-
telji nogometašev Elkroja, ki 
tudi igrajo v republiški ligi, 
zraven pa smo tudi pri smuča-
nju. Opremljamo najmlajše, ki 
bodo starejše čez leta nadome-
stili. Tu vidim naše poslanstvo. 
Prepričan pa sem, da bi takš-
nih prireditev, kot je podelitev 
Bloudkovih priznanj, morala 
biti večkrat v manjših krajih, 
kajti to je spodbuda, da se mla-
di odločajo za šport.« 

TONE VRABL 
Foto: LJUBO KORBER 

Plaketo je dobil tudi Pavle Bu-
kovac iz Celja za strokovno de-
lo v rokometu in nogometu ter 
za uspešno organizacijsko delo 
v telesni kulturi. Pavle je tre-
nutno tudi predsednik skupš-
čine TKS Celje, kjer poskuša 
po najboljših močeh skupaj 
z ostalimi najožjimi sodelavci 
doseči to, da naša telesna kul-
tura ob vseh napovedih v pri-
hodnjem letu ne bi bila še 
v slabši situaciji. 

Tudi Velenjčan Alojz Jevše-
nakje dobil Bloudkovo plake-
to za vsestransko uspešno de-
lo, zlasti še pri razvoju smučar-
skih skokov in pri dokončnem 
oblikovanju centra za to pano-
go v T. Velenju. Ponosen je, da 
tudi tekmovalci Celjsko - Ko-
roške regije počasi, vendar 
vztrajno prevzemajo primat 
Gorenjcem. To velja še pose-
bej za ml^še kategorije. In ker 
iz malega raste veliko smo lah-
ko optimisti! Po prejemu 
Bloudkove plakete ni govoril 
o njej, ampak o tem, kaj delajo: 
»VBraslovčah gradijo olimpij-
sko skakalnico na Dobrovljah, 
v T. Veler^}u zaključujemo cen-
ter za skoke, na Rogli pa se naj 
bi pojavila 90m skakalnica.« 

Bloudkovo nagrado je edina 
na celjskem območju dobila 
Pavla Trogar iz Mozirja za 
uspehe na področju množično-
sti ter strokovnega in organiza-
cijskega dela, še zlasti pa velja 
to za Mozirje. V obrazložitvi za 
prejem Bloudkove nagrade je 
še zapisano, daje Pavla Trogar 
postala pojem ne le za mozir-
sko, temveč tudi za slovensko 
telesno kulturo. V pogovoru 
po prejetju priznanja je skrom-
no, vendar veselo rekla: »45 let 
delam v telesni kulturi. Veliko 
sem naredila, vendar še vedno 
premalo. Telesna kultura in 
zdravje sta namreč pogoj, da 
bomo lažje in bolje opravljali 
vsakodnevne zahtevne delov-
ne in ostale naloge.« 

\Priznanja Stanka Bloudka je na zaključni slovesnosti nagra-
jencem izročal predsednik TKS Andrej Brvar. Plaketo spre-
jema Adolf Urbančič iz Celja za dolgoletno uspešno, stro-
škovno in organizacijsko delo v atletiki. »Vrbi« je trenutno 
leden najstarejših še vedno aktivnih športnih delavcev 
v Celju, startni znak pa je dal na »svojem«, Kladivarjevem in 
kugih stadionih mnogim svetovno znanim atletom. 

Hokejske vesti 
v prvi tekmi drugega dela 

zvezne hokejske lige je Cin-
karna Celje doma premagala 
Bosno iz Sarajeva 5 :0 (0:0, 
3 : O, 2 : 0). Strelci so bili Bialik 
in Režek po 2 ter Majnik. Tek-
mo si je ogledalo 800 gledal-
cev, sodili pa so Rus iz Beogra-
da, Kopač iz Tržiča in Konc iz 
Kranja. Bosna je sicer nastopi-
la popolna, vendar se je Celja-
nom uspela upirati samo v prvi 

tretjini. V naslednji tekmi za 
točke bodo celjski hokejisti 
gostovali na Jesenicah, kjer se 
bodo srečah s Kranjsko goro, 
danes (četrtek) pa gostujejo 
v Ljubljani, kjer bodo v večer-
nih urah odigrali zaostalo tek-
mo s Slavijo za jugoslovanski 
pokal. 

Mladinci HDK Cinkarna Ce-
lje so gostovali v Ljubljani in 
izgubih s Kompas Olimpijo 
16 : O (8 : O, 5 : O in 3 : 0). Poraz 
ni tragičen, s^ je za Ljubljan-
čane igralo sedem državnih re-

prezentantov, za Celjane pa sa 
mi pionirji. Tudi v naslednjem 
kolu mladinci ali pionirji go-
stujejo pri Slaviji v Ljubljani. 

S tekmovanjem bodo začeli 
tudi v občinski sindikalni ho-
kejski ligi, v 1. kolu pa se bodo 
pomerili Grofija - (novinec 
v ligi) GD Lokrovec in Kovino-
tehna - Zlatarna, medtem ko 
bo ekipa Konusa prosta. Zara-
di pomanjkanja denarja letos 
ne igr^o ekipe Libela, Opekar-
na in Železarna. 

MARJAN SORŠAK 

Ofi'Dev 
Kitara in vokal: King Zolo, 

bobni: Ruud VVolters, bas: 
Dirkt Nizozemski trio, ki ga 
opredeljujejo kot vrhunski al-
Iternativni bend v Zahodni 
lEvropi, nasploh njihov LP 
!-DON't PUSH, se je v nedeljo 
ob 20. uri z enourno zamudo 
predstavil celjski napredno 
irazmišljajoči mladi publiki 
t v KLjUBu. 
• Ne uporabljajo elektronskih 
[pripomočkov, če odštejemo 
ovijanje sirene, ki je danes 
prisotno v glasbi nasploh, tem-
neč se držijo klasičnih inštru-
mentov. Z njimi razvijajo pro-
doren in močan hrup, ki sicer 
k moti ušes, se pa zato ustavi 

želodcu, da sitemu pokvari 
prebavo. 

boN'T PUSH (ne porivaj) 
h- Mi smo klavci časa 
^dj človeška ne porivaj 
^ vedno sem blazen 
Nim dih smrti 
Wtim kako kri kriči... 
• Vulgarna besedila brez rime, 
I' kratkih presledkih izbljuva-
la skozi priprta usta pevca, to 
k tipična lastnost skupine OH-
pEV. Predvsem teksti so tisti, 
»i so močni in originalni in jim 
Sajejo prvenstvo pred ostalimi 
tovrstnimi skupinami. 

CXH'DEVje bend, ki gaje po-
Nbno videti, doživeti v živo in 
Jato vse skupaj prebaviti skozi 
"ebelo črevo. E.E. 

Ansamliel, ki obeta 
Vokalno instrumentalni 

ansambel Song iz Luč, ki se 
je prejšnji petek predstavil 
tudi na naši radijski oddaji 
v Izletnikovem domu v Lo-
garski dolini, odlikuje mla-
dostna zagnanost in velika 
mera predanosti glasbi. Za-
to bomo o tej skupini še sli-
šali. 

Via Song^ sestavljajo bob-
nar Simon Storgelj, ritem ki-
tarist Zdravko Zamernik, 
klaviaturist Mitja Venišnik, 
solo kitarist in basist Slavko 
Bojnec, harmonikar Peter 
Zamernik ter klaviaturist in 
basist Alojz Selišnik. Pouda-
riti je treba, da so vsi (razen 
Bojnca) tudi dobri pevci. 

Ansambel, ki so ga ustano-
vili pred letom in pol se je 
opredelil s disko pop glasbo 
'n zaenkrat igrajo predvsem 
'uje m domače uspešnice 
s tega področja. Seveda pa za 

razne plese in veselice ne za-
nemarjajo tudi narodnoza-
bavne glasbe, ki pa ima svoj-
stven zven, primeren tej za-
sedbi. 

Via Song zaenkrat še ni 
posnel nobene skladbe, če-
prav fantje pravijo, da že de-
lajo tudi na tem. Seveda želi-
jo izdati kaseto in uspeti tudi 
izven regije. Zaenkrat so na-
mreč nastopah predvsem 
v celjski regiji, kjer jih tudi 
najbolj poznajo. Glasbo 
ustvarjajo sami, prav tako 
tudi besedila, čeprav ne za-
vračajo tudi pomoči s strani. 
Predvsem bi radi čimveč do-
brih besedil. 

Lahko verjamemo nekate-
rih izkušenim glasbenikom, 
ki napovedujejo, da ima ta 
skupina pred sabo lepo bo-
dočnost. Seveda, ^e bodo de-
lali tako zagnano tudi v bo-
doče. 

Najbolj sporna jugoslo-
vanska skupina Laibach 
je prvo naklado velikie 
plošče Slovenska Akro-
pola (3000 izvodov) že raz-
prodala, tako da j e že izšel 
ponatis (2000 izvodov). 
Skupina bo prihodnji če-
trtek v mali dvorani Hale 
Tivoh v Ljubljani pred-
stavila glasbo s plošče 
Opus Dei • V isti dvorani 
bodo v četrtek, 10. de-
cembra zadnjič nastopili 
Pankrti. Naslov nastopa 
je Zadnji pogo v Ljublja-
ni • Ansambel Braneta 
Klavžatja je te dni v Av-
striji izdal kaseto, pred 
produkcijskim nastopom 
v Gradcu pa so imeii pro-
metno nesrečo in njihov 
nastop ni bil najboljši • 

Lestvici Radia Celje 
Zabavne melodije: 

1. I WANT YOUR SEX-GEORGE MICHAEL (6) 
2. JAČI OD SUDBINE - BORIS (7) 
3. IT'S A SIN - PET SHOP BOYS (7) 
4. NA VESELICO-OBVEZNA SMER (5) 
5. VVHERE STREETS HAVE NO NAME - U2 (9) 
6. BEAT PATROL - STARSHIP (4) 
7. GALL ME - SPAGNA (3) 
8. OKRENI SE, IDI - NOVI FOSILI (2) 
9. HERE I GO AGAIN - VVHITSNEKE (2) 

10. SAMO MILIJON NAS JE - AGROPOP (1) 

Lestvica zabavnih melodij je na sporedu Radia Celje vsako 
soboto ob 17.15 uri. 

DomaČe melodije: 
1. ŽIVLJENJE NAS UČI - RŽ (8) 
2. LEPA MORA BIT' - HENČEK (6) 
3. ZA TVOJ NAJLEPŠI DAN - DOBRI ZNANCI (6) 
4. LJUBICA LAHKO NOČ - KMETEC (7) 
5. MOJA DEŽELA - SLOVENSKI MUZIKANTJE (7) 
6. SAMO ENKRAT SE ŽIVI - AVSENIK (2) 
7. NOCOJ S TEBOJ BI RADA ZAPLESALA - STOPAR (6) 
8. KO BOŠ SAMA - ROGAŠKI INSTRUMENTALNI KVINTET (10) 
9. POET UUBEZNI - SLAVČEK (1) 

10. NA SONČNI STRANI ALP-RUPAR (1) 
Lestvica domačih melodij je na sporedu Radia Celje vsak 
ponedeljek ob 17.15 uri. 

KUPON 
lestvica zabavnih melodij 

izvajalec 

lestvica domačih melodij 

izvajalec 

ime m priimek 

naslov 

Nagrajenca: Tanja Sodin, Mala Pristava 18, Šmarje pri Jelšah 
Jernej Zagozda, Podgorje 46, Celje 

Pišite na naslov: Novi tednik - Radio Celje, 
Trg V. kongresa 3a, 63000 Celje 

Vsakič nagrada - velika plošča, kija izžrebanci izberejo 
v prodajalni MELODIJA v Celju. 



Kakor čebele od cveta do cveta so begali stotniki od 
moža do moža. Vsaka četica, vsaka gruča je imela 
natančno določeno delo. Vsaki gruči je določil Iztok 
poveljnika. 

Davno pred svitom je kar skopnela vojska ob robu in 
se poizgubila v gozdu na levo in desno. Iztok je obkolil 
po višavah hunsko globel. Na obeh straneh izhoda je 
razvrstil najboljše lokostrelce, da posujejo vsakega 
beguna s puščicami in ga strmoglavijo s konja. 

O prvi zarije velel oddelku močnih suličarjev, da so 
glasno udarih v kotlino proti taboru. Sam s konjico seje 
oprezno prikrival ob straneh gozda. 

Mogočno so zadoneh kozlovski bojni rogovi. Razleglo 
seje in zabučalo po dobravah v nemo jutro. Hunomje 
zadoščala prva napoved bližajočega se sovražnika. Zatu-
lila je varhunska divja troblja, konji na paši so zarezge-
tali in v divjem begu drevili v tabor na poziv troblje. 
Žvižgi in piski, klici imen, zategli rigi so se raztočili pod 
nebo. Hunski vojščaki so prhali na konje, kakor bi jih 
bruhala gruda iz sebe. Nobene zmešnjave, nikakega 
strahu, red, miren in hiter, kakor bi vsi pričakovali 
napada že mesec dni. 

Stari Sloven, odet v železo, z rešetko čez lice, pokrit z 
velikanskim ščitom, z mogočnim kopjem v desnici, je 
vodil suličaije po soteski proti taboru. Rogovi so peli, 
Sloveni so po stari šegi zagnali grozen krik, urejene 
vrste so se zredčile, v besnem teku so se zagnale proti 
Hunom. Ko so ti zapazili sovražnike, so jih sprejeli z 
grozno ploho strehe. Zrak je zapiskal od švista puščic, 
kakor bi zažvižgala burja skozi gola zimska drevesa. 
Nekaj Slovenov je omahnilo in se zvalilo v klobkih po 
rosni travi. Četo je razplala besnost. Zastrti s ščiti so se 
drevili v hunske vrste. Že so frčale prve sekire po zraku, 
posamezne sulice so se zablisnile v dolgih lokih nad 
hunske konje. 

Huni so vrgli loke na pleča, pograbili dolge sulice in s 
povešenimi ostmi naperili naskok v Slovene pešce. 
Tedaj je zatulil stari Sloven z groznim krikom, gruča 
Slovenov se je stisnila v neprediren klin, čigar rilec je 
tvoril Sloven Jarožir. Njegovo kopje seje zadrlo v prsi 
prvega konja, kije navalil na četo, hunska konjiča seje 
razklala in obletela bliskoma Slovene, da bi jim udarila 
za hrbet. Klin seje zaobrnil, toda Jarožir ni vzdržal reda 
Četa seje raztrupala, prvi Sloveni so obtičali na hunskih 
sulicah. Ali v tistem trenutku so zazvenele z visoUim 

glasom bizantinske troblje. Iztokova konjiča je pridr-
vela na Hune od leve in desne. Ti so se zgrozili in se za 
trenutek zbegali. A samo za trenutek. Balambak, kije 
vodil vojsko, je zapiskal skozi nos kakor razjarjen 
jastreb. Zagledal je bleščeče se oklepe in svetle šleme in 
takoj presodil premoč sovražnikovo. Beg! je velel nje-
gov pisk. Nad glavami jezdecev seje dvignil gozd sulic, 
kakor vihar se je utrgala hunska konjiča z mesta in 
pognala konje s strašnim hrupom in tuljenjem v Izto-
kovo vrsto, da bi jo prodrla in utekla po globeli. Toda 
Iztok je bil na to pripravljen. Obe četi sta se zlili v svetel 
pas, kije nastavil široke, v oklepe zavite prsi. Pognali so 
se nasproti Hunom, konjiči sta treščili skupaj s tško 
razbesnelo silo, da seje zgrudil na obeh straneh val konj 
in jezdecev v travo. Red pri Hunih in Slovenih je bil 
razbit. Med rjavo tolpo Hunov so se pomešali svetli 
šlemi, zabliskali so se meči, Hiini so pometali sulice v 
gneči na tla. Razpalilo se je nad stotino dvobojev na 
življenje in smrt. Pobesneli so konji in jezdeci: krik, 
tuljenje, žvenket mečev in pokanje oklepov, rezgetanje, 
povelja Slovenov in Hunov, napad in beg, stokanje umi-
rajočih, curki krvi, divjanje in rezget konj brez jezdecev. 
Iztok je vihral kakor sproščena zver po bojišču. Kakor 
ognjen blisk je švigal njegov meč. Kamor je udaril, je 
zastokal človek, kamor je sunil, je odprl krvav tok. 
Skozi rešetko so štrlele oči v groznem ognju. Kjer je 
zagledal Slovena v nevarnosti, tja je prihrumel njegov 
žrebec, edini še od Epafrodita kupljeni arabec, švistnil 
meč - in hunski konj je zatopatal prazen v gnečo. 

Padali so Sloveni, padali Huni, Iztok pa je stiskal 
ustnice in se gonil po bojišču, razbrzdan, brez pokoja. 
Njegove oči so iskale Tunjuša. Drevil je za begunci, 
udarjal na levo, zamahoval na desno - ranjenih Hunov 
se ni dotaknil - sekal si je pot do najgostejšega boja, 
iskal tistih pesjanskih oči, iskal rdečega plašča in iskal 
znane čepke. Zaman. Njegov arabec, upehan, ranjen, s 
krvjo polit, seje pričel stresati. Kolena so mu klecala, 
spotikal seje. Iztok je moral iz bojnega meteža. 

Vihar je ponehaval. Nek^ jezdecev je drevilo za 
bežečo tolpo Hunov, ki se je prebila skozi Slovene. Na 
koncu soteske so jih sprejeli lokostrelci, telebnil je 
eden, dva, trije s sedla na zemljo, deseterica je ušla 
puščicam in se pognala na svobodno stepo. 

Iztok je velel zatrobiti. S hriba se je usula povodenj 
molojcev in obkrožila taborišče. Rado je razjahal in 

tekel v šotor išče, da bi prvi videl in objel Ljubinic 
Iztok je hodil med mrtvimi in ranjenimi in iskal Tunji 
ševega lica. 

Toda zaman ga je iskal - izdajalca, zaman je klic 
Rado po izvoljenki. Tunjuša in Ljubinice ni bilo nikje 

Sedemnajsto poglavje 
V Slovenih zmagovalcih je valovala tistega dne omi 

tična, divja razigranost. Strog vojaški red, kakor je 
njem sanjal Iztok, je bil po zmagi uničen. Vojaki so 
odpeli oklepe, pometali šleme na kup. Železni oklepi', 
bili pretesni za njihove svobode vajeni prsi, težki šlei 
so se jim zdeli jarem. Raztočili so se divji molojci [ 
taborišču in plenili, razdirali in uničevali, vezali žensk 
se pulili med seboj za lepe sužnje, trgali drug drugen 
buče vina iz rok, prevlačevali mehove z oljem, klali ovi 
in grizli s krepkimi čeljustmi suho bravino. Po vs 
kotlini so zagoreli ognji; ob njih so se zgrinjale vzklik 
joče gruče Slovenov, bučale so davorije, mast se , 
cedila z ražnjev, plamen je použival obete Perunu 
Morani. 

Ko je vdrlo nek^ velmož v Tunjušev šotor, so t 
začudenja razkleščili usta in ostrmeli ob vhodu. Tol 
sijaj jim je zamigljal v oči. In sredi tega bleska, nakupU 
nega v Bizancu, naropanega po jugu in vzhodu, je si 
nela na mehkih blazinah kakor vila krasna Alanka. 

Njeno telo je ogrinjala svilena, z vezeninami okrašei 
haljica, kakršne so nosile naj plemenitejše dvorjanice 
Bizancu, čez pleča ji je visela v valovitih gubah do t 
segajoča stola, kije žarela od draguljev. Za pestjo in m 
lehtmi so se svetili zlati obročki, iz ogljeno črnih las. 
seval diademček. Globoke, črne oči je upirala v prišlec 
V njenih pogledih ni bilo prošnje, na njenem licu J 
vzdiha po usmiljenju. Izziv in poroga sta ji obkroža 
ustnice. 





Optimizem ostaja tudi 
za prihodnja desetletja 
Ob 30-letnlcl poslovanja v Alposu razvijajo nove proizvodne programe 

šentjurska delovna orga-
nizacija Alpos praznuje le-
tos 30-letnico poslovanja, 
začetki kovinske industrije 
pa v občini segajo še nekaj 
desetletij nazaj. Iz treh na-
cionaliziranih obrtnih 
obratovalnic kovinske de-
javnosti je leta 1948 nastalo 
okrajno podjetje za popra-
vilo poljedelskih strojev, 
tej dejavnosti pa so v na-
slednjih letih priključili še 
vrsto dodatnih proizvodnih 
programov. 

Rojstna letnica delovne or-
ganizacije Alpos sega v leto 
1957, po tridesetih letih pa je 
postal to delovni kolektiv 
z osnovnima proizvodnima 
programoma črne metalurgi-
je in kovinsko-predelovalne 
industrije. V Alposu je zapo-
slenih 700 delavcev, vse bolj 
pa si prizadevajo, da ne bi 
več govorili o tozdovski raz-
deljenosti v tozd Cevarna in 
tozd Oprema, ampak da bi 
svoj razvoj gradili v širjenju 
m večji kakovosti osnovnih 
proizvodnih programov. 

Orodja za 
preoblikovanje kovin 

v Alposu zaključujejo letos 
1. in 2. fazo naložbe v proiz-
vodnjo orodij za preobliko-
vanje kovin, kar bo osnova 
/a proizvodnjo namenskih 
strojev. Gre /a stroje in opre-
mo, ki jo potrebujejo v ko-
vinsko predelovalni indu-
striji, zdaj pa je potrebno ve-
čino teh strojev uvažati. 

Nnložbe v novo proizvod-
ne programe, takšne, ki po-

nujajo možnosti za vključe-
vanje lastnega znanja in zni-
žujejo materialne stroške, pa 
so tudi najboljša osnova za 
razvoj v prihodnjih desetlet-
jih. Časi, ko so v delovnih 

organizacijah razmišljali le 
o tekočem poslovanju, so na 
srečo že za nami, zaskrblju-
joče pa je to, da je vse bolj 
onemogočeno, pa čeprav ze-
lo potrebno, dolgoročno na-
črtovanje. V Alposu pravijo. 

da se je tudi v načrtovanju 
potrebno opreti na dane 
možnosti, te pa se v delovni 
organizaciji s specifičnim 
gospodarskim položajem, 
saj Alpos združuje črno me-
talurgijo in kovinsko-prede-
lovalno industrijo, vse prehi-
tro spreminjajo. 

Izvozna usmerjenost 
v Alposu načrtujejo letos 

20 milijard dinarjev celotne-
ga prihodka, z izvozom svo-
jih izdelkov pa bodo ustvari-
li približno 15 odstotkov tega 
denarja. Sicer pa izvažajo 
skoraj tretjino fizičnega ob-
sega proizvodnje. 

V Alposu vidijo svojo pri-
hodnost v še večjem izvozu. 
To pa pogojuje tudi večjo 
skrb za kakovost izdelkov, ki 
morajo tako po ceni, obhki 
in kakovosti materialov za-
doščati svetovnim standar-
dom. S taro, iztrošeno tehno-
logijo, ki še vedno tvori Al-
posovo proizvodno jedro, pa 
je vse težje slediti takšnim 
zahtevam. 

Naložbi v modernizacijo 
pohištvenih kovinskih pro-
gramov ter proizvodnjo pre-
ciznih jeklenih cevi iz ner-
javnega jekla in nekaterih 
drugih vrst jekla, ki ga že 
zdaj uporabljajo v proizvod-
nji, sta torej nujni tudi zaradi 
večjega izvoza. 

Sicer pa so v Alposu lani in 
letos močno povečali izvoz 
končnih izdelkov, kar izbolj-
šuje tudi izvozni prihodek 
delovne organizacije. Še 
vedno pa ostajajo šibke toč-
ke v izvoznih prizadevanjih 

slabša kakovost izdelkov, ki 
nastajajo na stari, nesodobni 
tehnologiji, in naša nepo-
slovnost. V Alposu pravijo, 
da imajo s tujimi poslovnimi 
partnerji dokaj dobre odno-
se, saj svoje sodelovanje gra-

dijo na zaupanju in dogovo-
rih. Jugoslovanska nepo-
slovnost je namreč v svetu že 
tako znana, da se zaradi nje 
trgajo tudi pred leti močni 
poslovni stiki. Seveda pa je 
ta poslovnost odvisna od ve-
čih dejavnikov; enkrat se na-
mreč zatika pri dobavi suro-
vin, drugič spet pri neplače-
vanju uvoženega blaga, tret-
jič pa... 

Prednost je 
v dobrem trženju 

Proizvodnja, pa čeprav ve-
lika in visoko produktivna, 
brez dobrega trženja še ne 
prinaša dohodka delovni or-
ganizaciji. Trženje pa je 
v zdajšnjih zaostrenih pogo-
jih gospodarjenja vse bolj 
zahtevna naloga. V Alposu 

že nekaj let konec novembra 
pripravljajo komercialni te-
den, kjer sklepajo poslovne 
dogovore in pogodbe o na-
daljnjem sodelovanju s po-
slovnimi partnerji. 

Letošnji komercialni te-
den se bo v teharskem Mli-
narjevem Janezu zaključil 
jutri, v petek, 27. novembra 
- o uspešnosti pa je zaenkrat 
še težko pisati. V Alposu ra-
čunajo, da bo podobna tisti 
iz prejšnjih let, ko so v okvi-
ru komercialnega tedna 
sklenih poprečno 80 odstot-
kov vseh poslovnih pogodb 
ih dogovorov s svojimi kupci 
in dobavitelji surovin. Sicer 
pa je udeležba tujih in doma-
čih partnerjev na Alposovem 
komercialnem tednu iz leta 
v leto boljša, takšna obhka 
poslovnega sodelovanja pa 

je ne samo tržno zanimiva, 
ampak tudi izredno racional-
na, saj ves komercialni teden 
velja delovno organizacijo 
približno toliko kot nekaj 
službenih potovanj. 

Pomen trženja je za naše 
organizacije združenega dela 
vse večji tudi zaradi plačilne 
nezmožnosti velikega dela 
domačih kupcev. V Alposu 
imajo s tem večje težave, za-
to prav zdaj razmišljajo tudi 
o nekakšni selekciji kupcev. 
Gre predvsem zato, da v Ju-
goslaviji nimamo enotnega 
trga, ampak je le-ta razbit na 
veliko majhnih tržišč, ki so 
med seboj neusklajena. Vse 
to še bolj poudarja pomen 
izvoza, vendar so v Alposu 
prepričani, da kljub protiin-
flacijskemu paketu ukrepov 
še vedno nismo uredili izvoz-
nega poslovanja. 

Delovnih organizacij ne 
moremo stimulirati v večji 
izvoz zgolj s preračunava-
njem tečajnih list, skrbi pa 
jih predvsem nesorazmerje 
med khrinškim in konverti-
bilnim dolarjem. Menijo, da 
je klirinški dolar veliko pre-
cenjen, kar bo delovne orga-
nizacije spodbujalo v izvoz 
na vzhod. To pa vsekakor ne 
pomeni večje skrbi in priza-

devanj za nove proizvodni 
programe, zahtevnejše izdel 
ke ter kakovostnejše delo. 

Alposovi pohištveni 
programi zanimivi tu 
di za tuje kupce 

v delovni organizacij; 
Alpos že vrsto let sodelujejo 
tudi na beograjskem sejtin, 
pohištvenih programov 
kjer se predstavljajo s svo! 
jimi kovinskimi pohištve. 
nimi elementi. Prejšnja letj 
so osvajali tudi vrsto prij. 
nanj in nagrad, letos pa ji| 
je najbolj razveselilo velik) 
zanimanje tujih kupcev z, 
njihove izdelke. 

Čeprav sami priznavaj« 
da v kakovosti materialoi 
in ceni zaradi iztrošene teh. 
nologije nekoliko zaostaja 
jo za svetovnimi merili ii 
standardi pohištvene indu 
strije, pa so v času od 16. d( 
2Z. novembra sklenili veli 
ko pogodb za izvoz pohi 
štvenih programov. Tudi ti 
dni še prihajajo naročila tu 
jih kupcev za izdelke, ki s« 
jih videli na beograjsken 
sejmu, v Alposu pa pričaku 
jejo, da jih bo nekaj več spei 
pred koncem leta. 

V Alposu izdelujejo šivne 
jeklene in aluminijaste ce-
vi, opremo ter pohištvene 
programe za gostinstvo in 
turizem ter opremo za trgo-
vine. Svojo prihodnost vidi-
jo v skladnem razvoju vseh 
treh proizvodnih progra-
mov, največ poudarka pa 
bodo dali boljši kakovosti 
kovinskih pohištvenih pro-
gramov ter proizvodnji pre-
ciznih jeklenih cevi iz ner-
javnega jekla. 

V Alposu pravijo, da bodo skladno z ostalimi proizvodnimi programi razvijali tudi svoje 
podprograme. Tu gre predvsem za trgovinsko opremo in program lestev, ki je pod 
alposovim zaščitnim znakom dobro poznan kupcem. 

Eden pomembnejših in priljubljenih proizvodnih programov delovne organizacij 
Alpos je izdelava opreme in pohištva za gostinstvo in turizem. S svojimi pohištvenim 
programi zanimivih in estetsko razstavljenih oblik so privlačni tudi za tuje kupce. 

V tozdu Cevarna so zadnja leta s proizvodnjo cevi sodili med pomembnejše delovne kolektive šentjurske občine, zdaj 
pa sta jih cenovni padec in prezasičenost domačega tržišča močno prizadela. Svojo prihodnost vidijo predvsem 
v proizvodnji preciznih jeklenih cevi iz nerjavnega jekla in nekaterih drugih vrst jekla, saj bodo te izdelke tudi 
izvažali. 

Delavci 
šentjurskega 
Alposa 
se ob svoji 
30-letnici 
pridružujejo 
tudi čestitkam 
vsem delovnim 
ljudem 
in občanom 
ob Dnevu 
republike, 
29. novembru. 



V gradbeništvu Je vse težje 
pclovne organizacije v gradbeni-

štvu čedalje težje poslujejo, saj se vse 
l,oIj krči obseg naložb. Zaradi tega so 
primorane sprejemati tudi manjša 
^ela, adaptacije in vzdrževanja, 
y vseh delovnih sredinah pa poskuša-
jo tudi čimbolj izkoristiti notranje 
leierve. Le z dobrim delom, kako-
vostjo in hitrostjo še uspevamo drža-
ji korak s časom in poslovati pozitiv-
no, pravijo tudi v Gradisovem tozdu 
(gradbena enota Celje. 

PribUžno 600 zaposlenih v celjski 
Gradbeni enoti dela v specializiranih 
obratih, ki oblikujejo operativni tozd. 
V okviru delovne organizacije imajo 
tudi dva projektivna biroja v Ljubljani 
iii Mariboru, težko mehanizacijo pa 
združujejo na ravni delovne organiza-
cije. V celjskem tozdu so ob polletju in 
devetmesečju poslovali pozitivno, za 
letos pa načrtujejo 13 milijard 500 mili-
jonov dinarjev celotnega prihodka. 
Čeprav se zaradi spremenjenih zakon-
skih predpisov pogoji gospodarjenja 
v gradbeništvu vse bolj zaostrujejo, za-
enkrat v Gradisu nameravajo ohranja-
ti obseg svojih del. Delovne načrte za 
prihodnje leto v teh dneh še oblikuje-
jo, vendar morajo pri načrtovanju upo-
števati tudi zisov paket protiinflacij-
skih ukrepov. Jasno pa je, da so se 
cene vhodnih surovin za gradbeništvo 
toliko povečale, da bo gradbincem 
v prihodnje ostajalo še manj dohodka. 
Do konca leta bodo v Gradisu posku-
šali stvari reševati s tekočimi ukrepi 
finančne politike in zmanjševanjem 
materialnih stroškov. 

Včasih manj večjih^ del, 
rdaj več manjših projektov 
I Gradbinci rešujejo svoje težave tudi 
k prevzemanjem manjših projektov, 
Adaptacij in vzdrževalnih del, saj veli-
to gradbenih projektov v zadnjih le-
tih ni več. Sicer pa so letos v Gradisu 
laključili kar nekaj pomembnejših 

projektov. Med drugim so septembra 
zaključili gradnjo klasirnice z žagalni-
co in drobilnico ter izvoznim jaškom 
za premog v Pesju, zgradili lakirnico 
in pUnsko postajo ter uredili okohco 
novogradenj velenjskega ESO, v okvi-
ru sozda Merx pa so zgradili dvojni 
silos za žito, prav te dni pa montirajo 
opremo v silos za moko. 

Gradisova celjska Gradbena enota 
dobro sodeluje tudi z delovnimi orga-
nizacijami celjskega območja, saj so 
letos gradih hladilnico v IFF Etol, zdaj 
pa nadaljujejo še z gradnjo zaklonišča 
in laboratorija, v žalski Hmezadovi 
Agrini so zgradili skladiščne prostore, 
v laškem TIM pa nadaljujejo z gradnjo 
še ene proizvodne dvorane. 

Tudi v štorski Železarni bodo še pri-
hodnje leto nadaljevali z modernizaci-
jo Valjarne 2, v celjski Cinkarni pa so 
letos v okviru dograditve tehnologije 
in izboljševanja ekoloških pogojev 
zgradili več objektov. Tudi za celjski 

Aero- so v Gradisu prevzeli gradnjo 
skladiščnih prostorov, prav zdaj pa 
končujejo izdelavo projektnih načr-
tov, saj bodo graditi začeli že de-
cembra. 

Delavci Gradisove celjske Gradbene 
enote so letos zunaj našega območja 
sodelovali pri gradnji Kompasovega 
hotela v Ribnem, zaključili izgradnjo 
1. faze turističnega naselja v Barbarigi 
pri Pulju, kjer je zgrajenih 2500 kva-
dratnih metrov bivalnih površin, ter 
opravili še nekaj del v Tekstilni tovar-
ni Zvezda v Kranju, steklarni in Tovar-
ni kemičnih izdelkov v Hrastniku. 

Dela za prihodnje leto v Gradisu te 
dni še načrtujejo, že zdaj pa imajo skle-
njene pogodbe za adaptacijo laškega 
kulturnega doma ter skupaj s še tremi 
Gradisovimi tozdi gradnjo hidroelek-
trarne Vrhovo. Slednje je zelo zahte-
ven inženirski projekt, ki bo zahteval 
veliko znanja in natančnosti. 

Pogled na novo stanovanjsko sosesko na Dolgem polju, kjer bo stanovanja našlo 
250 družin. Nekaj stanovanj pa je že vseljenih. 

Nova stanovanja 
Letos zaključujejo gradnjo stanovanjske soseske 

Kare 4 na Dolgem polju, kjer je v petih blokovskih 
lamelah 256 novih stanovanj. Nekaj je že vseljenih, 
letos pa dokončujejo še 102 stanovanji. 

Pri stanovanjski gradnji pa imajo v Gradisu tudi za 
naprej kar pogumne načrte. Odločili so se namreč za 

.gradnjo stanovanj za trg, torej za neznane kupce. 

V Pesjem so Gradisovi delavci letos zgradili klasirnico 
z vsemi pripadajočimi objekti. 



Vabi ERA - skladiščno prodajni center v Celju 
Klub potrošnikov In odstotek od nakupUenega blaga 

Trgovsko organizacijo Era pozna že precej Celjanov; 
tudi potem, ko so si pred letom dni uredili poslovne pro-
store v Bukovžlaku so uspeli zadržati večino kupcev in 
pridobiti še nove. Ker pa še vedno precej Celjanov ne ve, 
kje so ti prostori, povejmo najprej to: na Mariborski cesti 
(pri tovarni Enio) zavijete na Bežigrajsko cesto, Erina 
trgovina pa je v Bukovžlaku v bližini plinarne. 

Vse za hišo In dom 
Potrošniki, ki so se odloči-

li za gradnjo ali obnovo hiše, 
dobijo v Erini trgovini vse; 
osnovne gradbene elemente, 
vse kritine, material za no-
tranjo opremo, s posebnim 
poudarkom na keramiki in 
sanitarno kopalniško 
opremo. 

V tem letu preizkušnje so 
delo tako organizirali, da so 
zadovoljili potrošnika in so 
hvaležni za vsako novo 
vzpodbudo. S tem namenom 
so organizirali »Klub potroš-
nika«, kar pomeni, da posta-
ne njihov kupec stalni odje-
malec Erinih izdelkov. Pri 
tem beležijo njegov nakup 
čez vse leto, ob koncu leta pa 

kupca nagradijo z obljublje-
nim deležem, kar letos znese 
en odstotek od kupljenega 
blaga. Član kluba potrošni-
kov si lahko v tej višini v Eri-
ni trgovini izbere ustrezen 
material. 

Več Icupiš - več 
dobiš! 

To je moto, ki ga je ta tr-
govska organizacija že osvo-
jila, misli pa ga še izpopolniti 
v zadovoljstvo potrošnika in 
v lastnem osvajanju trga. 

S tem namenom bodo 
v Eri kmalu uvedli nekaj no-

vosti: predvsem bodo poskr-
beli za najustreznejši in naj-
racionalnejši material, ki ga 
trenutno potrebuje gradbe-
na industrija. Da bi bili res-
nično strokovno podkovani, 
šolajo v ta namen gradbene-
ga inženirja, dočim imajo za 
keramične in sanitarne izdel-
ke že ustreznega strokovnja-
ka. Prav tako nameravajo 
uvesti svetovalno službo, 
predvsem pa se bodo občas-
no posvetovali glede nakupa 
in opreme s Klubom potroš-
nikov. Njihove ideje bodo 
vnesli v svoj program, v ka-
terem imajo trenutno v mi-
slih diskontno variantno 

prodajo za določene skupine 
blaga, kar pa je seveda odvis-
no od trenutnih gospodar-
skih možnosti. 

Alccijske prodaje še 
naprej 

Kot doslej bo Era nadalje-
vala z akcijskimi prodajami 
in plačilnimi olajšavami pri 
nakupu njihovih artiklov. To 
so obročna odplačevanja, ki 
pa niso odvisna samo od nji-
hove dobre volje, temveč od 
gospodarskih gibanj v naši 
državi. 

Naj povemo še to, da je 
borba za osvajanje tržišča 

ostra, konkurenca je h^j 
vendar triintridesetčlan, 
kolektiv ubira pota, ki so 
znana v zahodnih držav 
zato se ne boje za svoj obsi 

Kot primer naj povemc 
imajo kupca iz Nemčije, \ 
tja brezplačno dostavijo t, 
kupljeno blago. 

Veliko truda vlagajo v rj 
skavo termo in hidro iẑ  
cijskih materialov, kajti p, 
s prihrankom privarčevj 
energije se bo oblikoval i 
šen gradbeni material, ki 
privabil kupca. 

Raziskave so usmerja 
,tudi v vse vrste krovnih n 
terialov, ki jih bo Era v bo( 
če glede na kakovost še h 
načrtno nabavljala. 

Temeljne Erine raziski 
pa so še vedno usmerjf 
v keramiko, kjer se jim nu 
jo neizčrpne možnosti, t̂  
v materialu in oblikovanj; 



Anka Breznik študira na 
Pravni fakulteti. Ob koncu 
tedna se vrača domov, v 
Metliko. Doma jo čaka pot 
v banko, saj bo sredstva s 
hranilne knjižice, ki jo je 
dobila za deseti rojstni 
dan, prenesla na knjižico, 
na katero je verjetno že 
dobila štipendijo. 

43-letni novinar, Tomaž 
Novak, se je spomnil svo-
jih dveh pozabljenih hranil-
nih knjižic. Odločil se je, 
da ju bo ob prvem obisku 
oddal v Ljubljanski banki, 
kjer mu bodo prenesli sred 
stva, skupaj z obrestmi, 
na tekoči račun. 

36-le t na Maja Zupančič 
ima na svojih štirih hranil-
nih knjižicah že leta ne-
spremenjeno stanje. Da-
nes niti sama ne ve, koliko 
sredstev je na teh knjiži-
cah. To bi lahko izvedela, 
če bi prišla v Ljubljansko 
banko. Izračunali bi ji da-
našnje stanje in sredstva 
prenesli na tekoči račun. 

Profesor v pokoju, Franc 
Rozman, je že trideset let 
varčevalec Ljubljanske 
banke. Pred kratkim se je 
z odvečnima hranilnima 
knjižicama oglasil v Mes-
tni hranilnici. Dogovoril 
se je za prenos sredstev 
na hranilo vlogo svojega 
vnuka. 

Marko Kovač, 27-letni 
strojni tehnik je prinesel v 
banko tri hranilne knjižice, 
ki jih je imel še iz šolskih 
let. Ljubljanska banka mu 
je obrestovane vloge pre-
nesla na knjižico, ki jo stal-
no uporablja. 



do^S. decembri 

RAČUNSKI STROJI 
CENEJŠI ZA 15%! 

TO JE PRAVI TRENUTEK 
ZA NAKUP RAČUNSKIH STROJEV 
PRI MLADINSKI KNJIGI 
Izkoristite enkratno priložnost za nabavo kakovostnih računskih strojev po 
znižanih cenah. Mladinska knjiga - Veletrgovina vam od 5. novembra do 
5. decembra 1987 pri nakupu namiznih in žepnih računskih strojev različnih 
vrst priznava 15% popust. 
Ne pozabite, da računske stroje, katerih cena je nižja od 200.000 dinarjev, 
štejejo kot drobni material in jih je mogoče kupiti z naročilnico. 

Izbira iz ponudbe računskih strojev Mladinske knjige 
LC 852 novost na tržišču! Pregibni žepno-namizni 
računski stroj je posebno primeren za priročno upo-
rabo. 
Dragoceno darilo poslovnim prijateljem. 
4 osnovne računske operacije, kvadratni koren, %, 
spomin, 10 mest. 
UNIS SLR - 80 solarni žepni kalkulator. 
4 osnovne računske operacije, spomin, 8 mest. 
LC - 616 tehnični žepni kalkulator velikih zmogljivo-
sti, primeren za tehnične službe in za darilo. 
4 osnovne računske operacije, 3 spomini, trigono-
metrija, računanje v programskem spominu, 10 
mest. 
TRIKOM 1220 majhen, zelo praktičen namizni kal-
kulator, prikladen za delovne pulte in referente. 

4 osnovne računske operacije, trak in ekran, spo 
min, 12 mest. 
TRS 627 in 628 kakovostni kalkulatorji našega zna 
nega izdelovalca. 
TRS 627 - trak in ekran, 4 računske operacije 
spomin, 12 mest. 
TRS 628 - trak in ekran, 4 računske operacije 
2 spomina, 14 mest. 
DIGITRON SCALAR IN VEKTOR 
Najkakovostnejši, najbolj iskani in najbolj razširjen 
računski stroj na našem trgu. 
4 osnovne računske operacije, trak in ekran, spo-
min, 12 mest 
4 osnovne računske operacije, trak in ekran, 2 spo-
mina, 14 mest. 

ZA PODROBNEJŠE INFORMACIJE SE OBRNITE NA 

MLADINSKO KNJIGO, TOZD VELETRGOVINA 
SALON BIROTEHNIKE - LJUBLJANA, 

Dolenjska cesta 43, tel. 212-313, 212-178 
Cigaletova 6, tel. 237-645 

SALON BIROTEHNIKE - CELJE 
Gregorčičeva 2, tel. (063) 23-338 

SALON BIROTEHNIKE - MARIBOR 
Heroja Bračiča 3, tel (062) 26-573 

SALON BIROTEHNIKE - KRANJ 
Maistrov trg 1, tel. (064) 25-177 

SALON BIROTEHNIKE-ZAGREB 
Ilica 15, tel. (041) 424-807 

SALON BIROTEHNIKE - BEOGRAD 
27. mart 39, tel. (011) 321-420, 320-668 

SALON BIROTEHNIKE - RIJEKA Bulevar Marxa i Engeisa 20, tel. (051) 38-523 

SOZD ZDRUZENA PODJETJA 
STROJEGRADNJE LJUBLJANA 
o. sub. o. 

»KOSTROJ« 
Proizvodnja strojev in plastičnih izdelkov, n. sol. o. 
63210 SLOVENSKE KONJICE 
Tovarniška 3 

VABI K SODELOVANJU 

DINAMIČNE, 
KREATIVNE IN 
AMBICIOZNE 
STROKOVNJAKE, 
ki Želijo delati in se dodatno 
strokovno izpopolnjevati 
v razvoju, projektiranju in 
konstruiranju s področja 
strojegradnje. 

K sodelovanju vabimo tudi 
strokovne delavce, ki želijo 
delati kot vodje komerciale ali 
samostojni komercialisti na 
domačem in svetovnem tržišču. 

čaka vas samostojno, ustvarjalno in 
dinamično delo, zagotovljen vam bo 
nadaljnji strokovni razvoj, vzdrževanje stikov 
z aktualnimi dogajanji in novostmi doma in 
v tujini, urejen družbeni standard. 
Stimulativni osebni dohodki in pomoč pri 
reševanju stanovanjskega vprašanja. 

Želimo, da bi se nam pridružili dinamični, 
kreativni in ambiciozni strokovnjaki, ki 
morajo poleg splošnih, izpolnjevati še 
naslednje pogoje: 
- imeti visoko ali višjo strokovno izobrazbo 
strojne, elektro ali ekonomske smeri, 
- obvladati vsaj en svetovni jezik (nemški, 
angleški, francoski, ruski), 
- imeti delovne izkušnje s področja razvoja, 
projektiranja, konstruiranja ter ekonomskih 
poslov doma in v tujini in 
- pripravljeni potovati doma in v tujini. 

Odločite se za sodelovanje z nami! 

Pokličite nas na telefon (063) 751-911, 
interna 01 oziroma se osebno zglasite 
v splošno kadrovskem sektorju Delovne 
skupnosti skupnih služb KOSTROJ Slov. 
Konjice, Tovarniška 3, kjer se bomo 
pogovorili o vaših in naših pričakovanjih. Če 
bi se javili s pismom, pišite na naš naslov in 
nam v pismu povejte kaj več o sebi. 

Združene osnovne 
šole Celje 
TOZD o s XIV. 
divizije Dobrna 
Po sklepu zbora delavcev 
razpisujemo 1 

Javno licitacijo 
za odprodajo 
Kombija IMV, letnik 1978, 
v nevoznem stanju. 
Izklicna cena 500.000 din 
Ogled je možen vsak dan; 
od 1 
Licitacija bo 4. 12. 1987 ob 

v prostorih šole. 

ZDRAVSTVENI 
CENTER CELJE i 
TOZD ZDRAVSTVENI 
DOM RADEČE ' 

I 

Komisija za delovna 
razmerja objavlja 
naslednja dela in naloge: 

srednje medicinske 
sestre -
stomatološke smeri za ne-| 
določen čas s polnim de-
lovnim časom. 

Pogoji: srednja šola za 
med. sestre, (stomatol.' 
smeri,) opravljen strokovni 
izpit, aktivno znanje slo-
venskega jezika, tri-meseč-; 
no poskusno delo, stanova-
nja ni. Nastop službe po, 
dogovoru. 

Pismene prijave pošljite 
v roku 8 dni po objavi na' 
naslov ZDRAVSTVENI i 
CENTER CELJE, kadrovska 
služba, Celje, Gregorčičeva 
7. Kandidatke bomo o izbiri! 
obvestili v roku 30 dni po-
sklepu Komisije za delovna 
razmerja TOZD. 









Bisernoporočenca Trnovšek 
Tiho in neopazno so se ni-

zala leta skupnega življenja 
Antonu in Neži Trnovšek 
doma iz Gotovelj. Neopazno 
je prišlo tudi 60. leto in 
z njim biserna poroka. 

Anton Trnovšek se je rodil 
leta 1902 v Galiciji, v družini 
šestih otrok. Doma so bili 
kmetje in Anton je odšel 
v uk za zidarja. Neža izhaja iz 

še številnejše družine. Imela 
je kar osem bratov in sester. 

Po poroki 1927. leta sta 
ostala na nevestinem domu. 
Rodili so se jima trije otroci, 
dve hčerki in sin. Anton je 
sam hodil na delo, zato so 
bili dohodki bolj skromni in 
življenje težko. Najtežje je 
bilo med vojno. Antona so 
odpeljali v taborišče, žena 

Neža pa je ostala sama z otro-
ki. Najbolj srečni so bili, ko 
so s hribčka, kjer stoji njihov 
dom, opazili očeta, ki se je 
vračal iz taborišča, in ki so ga 
tako težko dan na dan čakali. 

Danes biserno poročenca 
živita na svojem domu pri 
hčerki Mariji. Imata že pet 
vnukov in tri pravnuke. 

T. TAVČAR 

Složna družina 
Zlata poroka zakoncev Beškovnik 

v žalski skupščinski dvo-
rani je bila v soboto zlata 
poroka 74 letnega Antona in 
72 letne Veronike Beškov-
nik. Slovesnost je bila tam 
zato, kjer je bila poročna 
dvorana premajhna za vse 
svate, ki so zlatoporočenca 
spremljali. 

Oba slavljenca izhajata iz 
kmečkih družin. Po poroki 
sta živela v Skomarju, kjer je 
bil doma Anton. Od tam je 
odšel tudi v partizane, med-
tem ko je Veronika skrbela 
za otroke in gospodinjstvo. 
Imela sta dvanajst otrok, od 
katerih jih živi še osem. Se-

daj pa imata že tudi devet-
najst vnukov in devet prav-
nukov. Leta 1963 sta se za-
konca z družino preselila 
v Pongrac, kjer je številna 
družina našla lep dom. 

Ob jubileju so vsi skupaj 
obujali spomine, tiste najlep-
še, ko so bili vsi doma, ko se 
je po hiši razlegal otroški 
smeh in jok, pogosto pa tudi 
pesem velike složne družine. 

Obred zlate poroke je 
opravil predsednik skupšči-
ne občine Žalec Ludvik 
Semprimožnik, ki je nato tu-
di nazdravil slavljencema. 

T. TAVČAR 

Izgubljeni 
pozabljenec 

Kar človeška roka ni mo-
gla postoriti, je storila jesen 
s svojo bogato listno odejo in 
zaščitila tega jeklenega ko-
njička pred hladnimi zimski-
mi dnevi. 

Poglejmo naokrog in po-
skrbimo za takšne izgubljen-
ce, saj takšni prizori ne lep-
šajo naše bivalne okolice. 

L. KORBER 

Dan ročnih spretnosti 
v Preboldu 

Ob dnevu osnovne šole »Slavka Šlai 
dra« iz Prebolda so učenci s pomoč) 
učiteljev in zunanjih sodelavcev, ki s 
pokazali izredno razumevanje za takšn 
obliko sodelovanja, pripravili dan roki 
delstva, ki je značilno za okolico Prebo 
da. Učenci so se spoznali in tudi san 
preizkusili kovati, plesti košare, izdel« 
vati metle, oblikovati glino, tkati, pei 
kruh, izdelovati sode itd. Dan je bil pre 
kratek za vse zanimivosti. Na koncu s( 
pripravili razstavo izdelkov domače ob 
ti, ki si jo bodo lahko ogledali krajan 
S to tradicionalno obliko dejavnosti b( 
do na šoli še nadaljevali, saj pomag 
vzdrževati tesnejše sodelovanje med kn 
jem in osnovno šolo, obenem pa ohranj 
etnografsko podobo kraja in okolice. 

Na sliki: učenci pletejo košaro pri mp 
stru Francu Grenku - vrbopletarju i 
Prebolda. 

L. KORBE 

Bodice 
človek bi še pomislil^ 
da gradbinci najav. 
Ijajo konec svetaft 
mnoga gradbena d^ 
spominjajo na N o e j | 
vo barko. I l j 
Bilo bi priporočljin, 
ko bi namesto rebi 
lansa proračuna izve 
di rebalans - na vod^ 
nih položajih. 
Mnogo takih, ki ug, 
nejo v katerem grrb^ 
tiči zajec, - se pres^ 
med brezposelne. I 
Delavčev dohodek i 
kot posneto mle^ 
- v obeh primer^ 
nekdo pobere srni 
tano. 1 
Niso še iznašli takegi 
šampona, ki bi odstra-
njeval ^ maslo ni 
glavi. 11 

MARJAN BRADAt 

Zgodil se je čudež: Nemec 
je razumel, bil je človek. 

»Pojdi v hlev čistit živino, 
te bodo manj pogruntah,« je 
dejal. 

Janez je odšel, a so ga pri-
gnali nazaj in odpeljali Zu-
panca, hlapca in staro, pri 
Grilcu pa so povprašali, kdo 
so in ko so povedali, da sose-
dje, so Janeza pustili, enega 
med njimi, bil je hrvatske 
narodnosti, pa ustrelili. 

Na bohorskem pobočju 
smo in bržkone je res, da tja-
kaj le redkokdo zaide: na 
razdrapani cesti me je prav 
čudno pogledal starejši mo-
žanec, češ kam pa rineš in od 
kod si prišel? 

»Res je,« ve povedati Ja-
nez, sloneč za mizo, s katere 
se kadi vroče zabeljeno zelje 
in krompir v oblicah,« da se 
je Nemce dalo naplahtati, 
vendar se ni bilo šaliti z nji-
mi. Vse preradi so potegnili 
pištolo ali te postavili pred 
domači zid ali pod 
hruško . . .« 

In tako so se, kdo bi vedel 
kolikokrat, čudili, da so od-
nesli celo kožo in da so da-
nes sploh še živi v tej grapi, 
ki je s ceste sploh ni videti in 
kjer je treba vprašati, če ho-
češ najti domačijo. 

Zdaj ima Janez druge skr-
bi. Ob zabeljenem zelju in 
kadečem se krompiiju v 
oblicah je dejal, da pravkar 
obnavljajo tiskarsko tehniko 
»France Prešeren« (poraja se 

misel: v teh težkih časih seje 
zgodovinski spomin opleme-
nitil in kot puščica v prihod-
nost se je zadri v zavest naro-
da, ki je dolga leta skrival 
poetove besede na policah 
kmečkih domačij!, da bi iz 
boja izšel vsestransko svo-
boden). 

Do tiskarske, partizanske 
tehnike »France Prešeren« 
je treba narediti le še pot. Za 
prihodnje rodove. Kaj meni-
te, se mi je zareklo, zakaj ste 
takrat, ko je narodu tekla vo-
da v grlo, dajali tehnikam -
in brigadam - imena po na-
ših velikih ljudeh? 

Ob kadečem se zelju in 
krompirju . . . 

»Desetletja so nam kazali 
p o t . . . težko je najti hribov-
sko kmetijo, ki bi ne imela 
Prešernovih Poezi j . . . in tež-
ko je najti gorjana, ki se ne bi 
napajal iz teh vrelcev,« je, z 
žlico mešajoč, opirajoč se na 
zgarano roko, dejal Janez. 

Bržkone je zdaj vse to že 
urejeno. 

Nad tehniko ima patronat 
tovarne papirja »Djuro Sa-
laj« iz Krškega. 

»Pametna stvar, tile patro-
nati,« razmišlja ob brskanju 
po skledah Janez,« zaradi 
vzdrževanja, sicer bi te spo-
menike kmalu odnesel čas!« 

Seveda tudi našo vednost 
o samemu sebi, se razplete 
nekoliko pozneje. 

Vendar: gozdno gospodar-
stvo, ki tudi pomaga, je treba 

najbolj priganjati. Pomagajo 
tudi tekstilci iz »Lisce«, pa 
senovškega rudnika, seveda 
»Metalna«, ni skrbi, da bi 
stvari šle v pozabo! 

Zagrebeva v težave. Ni jih 
malo. 

»Ceste so, da se jih bog 
usmili,« zatarna Janez,« lju-
dje odhajajo, gorjanci, pred-
vsem starejši, ostajamo 
sami.« 

V prihodnost je treba po-
gledati. Kaj bo, če znova pri-

de do česa podobnega, bog-
nedaj? Bohorske samine so 
prazne, nič bolje ni spodaj. 
Nihče ne mara v te koloteče, 
v to blato, ki brizga na vse 
popravljajo pa jih ne? Zakaj 
pripovedujemo stvari, jih z 
vso pozornostjo zapisujemo, 
predemo visokoleteče misli, 
resolucija za resolucijo si po-
daja roke, življenje pa teče 
naprej? Skorajda nespreme-
njeno! Razmišljamo o sploš-
nem ljudskem odporu, a kaj 

ti pomagajo dobronamerni 
načrti, papirnata vojna, če pa 
ni ljudi, ki bi vse to lahko 
uresničili...« 

Janez dvigne glavo iznad 
prazne sklede. 

»Dolina, zapomnite si, ne 
bo redila partizanov, ker tudi 
ne more, tako pač je. Nemo-
goče je. Davno nazaj so oče 
zaklali tele: pol partizanom, 
strani. Neveste se drže doli-
ne. tam se ženi, ne tukaj. 

Z Bohorja vozijo les, ceste 
trpijo. Ceste, ki jih je sicer 
res zgradilo gozdno gospo-
darstvo, ki pa jih tudi tudi 
pridno uničuje, se priduša 
Janez. Zbirali so denar za 
razširitev, za spogledovanje 
s svetom, v skalo so vrtali 

luknje, trgali zemlji pesek J 
cesto, a zdaj je vse to pr 
stavljeno na pozneje, toda d 
takrat se bodo odvalili v dol 
no še zadnji mladiči, neje 
voljno rentači Janez. 

Jed se je že ohladila, p 
tudi zmanjkalo je je že . . . 

»Zakaj izkoriščajo cest( 
pol nam (in še tista polovic 
je včasih ubrala drugačn 
pot!). Toda, koliko teh km( 
tij, kjer so delili po istem n 
ceptu, je že izginilo? Beren 
Graška gora, Paški Kozjal 
Pohoije, ^Bohor, Savinjsk 
gore .. . Štejemo zaselke i 
se čudimo: izginil je ta, odši 
oni, preselili so se v rudnik, 
fabriko, med uradnika, zg< 
raj, pri nas, pa staje in baj' 
razpadajo, kljub resolucijai 
in političnim bentenjem .. 

In je tako, da nihče ne I 
več rad karkoli žrtvoval ni 
se vsaj malo pretegnil,« kr 
mentira Janez. 

»Vedno sem prerokovž 
da se bodo ljudje še kako r 
di vračali na zemljo. To ! 
seveda še ni vse: tem ljuden 
ki imajo voljo, da bi delali,; 
treba omogočiti normaln 
življenje, odriniti jim je trel 
nekaj več denarja, pokaza 
da imamo razumevanje i 
nje, da so dobrodošli, ne f 
da morajo skorajda berači 
okoli uradov za posojila, i 
ugodnosti za preživetje. 

Pri nas je že tako: radi ' 
imeh vse, žrtvovali malo. n 
zen na papirju: tam je skora 
da idealno!« 

Z bohorskih strmin se , 
bilo treba spustiti v dolin 
Po razritem kolovozu, z J 
nezovim nasmehom za p 
potnico. S spominom seved 
tudi. 

(Nadaljevanje prihodnji^ Krajnčeva domačija. 


